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I també en aquest número: 
> Marc Duran torna a guanyar les 
24 Hores de Tennis Taula de Cassà
> Se celebra un ple extraordinari 
per aprovar una obra de 3.500 € 
> Tot i la divisió política, la Diada manté el poder de convocatòria
> Es posa en marxa la cinquena edició d'ArtGavarres
> Entrevistes amb:
 > Miquel Clapés, president de la UD Cassà
 > Òscar  Vandenberg, productor musical i discjòquei
>Aquest exemplar inclou l'opuscle Descobrim, núm. 23 dedicat a la fauna 
> ...I tota l'actualitat de les entitats de Cassà

>



Editora Cassanenca és una entitat sense 
ànim de lucre, inscrita en el Registre d’As-
sociacions de la Generalitat amb el núm. 
1690 de la Secció 1a del Registre de Gi-
rona, amb data 7 de novembre de 1989. 

LLUMIGUIA és una revista 
cassanenca d’aparició mensual 
 (Dip. legal GE 59-1958 ISSN: 2014-
2900 Digital: 2014-2919)
PREU DE L’EXEMPLAR: 
4 €. Subscripció anual 
 (12 números), 45 €
EDITA: 
Editora Cassanenca
Ctra. Provincial, 93 17244 Cassà de 
la Selva 
Administració: 972 46 36 47 
Redacció: 626 26 41 80
CI G-17/235847
www. cassadigital. cat
llumiguia@gmail. com
 
DIRECTOR: 
Joan Carles Codolà i Vilahur
REDACTORS I COL.LABORADORS LI-
TERARIS I GRÀFICS: 
Xavier Albertí, M. Carmen Ariza, Joan 
Barceló, Joan Borràs, Joan Bosch, 
Carles Brucet, Joaquim Cadanet, 
Xènia Carreras Lloveras, Josep Ma-
ria López de Calatayud, Isabel Carbó, 
Xavier Carrera, Joaquim Carreras, 
Graciel·la Coris i Saura, Josep M. 
Dausà, Jordi Dausà, Agustí Domin-
go, Eduard Duran, Foto Oliveras, Pol 
Esteba, Josep Ferrer, Cati Fontané, 
Josep M. Fusté, Narcís Fusté, Brauli 
Gener, Carme Garcia, M. Dolors Go-
doy, Dolors Grau, Josep Hernàndez, 
Núria Hernàndez, Eduard Llinàs, Ar-
nau Madrià, Eloi Madrià, Carles Ma-
lagrida, Joan Maymí, Joaquim Massa, 
Olga Morote, Quim Mundet, Eduard 
Nadal, Lluís Paradell, Òscar Pérez, 
Enric Plantés, Albert Puigmolé, Lídia 
Ruiz, Dolors Rubirola, Marc Salgas, 
Eduard Salvadó, Gerard Serra, Arcadi 
Sitjà, Sílvia Soliguer, Carles Torrent i 
Pagès, Jordi Verdaguer, Xon Vilahur, 
Josep Vilallonga, Xavier Viñas. 

DISSENY GRÀFIC: 
Xavier Amores Gabriel
IMPRESSIÓ: 
Ducform, SA Cassà de la Selva Tel. 
972 46 30 50
Llumiguia és una revista plural, de-
mocràtica, catalana i d’àmbit local 
oberta a les opinions i comentaris de 
tots els cassanencs. Els conceptes 
i opinions sostinguts en els articles 
signats que surten a Llumiguia no re-
presenten necessàriament l’opinió de 
la revista. 
Apareix a final de cada mes. 

MEMBRE DE L’ASSOCIACIÓ 
CATALANA DE LA PREMSA 
COMARCAL 

I l’actualitat dia a dia, a: 
www. cassadigital. cat

Sumari

Amb el suport de: 

OPINIÓ
Editorial 3
Diuen els lectors 4 - 9

Economia d’estar per casa 5

El meu racó 7

Relats de cinema 8

Grups polítics: PSC 10 - 11 

CASSÀ AL DIA
Ple Municipal: es convoca 
una sessió d'urgència per 
una obra de 3.500 €

12 - 13

Tot i la divisió dins 
l'independetisme, la 
Diada manté el poder de 
convocatòria a Cassà

14 - 23 

El poble portugués d'Azaruja 
té viu el record dels seus 
avantpassats de Cassà i 
altres pobles gironins

24 - 27

El Consorci de les Gavarres 
aporva un pressupost de 
733.000 € per al 2023

30

Brillan cloenda del festival 
Musicant... a Campllong 31

Ajuntament: des de la 
Casa de la Vila 32 - 37

Àrea de Cultura: biblioteca 
municipal, Escola de 
Música Pere Mercader 
i Escola d'Art Josep 
Lloveras

38 - 40

Estadístiques / 
Necrològiques 41

Meteorològiques 42

 Policia Local 42

Una ventada fa caure un 
arbre al C/ Xavier Carbó 43

ENTREVISTES

Òscar Pérez 'Vandenberg', 
productor musical i 
discjòquei

28 - 29

Miquel Clapés, president 
de la UD Cassà 70 - 72

ENTITATS
Mou-te en bici 44 - 45

Colla Excursionista 46 - 47

Amics de la Sardana 48 - 49

Casal de Jubilats 49

Parròquia de Cassà 50

Llar d'Infants Taps 51

Escola Aldric 52 - 53

Escola Puig d'Arques 54 - 55

Col·legi La Salle 56 - 57

Institut de Cassà 58 - 61

ESPORTS
Tennis Taula: quart triomf 
consecutiu de Marc Duran 
a les 24 H de Tennis Taula 

62 - 69

Futbol / UDC 72

Bàsquet / FDC 73 - 76

I A MÉS A MÉS
Ocells de Cassà 77

Ara fa 75 anys 78

Consells de Salut 79

El vi de la Pilar: Gamonal 80

Higiene dental 81

Entre el somni i la vigília 82

Entreteniments 83

Un moment de l'acte insti-
tucional de l'11 de setembre

AQUEST EXEMPLAR INCLOU L'OPUSCLE NÚM. 21 DE 
DESCOBRIM CASSÀ, DEDICAT A LA FAUNA LOCAL
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De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

Editorial Opinió

Els del 56 en fem 66!
I ho volem celebrar amb un dinar de germanor el dissabte 5 de 

novembre al migdia al restaurant Club Esportiu Gavarres.

Concentració el dia 5, a la una del migdia a l'Ajuntament 
de Cassà, can Nadal. Després anirem a Camplong per fer l'àpat
Hi haurà dinar, algunes sorpreses i música final!

Cassanencs i cassanenques que vau nèixer 
el 1956 us hi esperem a tots!

Més informació a: Glòria (605 68 16 36), Teresa (607 43 54 
01), Asssumpció (64795 78 78) i Josep M. (637 83 88 02).

Per confirmar la presència a la festa cal abonar l'import de 50€ al 
compte corrent següent: ES76 0182 1764 8202 0180 5792 (BBVA) 

abans de l'u de novembre. 
A l'hora de fer l'ingrés indiqueu el nom de la persona

que assistirà a l'àpat. Gràcies.

Potser perquè aquest estiu ha tornat a ser el de la normalitat i tots 
plegats hem pensat que ja era hora de tornar a llençar la casa per 
la finestra i oblidar d’una vegada per totes  la pandèmia i les seves 
conseqüències, ha passat una mica desapercebut el clima d’incer-
tesa que ens està amenaçant a tots nivells i que fan preveure una 
tardor i un hivern com a mínim complicats per no dir-ho en termes 
més alarmistes.

Diversos factors ens apunten que la crisi  econòmica global no ha 
fet més que començar i la guerra d’Ucraïna, els efectes que queden 
de la pandèmia de la Covid i els estralls  importants que va  provo-
cant el canvi climàtic arreu poden agreujar una situació complicada 
tot i l’aparen tranquil·litat actual.

Aquest estiu no s’ha passat fred a les botigues i a l’hivern no 
podrem passejar en màniga curta per segons quins establiments, 
però les mesures del govern de regular els termòstats no sembla 
que siguin res més que uns pedaços per intentar resoldre una man-
ca de gas i d’electricitat que cada cop anirem pagant més cars si 
és que no hi arriba a haver restriccions.

Si a això hi sumem un estiu de temperatures extremes i amb un 
gran consum d’aigua que no s’ha recuperat  el panorama continua 
encara més desolador de cara a la tardor i l’hivern que s’acosten 
ben amenaçadors.

La veritat és que no hem fet els deures quan calia, no hem après 
a aprofitar com cal les energies renovables i ara tots són preses i 
temors. Si com a mínim servís per  evitar que es tornin a repetir 
aquestes situacions...

Un estiu que ens 
ha ben advertit
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Opinió Diuen els lectors

Sr. Alcalde: els veïns i 
veïnes de les Serres i 
propers desinformats 

i manipulats?
Sr. Alcalde: 221 veïns/es d’aquest 
poble vàrem expressar per escrit el 
nostre desacord amb el projecte de 
Modificació del POUM en l’àmbit de 
Pla de millora urbana de les Serres II 
que va presentar l’Ajuntament perquè 
hi mancaven, a parer nostre, diverses 
alternatives. I ho vàrem fer dins del 
període de participació ciutadana d’un 
mes que va obrir l’ajuntament. Ens 
vàrem assabentar d’aquest projecte 
a través d’alguns veïns afectats di-
rectament que, malgrat que l’Ajunta-
ment s’havia compromès a enviar-los 
la informació personalment, no la van 
arribar a rebre dins d’aquest període 
i la van trobar penjada a la web. Cu-

riosament, un cop acabat el període 
de participació ciutadana alguns veïns 
de la zona sí que hem rebut aquesta 
informació de l’Ajuntament. Si algú ha 
desinformat semblaria que ha estat el 
mateix ajuntament tot i haver-se com-
promès per escrit a fer-ho.

I vàrem llegir el projecte amb aten-
ció. No vàrem trobar cap alternativa 
a la mobilitat en aquest àmbit malgrat 
el pas continuat de camions de gran 
tonatge fins al mig de la zona urbana, 
un problema de llarg abast que ara 
podria solucionar-se definitivament en 
bé de tot el poble. No vàrem trobar 
tampoc cap suggeriment envers la 
possibilitat de canviar l’ús predomi-
nantment industrial a ús residencial 
en una zona en la qual hi ha habitat-
ges (tant en les Serres I com en les 
Serres II, i molt abans de la indústria), 
i està rodejada d’habitatges propers 
que estem sotmesos als sorolls du-
rant tot el dia i a la pol·lució d’alguna 
de les indústries existents (fet del qual 

l’ajuntament ja en té coneixement, fa 
temps, per boca de diversos veïns), 
Inclús perdent valor els nostres habi-
tatges i terrenys si fos d’us industrial. 
El projecte i les seves mancances d’al-
tres alternatives estaven clares: no hi 
havia hagut cap manipulació dels fets.

Ja que en aquesta fase del procedi-
ment legal els veïns teníem l’oportuni-
tat de dir el que pensàvem del projec-
te que ens va presentar l’ajuntament i 
ho vàrem fer per escrit, tot demanant 
que, abans de presentar el projecte 
definitiu, es presentessin aquestes al-
ternatives als veïns: mobilitat i ús re-
sidencial. Desitgem que l’ajuntament 
atengui aquestes peticions i modifiqui 
el projecte incorporant les alternati-
ves que, els més de 200 ciutadans, li 
hem demanat a l’escrit.

Veïns/es afectats.

Racó de poemes

ROMANYÀ
Veig un poble que vigila

fa segles, la pau tranquil·la,
vora un dolmen, Romanyà.

El primer fogar encès
del cementeri el recés

per esperar el més enllà.

Al bell cor de les Gavarres,
sobre un palau de pissarres

amb corona d’or i seda.
Brodat per les fulles verdes
que encatifen les despulles

de la Mercè Rodoreda.

Allí sota aquest cel blau
plena de llum i de pau,

vora el dolmen esperant,
amb sentiment de poeta
la mare de la Colometa
de la Plaça del Diamant. 

        Enric Albertí Mias

Festa del Remei
La Colla Excursionista Cassanenca, 
juntament amb els Amics del Remei, 
organitzen la Festa de la Mare de Déu 
del Remei que, enguany, es celebrarà 
el proper 9 d’octubre a l’ermita del Ve-
ïnat de Sangosta.

El programa d’actes és el següent:
PROGRAMA D’ACTES DE LA FESTA 

DEL REMEI 2022
Diumenge 9 d’octubre
- 12h migdia. Ofici Solemne acom-

panyat per la Cobla La Principal de 
Cassà.

- A continuació tres sardanes a càr-
rec de la Cobla La Principal de Cassà.

Organització Festa del Remei
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Diuen els lectors Opinió

Economia d’estar per casa (141)

El llum d'oli
Em sembla que remenant pel magatzem ple de trastos, 
encara en trobaria algun de llum d'oli, i és que amb el pa-
norama que es dibuixa per aquest hivern i primavera ens 
caldrà alguna cosa més que espelmes i llenya per cremar.

Clar que no tot són males notícies, especialment per a 
alguns (els de sempre), veiem per exemple alguns titulars 
dels diaris econòmics:

"Las tres grandes electricas disparan su beneficio un 
24% en pleno debate sobre el impuesto energetico.Na-
turgy, Iberdrola y Endesa sumaron un resultado de 3.458 
millones de euros durante el primer semestre del año". (el 
diario.es 11/08/2022)

"Las grandes petroleras llevan ganados 178.000 millo-
nes de dolares en plena escalada del precio del crudo" 
(publico 17/01/2022)

"Las grandes petroleras europeas ganan 53.607 millo-
nes de euros en el semestre" ( cinco dias 09/08/2022)

"Las farmaceuticas cierran un año de oro con 65.000 
millones en ventas" (El país)

Qualsevol que llegeixi aquests titulars es podria sentir op-
timista i entonar el "España va bien" de l'inefable Sr. Aznar.

Però com qualsevol moneda, l'economia té dues cares, 
i si a uns els hi va bé, vol dir que als altres els hi va mala-
ment ( als de sempre). M'explico, l'opinió generalitzada és 
que la Unió Europea i els Estats Units entraran en recessió 
econòmica el segon semestre d'enguany, així s'expressa 
Yacini Rouimi economista principal d'IHS Markit. Opinen 
igual Tej Parikh de Fitch Rating i Jen Eisensmichdt de Mor-
gan Stanley, qui veuen en el tancament del subministra-
ment del gas rus a Europa l'inici d'una davallada profunda 
del PIB de l'eurozona .

La tenalla de Putin per a aconseguir les seves aspiraci-
ons territorials, a més del seu desig, no confessat, de la 
destrucció del potencial de la UE, estan a punt de donar 
resultat. Les sancions imposades gairebé no l'hi han fet ni 
pessigolles, ja que ha continuat venent gas i petroli, de ma-
nera directa o indirecta, més car i, de passada, engreixar 
les seves arques per a finançar el conflicte d'Ucraïna.

Les restriccions previstes en el consum energètic per 

la Unió Europea, amb totes les excepcions possibles, di-
fícilment assoliran reduir una dependència que, com diria 
algú, ens té agafats per les parts més sensibles.

Veiem qui ens ven el gas (a l'estat espanyol):
Estats Units 30,7% (gas liquat) (pujant)
Algèria 22,2% (baixant perquè no són amics)
Nigèria 16,9%
Rússia 8,0% (baixant per les sancions)
Egipte 6,0%
Qatar 4,4%
Altres 11,8%
Clarament en aquest conflicte hi ha un guanyador: els 

Estats Units, que a més, també és el primer subministra-
dor de petroli. L'amic americà al rescat, amb el vassallatge 
que això suposa, a canvi, és clar de mantenir-nos actius a 
l'OTAN i renovar-nos el parc bèl·lic (tancs, avions i míssils) 
per fer front a l'enemic rus.

Això repercutirà favorablement a la seva economia a 
curt termini, ja que l'euro s'ha debilitat enfront del dollar i 
per la qual cosa el seu horitzó econòmic del 2023 és molt 
més engrescador que el de l’Eurozona.

Bona jugada mantenir la guerra d'Ucraïna, tenim conflic-
te per uns quants anys.

Mentrestant nosaltres amb el llum d'oli, l'edredó i la bos-
sa d'aigua calenta pels peus.

 

J. H.

Carrer dels Dolors, 9. Cassà de la Selva

la Teva nova botiga de Regals!

by

ES LLOGA 
PÀ R Q U I N G 
D E  C O T X E 

 Zona Església, bon accés.
Interessats, truqueu al: 

   670 900 926
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Opinió Diuen els lectors

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com

Cassanencs i cassanenques, estem 
d'enhorabona una convilatana, la pro-
fessora Clara Viñas ha estat distingida 
amb el Premi de la Societat Catalana 
de Química a l’Excel·lència Científica i 
a més el dia 6 de setembre va cele-
brar el seu 70è aniversari.

Crec que després d'aquest premi, 
és imperatiu exposar breument la 
seva interessant trajectòria. La Clara 
es va llicenciar en Ciències Químiques 
per la Universitat Autònoma de Barce-
lona (UAB, 1975) i en Farmàcia per la 
Universitat de Barcelona (UB, 1980). 
Tot i el seu excel·lent currículum aca-
dèmic, la carrera investigadora de la 
Dra. Viñas no va transcórrer d'una 

manera convencional. La Prof. Viñas 
va iniciar el seu doctorat el 1981 sota 
la direcció del Prof. Ralph Rudolph al 
Departament de Química de la Univer-
sity of Michigan, dins del camp dels 
clústers de bor. Malauradament, la 
mort sobtada del seu director als 41 
anys, van provocar que hagués de tor-
nar a Espanya sense finalitzar la seva 
tesi doctoral.

Després de la seva tornada el 1982, 
circumstàncies personals van impedir 
que pogués reprendre la seva recerca 
i va haver de deixar la tesi apartada. 
Va ser llavors quan va treballar al La-
boratori Municipal de l'Ajuntament de 
Sabadell, del qual en va ser directora 

Felicitats, Clara Viñas!
durant tres anys.

A partir de 1985, va compaginar 
la feina del Laboratori Municipal als 
matins amb el seu projecte de tesi a 
les tardes i es va doctorar finalment 
el 1990. Un any després va incor-
porar-se com a Científica Titular a 
l'Institut de Ciència de Materials de 
Barcelona del Consejo Superior de 
Investigaciones Científicas (ICMAB-
CSIC). El 2002 es va promocionar 
com a Investigadora Científica i el 
2006 com a Professora d’Investiga-
ció del CSIC.

La seva contribució científica ha 
estat molt intensa i destacable dins 
del camp de la Química dels clústers 
de Bor. La Prof. Viñas ha contribuït 
internacionalment, de manera molt 
significativa, al progrés d'una discipli-
na científica en què treballen relativa-
ment pocs grups al món, i on ella ha 
aconseguit sobresortir gràcies al seu 
gran esforç, entusiasme i passió per 
la ciència. 

Crec que és important destacar 
que un dels principals objectius per-
seguits durant tots aquests anys és 
l’aplicació dels compostos de bor en 
diferents camps tecnològics, i en es-
pecial a la medicina que combina la 
seva doble formació com a química i 
farmacèutica.

En aquest apartat, cal destacar les 
seves aportacions científiques en el 
desenvolupament de sensors potenci-

Premi de la Societat Catalana de Química

A dalt, imatge de la festa sorpresa que els antics estudiants van oferir a la professora Clara Viñas i el 
professor Francesc Teixidor per la seva trajectòria científica. A la dreta, foto de família durant la ceri-
mònia de concessió del Premi de la Societat Catalana de Química a l’Excel·lència Científica.
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Canten les fulles al seu 
compàs,

ballen les branques sense 
descans.

I els núvols adormits,
com algues de l’aire, van 

desfilant.

El vent cantussa i parla,
també sap xiuxiuejar.

Si vol, trenca el silenci,
de la nit, de la immensitat!

Em desperta a la foscor,
i surto a escolta’l

I en sentir la seva carícia,
no puc evitar sospirar.

M’agrada el vent,
no sé perquè.

Esborra records, 
refresca la ment.

Oblido el temps
i em “deixo portar”

moments de desvetlla,
per aprendre a somiar.

 M. Carme Ariza

El vent
El meu racó
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Diuen els lectors Opinió

omètrics per la detecció de fàrmacs, 
de biosensors, i d’estudis de visualit-
zació utilitzant agents de contrast, en 
la preparació de nanopartícules (d'or 
i magnètiques) així com el desenvo-
lupament d’antifúngics i antibiòtics. 
Especialment rellevant i on ha tingut 
més reconeixement internacional és 
en l’aplicació dels compostos de bor 
pel tractament del càncer mitjançant 
la tècnica del Boron Neutron Captu-
re Therapy (BNCT), que aprofita les 
propietats úniques del Bor (amb un 
20% de 10B) i els seus compostos 
(els clústers icosaèdrics que poden 
sostenir dotze substituents cobrint de 
forma radial tot l’espai 3D). Aquesta 
línia d'investigació la va exposar clara-
ment el 2014 quan va ser convida-
da a escriure l’editorial de la revista 
Future Medicinal Chemistry dedicat a 
“Focusing on boron in medicinal che-
mistry”. La possibilitat de modificar 
els dotze vèrtexs del clúster conver-
teixen aquestes molècules petites en 
compostos multifuncionals pel seu ús 
en multi-teràpies (quimio- + radio- + 
BNCT + foto-dinàmica) implicant que 
petites dosis tenen el mateix efecte 
terapèutic i, per tant fan disminuir els 

efectes secundaris del tractament i 
milloren l’estat del pacient. 

La seva productiva recerca excel-
leix en diversos àmbits: projectes 
internacionals i nacionals, direcció 
de 15 tesis doctorals (5 premiades 
per l’UAB; 2 premis Sant Jordi de 
la SCQ (2007, 2008) i 4 premis de 
joves investigadors a trobades de la 
SCQ (2008, 2010, 2013, 2016)) i 
6 patents. Ha participat en més de 
250 congressos i ha publicat 362 
articles (15 portades de revista), 20 
capítols de llibre i 1 capítol d’enciclo-
pèdia. Cal citar que l’any 2011 va ser 
destacada a la revista Chemistry-A 
European Journal al volum especial 
“Woman in Chemistry” dins de l'Any 
Internacional de la Química, amb la 
medalla “Women of Distinction in Ma-
terials Science” de la TU Darmstadt 
(2020) i medalla al ICCC42 (2016). 
En reconeixement a la seva trajectòria 
científica al llarg de 45 anys, va ser 
escollida com a acadèmica de la sec-
ció de Químiques de l’Acadèmia Euro-
pea el juny del 2021, sent una de les 
dues úniques dones espanyoles amb 
aquesta distinció.

A més a més de la passió per la 

ciència, la Clara Viñas valora molt la 
família. Casada amb un altre pilar ci-
entífic com és el Prof. Francesc Teixi-
dor, junts van construir una família. És 
mare de tres fills i actualment té cinc 
netes que adora. Per ella, la família 
és molt important i durant tota la vida 
laboral, ha conciliat l’activitat professi-
onal amb els rols de mare i àvia.

Personalment, la Clara Viñas va ser 
la meva directora de tesis, qui em va 
iniciar en aquest món emocionant de 
la investigació, que em va dedicar el 
seu temps i ensenyances, per mi és 
un clar referent científic i personal, i 
només puc que donar-li les gràcies, 
estaré sempre agraïda.

Tal com hem vist, la seva capacitat 
de treball, de mentoratge i professi-
onalitat ens obliga a estar orgullo-
sos d'aquesta cassanenca que és un 
exemple per tots nosaltres i sobretot 
pels nostres infants. Des d'aquí vull 
reiterar una vegada més, la felicitació 
per la excel·lent trajectòria científica 
i personal i perquè puguem celebrar 
més aniversaris plegats.

Felicitats, Clara!

Anna Laromaine Sagué
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En Toni Masó és alumne de l’aula de dibuix i pintura per 
adults de Sala Galà. La seva màxima il·lusió és organitzar 
una exposició per Santa Tecla i mostrar el quadre de la 
façana de Can Frigola que va pintar el curs passat.

És molt amic d’en Daniel Guinart, que havia treballat en 
una de les últimes fàbriques de suro del polígon fins que 
es va jubilar el mes d’abril. Per la seva banda, en Toni és 
programador informàtic en una empresa de Fornells i fa el 
torn de matins. Havent dinat pren el cafè (curt i sense su-
cre) amb en Daniel en una terrassa de la Coma. En Toni se 
l’estima amb bogeria; la gent comenta que troba a faltar el 
pare, que va morir d’un mal lleig quan ell era petit.

És un dia assolellat de principis de setembre. Mentre 
sosté la tassa fumejant a un pam de la boca, en Toni ex-
plica a en Daniel l’aparició d’una noia en patinet elèctric a 
la rotonda del BonPreu la setmana passada; ella mirava la 
senyalització de la via verda pintada a terra, no devia saber 
on travessar el carrer. Jo, continua en Toni, passejava per 
l’altre costat de la Rambla, a l’antiga zona del Petó i adeu. 
Si haguessis vist el seu perfil, Daniel: cabells esbullats, ulls 
blaus, nas hel·lènic, les comissures dels llavis geomètri-
cament traçades…Ni les muses són tan atractives! Vaig 
acostar-m’hi i la vaig observar bé, com si fos un retrat de 
Vermeer. La seva cara em sonava i li vaig demanar si era 
de Cassà Cassà. Va somriure com somriu un àngel, em 
va fer un petó a cada galta i vaig notar que un collaret li 
mig amagava una piga de color marró. Em va confessar 
que tenia por de travessar i, quan es va assegurar que no 
circulava cap cotxe, em va fer adeu amb la mà dreta. Jo li 
vaig demanar, cridant, com es deia. Es va girar, Coral, va 
respondre i va continuar en direcció a l’església fins que la 
vaig perdre de vista. Vaig pensar que passava les vacances 
al poble, però què hi fa una turista aquí?, afegeix en Toni 
abans de prendre el primer glop de cafè. En Daniel, pensa-

Relats de cinema

Xanadú

Opinió Diuen els lectors

Zona Industrial Susvalls - Nau B

Els nascuts 
el 1972 fem 

50 anys!
Arribem al mig segle i ho celebrarem 
amb un sopar el mes de novembre.
Si ens voleu acompanyar, segur que 

ens ho passarem d'allò més bé.

Per a inscripcions i més informació, 
poseu-vos en contacte amb:

Quim Campeny - 605 85 89 64
Cristina Bou Godoy - 651 81 33 72
Ricard Erena - 645 29 20 23

tiu, li explica que quan ell estudiava el curs de model viu el 
2010, o potser era el 2011?, la model també es deia Co-
ral i el perfil era el mateix. Et diré més, Toni: aquest perfil 
apareix en un quadre de Josep Lloveras i en els concursos 
de pintura ràpida de la Festa dels anys 80…Que curiós, 
no? En Toni s’acaba el cafè i deixa la tassa sobre el platet.

Comença a fosquejar i els dos amics conversen sobre 
la manca d’un espai municipal destinat a exposicions. Do-
nen un cop d’ull a l’antiga Sala la Coma, reconvertida en 
l’apèndix d’una sucursal bancària, i un altre cop d’ull a Can 
Trinxeria, en obres. No veuen gens clar que l’única sala 
d’exposicions del poble estigui situada a la segona planta 
de l’edifici; aquesta és la intenció de l'alcalde. A principis 
d’any van enviar una instància a l’ajuntament per parlar-ne 
i encara esperen resposta.

L’endemà en Toni passeja a prop de la rotonda que porta 
cap al Tanatori. Enlluernat per un sol encara d’estiu, però 
amb traços de tardor, veu com s’acosta l’ombra d’una noia 
en patinet. La Coral esquiva hàbilment un parell de llaunes 
que encara degoten i una tifarada resseca enmig del carril 
bici. Davant d’ell, esbossa un somriure discret. En Toni es 
fixa que avui la piga és més grossa i enfosquida, té la for-
ma del mapa d’Austràlia. Voldria… balbuceja… convidar-te 
al sopar de tapes de Santa Tecla. Ella li torna a fer un petó 
a cada galta i desapareix. 

En aquell moment arriba un missatge d’en Daniel: aca-
ba de trucar algú de l’ajuntament, quedem de seguida a 
l’Estació.

Asseguts en un racó de l’antiga estació de tren al vol-
tant d’una taula, en Daniel recorda que aquest local havia 
funcionat com a sala d’exposicions i que li havia agradat 
moltíssim una dedicada als cinemes de Cassà. El sol ja s’ha 
amagat, troben a faltar una jaqueta. Senten el xerricar de 
la porta i entra un home alt, encorbat i amb ulleres, de 
mitjana edat que porta un arxivador d’anelles. Es dirigeix 
cap a ells amb el caminar decidit.

- M’envia l’Assessor - diu, mentre s’asseu en una cadira 
de fusta estellosa. 

 - Estem - comença a parlar en Daniel- preocupats, no 
disposem de cap espai per organitzar exposicions i s’acos-
ta Santa Tecla i… - els dos amics observen aquell home 
que no deixa de mirar a terra, mentre es frega les mans.

 - Ja ho sabem - els interromp l’enviat. Hem estat bus-
cant un local des de Nadal que sigui adequat per als cas-
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GUARDÓ LITERARI A M. DOLORS GODOY
El passat dia 15 de setembre, a la Sala de Plens del Dis-
tricte de Sants-Montjuic, es feu el lliurament de premis 
dels Jocs Florals de Sants, Hostafrancs i la Bordeta, 
vinculats a les seves festes majors.

Aquests Jocs florals s'iniciaren l'any 1877 de manera 
intermitent. Es varen recuperar l'any 2010 i aquest any 
la Viola d'Or, sobre un poema vinculat a la pàtria, fou 
atorgat a la nostra companya i col·laboradora de Llumi-
guia, M.Dolors Godoy i Rotllens pel seu poema "Boscos 
de Girona".

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

sanencs i cassanenques - es remou a la cadira. Per sort 
- i ara els mira per sobre dels vidres de les ulleres- ja el 
tenim emparaulat.

 - Quin és? - els dos amics salten del seient. És gaire 
cèntric? - Afegeixen entusiasmats.

 - Bé…- l’enviat s’aixeca per agafar un coixí de sota la 
taula i el posa sobre la seva cadira. Després de tantes 
vicissituds hem triat aquest - obre l’arxivador i treu una 
foto.

- Quèèè?, una nau del polígon? - crida en Toni.
- L’antiga discoteca Basik? - en Daniel li torna la foto.
- L’equip de govern considera que es tracta d’un lloc mag-

nífic. És cert - l’enviat estossega un parell de vegades- que li 
cal una petita reforma; no passa res, hem avisat la Brigada 
que demà a primera hora del matí ho deixi tot a punt per a 
la propera setmana. I respecte a la situació, estar a prop 
de la deixalleria ofereix uns quants avantatges…- i ara els 
torna a mirar als ulls per sobre dels vidres. 

- (...)
- Podrem aprofitar els horaris d’obertura de la deixa-

lleria i el seu personal. A tots els cassanencs i cassa-
nenques - l’enviat es remou al coixí en repetir aquestes 
paraules- que vinguin a llençar trastos i escombraries els 
regalarem una fotocòpia, en color eh?, amb la programa-
ció de la Sala d’Exposicions Basik; també ja hem decidit 
el nom: no ens agrada perdre el temps. Som la capital 
cultural del sud del Gironès i no donarem una mala imatge 
del poble.

 En Toni i en Daniel surten de l’Estació amb el cap cot, 
silenciosos. Davant Can Nadal veuen un cartell de la 
10aDiada Solidària de l’Oncolliga penjat en un plafó. Hi 
apareix el perfil d’una noia amb els cabells esbullats, ulls 
blaus, nas hel·lènic i les comissures dels llavis geomètri-
cament traçades. Ja és negra nit i senten les campanes.

Josep Ferrer
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1. Quina valoració fa d'aquests tres 
anys de govern?
Aquests tres anys de govern han es-
tat durs, intensos, complexos i alhora 
enriquidors. Tinc la sensació d'haver 
fet un curs accelerat per aprendre a 
ser regidor; per cert, una feina per la 
qual no hi ha formació. M'he trobat 
amb una legislatura paralitzada quasi 
dos anys per una greu pandèmia que 
ens ha fet suar i patir molt; la tempes-
ta Glòria, que a Cassà va tenir greu 
afectació i una situació complexa dins 
l'Ajuntament. L'Ajuntament estava en 
una situació en la qual mancaven direc-
trius i objectius clars. Fins al moment 
semblava que l'Ajuntament es trobava 
en unes inèrcies erràtiques, ben segur 
no intencionades, però la situació era 
de manca de directrius. Hem posat el 
fil a l'agulla amb la gestió del Geriàtric; 
a l'estructura de l'Ajuntament, tant a 
l'àrea de contractació, com impulsant 
el conveni dels treballadors, que està 
caducat des de fa molts anys, com 
també l'àrea de policia, que ha hagut 
d’adaptar-se la realitat de la nostra so-
cietat cassanenca, així com la definició 
de temes urbanístics: hem omplert 
Cassà de grues, però calia fer-ho.
2. El pacte de govern com el valo-
raria?
Positiu. En el seu moment, vaig ma-
nifestar i, d'això ja en fa més de tres 
anys, que jo no pactava amb partits, 
sinó amb persones. Jo he pactat 
amb un veí del meu municipi. Hi ha-
via gent que no apostava pel pacte, i 
que pensava que duraria un any com 
molt; però aquest pacte avui hi és ple-
nament actual. És un pacte de govern 
que es fonamenta en el respecte, en 
la llibertat d'opinió i, sobretot, en la 
gestió. Aquesta és la premissa bàsica: 
gestió, gestió i gestió. El pacte no està 
fet perquè en treguin profit els partits 
o els interessos personals, sinó que és 
per tots i cadascun dels cassanencs 
i cassanenques: aquests n'han de ser 
els beneficiaris. S’ha demostrat que el 
pacte ha donat la màxima estabilitat al 
govern per portar solucions properes 
al ciutadà, lluny dels debats supra-
municipals. Aquest pacte de govern és 
un pacte en el qual s'hi han emmirallat 
altres municipis on les seves fórmules 
pactistes els provocava més d'un mal 
de cap.
3. Vostè sempre parla de gestió, 
que és la gestió per vostè?
La gestió és copsar quins són els 
problemes de la gent i prendre deci-
sions per resoldre'ls o minimitzar-los, 

independentment de la bandera que 
penja a la seva balconada o del sím-
bol que llueix a la jaqueta. Gestió sig-
nifica equitat, empatia, responsabilitat, 
compromís, confiança. La gestió no es 
pot gestionar amb la ideologia, ja que 
aquesta no serveix per solucionar els 
problemes terrenals del 95% de la po-
blació, com són els problemes que es 
desprenen de la covid i totes les seves 
conseqüències, el preu del cistell de la 
compra, de l'electricitat, el gas o els 
carburants, en definitiva, la pèrdua del 
poder adquisitiu i la crisi de societat oc-
cidental, representat en part per l'inci-
visme que patim. No podem romandre 
en una bombolla i limitar-nos a pensar 
que les nostres preocupacions són 
concentrar el màxim d'estelades a la 
plaça de la Coma; no podem defugir de 
la nostra realitat, ni eludir les nostres 
responsabilitats; i si ho fem, llavors no 
farem gestió, sinó un circ-política.
4. Vostè es torna a presentar, que 
el motiva?
Hi ha diferents qüestions que m'han fet 
fer el pas.

En primer lloc, és un orgull personal 
representar a un grup de persones, 
que no són poques, que considero que 
han de tenir veu en la nostra societat 
heterogènia. Les minories tenen els 
mateixos drets, han de tenir la mateixa 
participació i la mateixa consideració 
que les majories, com igualment tenen 
les mateixes obligacions. Jo vull estar 
al Consistori per defendre aquests 
drets. Però no només això, sinó que 
la gestió ha de fer-se, i així ho faig, de 

forma integral per a tots els habitants 
de Cassà. Malgrat això, reconec que 
el servei públic, dona alegries però 
sovint també maldecaps. És inevitable 
emportar-te les preocupacions a casa.

En segon lloc, crec que tinc l'opor-
tunitat per intentar canviar les coses i 
fer una societat cassanenca més jus-
ta, més pròspera, un poble que sigui 
referent al Gironès, ja que en som el 
tercer municipi més important. Hem 
de construir un futur on els nostres 
fills gaudeixen de l'esforç dels seus pa-
res.

I vull deixar clar que en el meu cas, la 
motivació no ve pels 850 euros men-
suals per dedicar pràcticament les 24 
hores dels 365 dies de l'any, sinó que 
és la vocació què em porta al repte 
personal d’arribar a ser un bon servi-
dor públic.
5. Vostè és el regidor de Governa-
ció, com definiria la seva regidoria?
És una regidoria complexa. La policia 
ha de tenir un component d'adaptació 
camaleònica vers la societat a la qual 
es deu. Les directrius marcades des 
del primer dia són ser policia de pro-
ximitat, policia al servei dels ciutadans 
i ciutadanes, però, al mateix temps, 
no els ha de tremolar la mà quan s'ha 
d'actuar amb contundència davant els 
que trenquen la nostra pau social. Vull 
una policia formada, on la formació 
sigui una eina tan preuada com els 
estris policials. Hem apostat per refor-
çar la policia administrativa, ja que avui 
en dia les tasques administratives són 
tan importants com les actuacions del 

FAQ. El regidor socialista de l’Ajuntament contesta 
a una bateria de preguntes freqüents. Respostes a 
assumptes plantejats per l’actualitat cassanenca.
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La Veu dels Partits / PSC Opinió
carrer. Així mateix, hem cercat i tre-
ballat noves estratègies policials, com 
la figura de l'agent de paisà. Però la 
clau és la formació. El conveni entre 
les policies de Caldes, Llagostera i Cas-
sà, ha sigut pioner a Catalunya. Amb 
aquest conveni signat recentment 
aconseguim sinergies i redimensionar 
puntualment el servei mitjançant una 
millor gestió.

Voldria afegir que malgrat les inci-
dències que succeeixen, Cassà és un 
municipi segur, i les Juntes locals de 
seguretat així ho corroboren. Les da-
des objectives dels Mossos d'Esqua-
dra, ens permeten fer aquesta afirma-
ció, encara que he de reconèixer que 
hi ha determinats fets que poden pro-
vocar un cert d'alarmisme subjectiu.
6. Des del seu punt de vista, quins 
reptes té Cassà?
Per començar, cal reformular la car-
retera provincial. Aquesta és una obra 
faraònica, però necessària, hem de 
convertir-la en la perllongació del car-
rer Marina, on els vianants siguin els 
protagonistes, pacificant la zona i hu-
manitzar-la, fent-ne un carrer amable. 
Potser el primer canvi que haurem de 
fer és el canvi de nomenclàtor i elimi-
nar la rèmora franquista del nom de 
"carretera provincial".

També cal estructurar la zona espor-
tiva, aprofitant l'avinentesa de la cons-
trucció del camp de futbol 7, i con-
vertir-la en una ciutat esportiva. Les 
instal·lacions esportives municipals 
s’han d’universalitzar. S’han d’obrir-les 
al conjunt de la societat i fomentar la 
pluralitat d’entitats què en fan ús.

Un altre element seria la construcció 
d'unes noves dependències policials. 
Actualment, les dependències tenen 
80 m², per desenvolupar l’activitat de 
24 agents, que impossibiliten el dret 
a la confidencialitat que han de tenir 
necessàriament els usuaris o que fan 
que, a vegades, un detingut hagi d'es-
tar subjecte a la màquina de cafè per 
manca d’espai. Els serveis d’atenció 
policials són cada cop més importants 
per garantir la qualitat de vida a la po-
blació.

Així mateix, hem de potenciar la pre-
sència de Cassà en el consell de les 
Gavarres i deixar de ser un espectador 
quasi residual d'aquest, atès que les 
Gavarres ocupen una bona part de la 
nostra geografia.

I per últim i molt important: l'Ajunta-
ment ha de continuar amb la millora 
en la promoció de les activitats asso-
ciatives que realment reverteixin en el 
conjunt de la població.
7. Com es planteja els propers co-
micis?
Amb molta tranquil·litat, ja que he fet 
els deures: compromís, fidelitat i es-
tabilitat a l'equip de govern, i respon-
sabilitat en les tasques encomanades. 
En cap moment les he eludit, he estat 
proper per copsar sempre de primera 
mà els neguits dels ciutadans, he fet 
gestió útil per les persones i no políti-
ca i, per tant, a qui no he convençut 
en quatre anys no ho faré en quinze 
dies. Jo no he canviat i no m'amago 
sota cap plataforma, continuo pensant 
el mateix que el primer dia, soc com 

soc i dic el que penso malgrat que això 
pugui tenir un preu polític. Mesurar les 
conseqüències polítiques del que dic 
significa limitar la meva llibertat i no ho 
faré.

La política podria arribar a tenir un 
component teatral important on hem 
de fer veure o fer creure a la gent co-
ses que només els polítics saben que 
no són viables. Jo no vull entrar en 
aquest joc pervers.

Els quinze dies de campanya els con-
sidero com pa i circ, com deien els 
romans, per a després, tornar a fer 
gestió útil.

He demostrat que la meva incorpo-
ració a l’Ajuntament ha comportat nor-
malitat i dedicació a tots els ciutadans i 
ciutadanes, malgrat la por a l’arribada 
del socialista al consistori fomentada 
pels més radicals. Només desitjo que 
la gent voti sense prejudicis i que voti 
amb llibertat.
8. Com definiria la nova formació 
política "Fem Cassà"?
No tinc cap dubte que el fet que en els 
propers comicis es presentin més can-
didatures és positiu pel municipi, com 
més visions, formes de fer, de posicio-
nar-se davant els problemes o reptes, 
nous tarannàs, més s'enriqueix Cassà.

Per tant, els vull donar la benvingu-
da per sumar-se al compromís, a l'al-
truisme i a la responsabilitat de voler 
gestionar els interessos de tots els 
cassanencs i les cassanenques, per 
construir un futur esperançador per 
quasi 11.000 ciutadans.

Però cal afegir que és una platafor-
ma disfressada de moviment ciutadà, 
transversal i heterogeni; això no obs-
tant, cal dir la veritat, no s'ha d'en-
ganyar a la gent. Aquesta plataforma 
és una estratègia política d'ERC, una 
estratègia legítima, malgrat tot que 
genera intencionadament confusió per 
atraure els vots que li calen per tenir 
esperances de governar. Les mentides 
sempre tenen un efecte bumerang. 
Així i tot, malgrat la meva opinió, siguin 
benvinguts.

PSC / Cassà de la Selva
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Cassà al dia Ple Municipal

L’Ajuntament de Cassà va convocar 
un Ple extraordinari i urgent per por-
tar l’aprovació d’un únic punt que era 
l’encàrrec de gestió que incorpora al 
programa d’asfaltatge de camins ve-

ïnals de la Diputació de Girona una 
actuació al municipi. Tot i que el tema 
no tenia gaire transcendència política, 
sí que va tenir un debat tècnic per so-
bre com s’havia de tramitar. Des d’Es-

querra van dir que calia una aprovació 
prèvia de la urgència del ple i des de 
secretaria es va dir que no calia, Se-
gons la Generalitat sí que s’ha d’apro-
var la urgència prèviament a debatre 

el tema.
L’encàrrec de gestió 

que es va tramitar va 
ser el del Conveni amb 
la Diputació de Girona 
per a l’execució d’obres 
de tractament superficial 
asfàltic al Camí de Can 
Roser a Can Palahí. Els 
setze regidors que eren 
al ple (7 d JxC, sis d’ERC 
i el del PSC) van estar 
d’acord amb el fons de la 
qüestió, que si es va por-
tar d’urgència un ple de 
finals d’estiu era perquè 
es volien fer les obres al 
setembre, per evitar que 
coincidissin amb temps 
de pluges o mal temps 
que podien afectar-ne el 
resultat final. El cost a 
càrrec de l’Ajuntament 
serà de 3.580,65 €.

Martí Vallès, en nom 
d’ERC, a més de dema-

Al setembre, ple d'urgència 
per una obra de 3.500€

Arranjament del camí de Can Matabous a Can Palahí

El portaveu d'ERC, Martí Vallès, recordant que segons la llei s'hauria d'haver aprovat la urgència del ple, cosa que no es va fer. Darrere seu, el secretari 
municipal que va dir que no calia.

12    Llumiguia · núm. 835 · setembre 2022 



Ple Municipal Cassà al dia

Segons l'Escola d'Administració Pública, en el web que informa del funcio-
nament dels ens locals, deixa força clar que s'ha de votar la urgència dels 
plens urgents i extraordinaris. En un destacat de l'esmentada pàgina web es 
destaca el següent:

"En tot cas, és requisit indispensable que el primer punt de 
l'ordre del dia de les sessions extraordinàries i urgents con-
sisteixi en la ratificació de la seva urgència, referida a tots els 
punts que integren l'ordre del dia, que si no és apreciada pel 
ple, totalment o parcialment, impedeix que continuï la celebració 
i obliga que la sessió així convocada sigui aixecada immediata-
ment, en el primer cas, o a excloure el punt afectat per la manca 
de ratificació de la seva urgència, en el segon".

nar -sense èxit- que s’aprovés la ur-
gència del ple, també va lamentar 
que un tema tan menor com aquest 
s’hagués de tractar en una sessió 
extraordinària a l’estiu, quan s’hauria 
pogut aprovar un mes abans; des de 
l’equip de govern es va insistir en la 
necessitat detenir el conveni aprovat 
per poder fer els tràmits adequats 

per fer l’obra ben aviat i per 
això s’havia convocat la sessió 
el primer dia de setembre. El 
regidor d’urbanisme, Christian 
Cortés va reconèixer que els 
serveis tècnics potser no havi-
en estat prou lleugers a l’hora 
de fer els tràmits, però que 
calia enllestir-los com abans 
millor per poder fer l’obra a 
temps. 

El secretari municipal, tot i 
la insistència dels regidors de 
l’oposició, va dir que si bé en 
els plens ordinaris sí que cal 
votar la urgència quan hi ha 
punts que així ho exigeixen, no 
s’ha de fer en el cas d’un ple 
extraordinari i urgent com el 

que s’estava celebrant. Finalment, el 
portaveu del PSC va dir que la urgèn-
cia la justificava la necessitat de dur a 
terme l’obra el mes de setembre. I es 
va votar el punt amb tots els regidors 
a favor de la proposta.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

La Generalitat diu que 
cal aprovar la urgència
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Tot i la polèmica generada uns dies 
abans entre dues entitats indepen-
dentistes com l’ANC i Esquerra Repu-
blicana de Catalunya, la diada de l’11 
de Setembre a Cassà es va celebrar 
seguint la tònica de l’any passat  amb 

els actes ja consolidats d’abans de 
la pandèmia amb una participació en 
cada acte de prop d’un centenar de 
persones.

Així el primer acte va ser el de la 
Marxa de Torxes que no va tornar al 

perfil d’anys enrere sinó que es va 
mantenir com una concentració al 
Parc de l’Estació. L’any que ve ja es 
vol tornar a fer la tradicional marxa 
amb les torxes pels carrers del nucli 
antic de Cassà, però enguany l’ANC 

Tot i la divisió política, la Diada 
manté el poder de convocatòria

Un moment de la concentració de Torxes per la Independència el dia 10 al vespre al Parc de l'Estació; a sota, música de l'Orquestra Jove de Cassà a l'acte 
institucional i lliurament del premi Josep Dalmàs  a la UD Cassà.
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va mantenir la seva estructura dels 
temps de la Covid amb una concentra-
ció estable celebrada la vigília del dia 
11, dissabte, a 2/4 de 10 del ves-
pre, amb una setantena de persones.

Durant l'acte hi va haver intervenci-
ons musicals a càrrec del grup Dalta-
baix i el conjunt que actua els dilluns 
a la plaça de la Coma, coneguts com  
Filharmònica d'Esclet; representants 
de l’ANC van llegir diferents textos po-
lítics, entre els quals  un sobre el sen-
tit de la concentració de Torxes per la 
Independència, i el manifest de l'ANC 
per la diada que diu així:

"Vam lluitar l’Onze de Setembre. I 
vam lluitar, votar i guanyar el Primer 
d’Octubre. La nostra lluita està arrela-
da des de fa segles en una força que 
ha trencat i trencarà totes les cade-
nes: la llibertat.

Farem la independència perquè for-
mem part d’aquest anhel universal de 
llibertat. L’1 d’octubre de 2017 ens 
ensenya el camí per fer-la efectiva. I 
siguem-ne conscients: la majoria de 
nacions han necessitat diverses con-
frontacions per vèncer les metròpolis, 
i si vam vèncer una vegada, hi torna-
rem fins a la victòria definitiva.

La potència gegantina de l’acte de 
votar, unida a la lluita noviolenta a 
gran escala, va desbordar democrà-
ticament l’Estat espanyol i va superar 
la brutalitat policial. La violència es va 
girar en contra d’Espanya i va situar 
la independència de Catalunya a les 
portades dels mitjans de comunicació 
d’arreu del món. Al migdia el Govern 
espanyol va haver de retirar els guàr-
dies civils i policies per la vergonya in-
ternacional de la seva agressió contra 
votants pacífics.

Per això ens cal mirar l’horitzó amb 
esperança. Tornant a impulsar el mo-
viment popular que ens va portar a la 
victòria: la gent de les consultes popu-

lars per la Independència, la gent dels 
Comitès de Defensa del Referèndum 
(CDR), i tot el substrat social i polític 
nacional d’aquest país. Gent ferma, 
sense fissures.

Ens cal preparar des d’ara un nou 
embat per la independència. I atès 
que, ara per ara, els partits autoa-
nomenats independentistes no s’hi 
sumen, haurem de trobar nous ca-
mins i seguir l’exemple de moviments 
noviolents per la independència com 
Gandhi a l’Índia.

Caldrà corregir els errors de fa 
cinc anys. L’errada més transcendent 
va ser no defensar la independència 
i considerar Espanya un estat demo-

cràtic amb el qual es poden negociar 
els drets nacionals de Catalunya. Amb 
un conflicte polític d’aquestes dimensi-
ons, qualsevol altre estat de tradició 
democràtica hauria intentat una solu-
ció pactada, com a Escòcia o el Que-
bec. Però el Regne d’Espanya no té 
aquesta tradició democràtica. Perquè 
reté Catalunya sense el consentiment 
dels seus ciutadans.

Els partits independentistes s’han 
acomodat a les institucions. Després 
de la victòria independentista, malgrat 
l’aplicació del 155, a les eleccions de 
desembre de 2017, van sotmetre’s a 
les ordres de la justícia espanyola de 
no investir el guanyador a les urnes 

Els grups Daltabaicx i Filharmònica d'Esclet van actuar a la concentració de Torxes on es van llegir diferents manifestos polítics a l'entorn de la trobada.
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per evitar d’anar a la presó.
De la mateixa manera, després 

d’obtenir el 52% de vots indepen-
dentistes a les eleccions de 2021, 
han deixat de costat el conflicte amb 
Espanya. Mentrestant, la justícia es-
panyola encausa milers d’activistes, 
s’accentua l’espoli fiscal i la manca 
d’inversions en infraestructures, i es 
dicten sentències contra l’escola en 
català. És l’hora de passar comptes 
i fer valer la nostra majoria democrà-
tica, sense estralls però amb tota la 
determinació.

Només el poble català farà efectiva 
la República. Per aquesta raó l’ANC 
ha posat data al nou embat: des d’ara 
i fins a les properes eleccions al Par-
lament, a tot estirar el 2025. Sabem 
que tot plegat és possible. I també sa-
bem que és necessari.

D’una banda, crearem les condici-
ons socials per incrementar l’exigèn-
cia política i ampliar la conscienciació 
de la base social independentista. De-
fensarem que el Parlament investigui 
l’amplitud i l’abast de la causa general 
contra l’independentisme i que en faci 
arribar l’informe al Consell d’Europa. 

Igualment, incrementarem la lluita 
contra la persecució política i judicial 
de la llengua catalana i de l’escola en 
català i denunciarem l’espoli fiscal, 
causa principal de la pobresa alimen-
tària, energètica i d’habitatge d’una 
part important de la nostra població.

D’altra banda, estem treballant per 
crear les condicions polítiques del 
nou embat per la República. Des de 
l’Assemblea organitzarem una Con-
ferència d’Entitats Independentistes 
per posar les bases del moviment 
civil d’alliberament nacional i per im-
pulsar una estratègia consensuada a 
seguir fins a les properes eleccions al 
Parlament, per tal de fer efectiva la 
independència. Així mateix, l’ANC cer-
carà els màxims suports per a la pro-
posta d’una llista cívica formada per 
persones disposades a implementar 
el mandat de l’1 d’Octubre. Una llista 
que tindrà com a mandat inexcusable 
fer efectiva la República Catalana.

Visca la terra, visca els Països Cata-
lans, independència!"

L'acte va acabar amb el cant dels 
Segadors i amb una crida a participar 
en la manifestació del dia 11 a Bar-

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

celona que es va celebrar l’endemà i 
per a la qual des de l’ANC de Cassà 
s’havia organitzat un servei d’autobús 
per acudir-hi.

DISCREPÀNCIES SOBRE SÍM-
BOLS EN L'ACTE INSTITUCIONAL
El mateix dia 11, que enguany coinci-
dia en diumenge, als jardins de Can 
Nadal es va dur a terme l'acte insti-
tucional en el qual van intervenir els 
representants dels tres grups muni-
cipals a l'Ajuntament de Cassà: ERC, 
PSC i JxC. Prèviament als discursos 
es va hissar la bandera de Catalunya a 
la porta de Can Nadal amb la interpre-
tació del Cant de la Senyera a càrrec 
de la Jove Orquestra de Cassà, grup 
que va  protagonitzar la part musical 
de l'acte.

Tot i les diferències de valoració de 
la jornada, habituals de cada any, el 
principal punt de polèmica va ser a 
l’entorn de la preservació dels símbols 
independentistes que hi ha en espais 
públics de Cassà que va ser defensa-
da pel representant d’Esquerra men-
tre que el del PSC va considerar que 
no era un element essencial. Des del 
grup d'Esquerra, Martí Vallès va dema-
nar que, atesa la voluntat clarament 
majoritària del poble de Cassà en fa-
vor de la república i la independència, 
es conservin i mantinguin els símbols 
al carrer i de manera especial la pan-
carta al balcó de la casa consistorial i 
les estelades en les rodones d'entra-
da al poble. En canvi, des del PSC, el 
regidor Marià Montsuñer es va mani-
festar la idea que des de l'Ajuntament 
s'havien de resoldre els problemes que 
afectaven la ciutadania més enllà dels 
símbols i va reivindicar una Catalunya 
on el castellà convisqui amb el català 
i sense prejudicis. Per la seva banda, 
en nom de Junts per Cassà, l'alcalde, 
Robert Mundet, va recordar la data 
de l'1 d'octubre de fa cinc anys des-
tacant que l'esperit del moviment ciu-
tadà d'aquella jornada encara estava 
ben viu al nostre poble i que s'havia de 
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perseverar en la lluita cap a la llibertat 
nacional i la república catalana. Entre 
els parlaments, la JOC va interpretar 
diverses composicions tradicionals ca-
talanes, acabant amb l'himne de Cata-
lunya, Els Segadors.

Reproduïm tot seguit els textos dels 
parlaments de Martí Vallès i Robert 
Mundet (no publiquem el discurs de 

Marià Montsuñer, ja que no van facili-
tar-ne el text).

PARLAMENT DE MARTÍ VALLÈS
"Sr. Alcalde, regidores i regidors, cas-
sanenques i cassanencs

Bon dia a tothom
Permeteu-me, igual que vaig fer els 

darrers anys, que per començar de-

diqui unes paraules de condol a tots 
aquells que han perdut algun familiar 
en aquesta pandèmia, i unes paraules 
d’agraïment a tots els professionals 
que han cuidat dels nostres ciutadans 
en les diverses àrees prioritàries del 
nostre poble i del nostre país. La pan-
dèmia sembla que va de baixa, però 
encara segueix fent algún estrall en la 
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salut de les persones del nostre vol-
tant i hem de estar amatents a totes 
les mesures que ens segueixen pro-
posant.

Ens trobem altre cop avui, dia 11 
de setembre, diada nacional de Cata-
lunya, per recordar la història de Ca-
talunya, especialment la dels darrers 
anys. Per reafirmar un sentiment 
d’identitat, de pertinença i de mirada 
envers les nostres arrels com a nació 
i com a país.

Tot el que hem fet al llarg d’aquests 
darrers 10 anys ens empeny amb or-
gull a continuar treballant per assolir 
la república catalana, sense renunciar 
a res, especialment a la llibertat i la 
justícia, que se’ns han negat amb la 
repressió d’un estat demofòbic que 
ha utilitzat i continua utilitzant totes 
les eines per erradicar l’anhel legítim 
d’assolir un nou estat. A hores d’ara 
el president Puigdemont, diversos 
consellers i dirigents polítics seguei-
xen estant exiliats i més de 400 per-
sones continuen encausades per una 
fiscalía i uns tribunals, que no aturen 
la seva activitat intentant frenar l’an-
hel del nostre poble de decidir el seu 
futur democràticament.

I els polítics crec que hem de tras-
lladar, no solament amb paraules sinó 
amb fets, el desig de la major part dels 

nostres ciutadans de decidir el nostre 
futur per poder avançar cap a una 
república catalana. Així ho vàrem ma-
nifestar a Cassà el 97% dels 3.574 
votants el dia 1 d’Octubre del 2017.

I si els ajuntaments som la prime-
ra baula a l’hora de recollir els de-
sitjos i els neguits de la ciutadania, 
avui que celebrem la Diada Nacional 
de Catalunya hem de demostrar des 
del consistori, amb fets més que amb 
paraules, que el desig i l’aspiració de 
la gran majoria de les cassanenques i 
cassanencs, demostrada a la votació 
del dia 1 d’Octubre del 2017 i a les 
votacions dels darrers consistoris a 
les eleccions municipals, es caminar 
cap a la república catalana.

I comencem per mostrar, amb or-
gull, els signes d’identitat d’aquest 
desig col·lectiu. Si la majoria de ciu-
tadans hem expressat a Cassà de la 
Selva el nostre desitg de caminar cap 
a la república catalana mantinguem 
la pancarta “republiquem” al balcó de 
l’ajuntament, una expressió clara de la 
voluntat de les cassanenques i cassa-
nencs; mantinguem les senyeres i es-
telades als diversos espais municipals 
on onejaven el 2017 i renovem-les 
abans no estiguin deteriorades amb 
el pas del temps, si per nosaltres con-
tinuen essent un reflex viu del desig de 

la major part dels nostres ciutadans; 
aprofitem l’estelada de mides gegan-
tines que des de l’ANC s’ofereix repe-
tidament a l’Ajuntament i penguem-la 
en el punt més alt del màstil on la 
pugui veure tothom que passa per la 
rotonda dels taps. Seguim presentant 
i aprovant mocions als plens en defen-
sa del nostre govern, del nostre parla-
ment, de les nostres lleis i a favor de 
tants i tants represaliats aquests dar-
rers anys; mocions que fem arribar 
a tots els estaments polítics catalans 
i espanyols expressant-los la voluntat 
de la gran majoria d’aquest consistori. 

De la mateixa manera de ben se-
gur que algunes cassanenques i cas-
sanencs seguirem manifestant, amb 
fets, el nostre rebuig a la represió po-
lítica permanent, constant i continua-
da contra els nostres ciutadans. Així 
ho seguirem fent al costat de l’ANC de 
Cassà, sortint tots els dilluns a la pla-
ça de la Coma, com des de fa quasi 
cinc anys de manera ininterrompuda 
o fent acte de presència a la marxa 
de les torxes el dia 10 de Setembre.

Avui, cada llar i cada poble està vi-
vint les conseqüències, en menys o 
més mesura, de l’era postpandèmia i 
gestionant els interrogants que aques-
ta nova situació ens porta, a tots els 
nivells. Malgrat aquesta realitat canvi-

Parlaments de Robert Mundet, Martí Vallès i Marià Montsuñer i actuació de l'a Jve Orquestra de Cassà, durant l'acte institucional.
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ant, que ens ha fet conviure cada dia 
amb dubtes i incògnites, als nostres 
cors hi ha una idea que persevera: vo-
lem un país millor pels nostres fills i 
filles, per a les generacions futures. I 
per aquest motiu no defallirem. 

I per damunt de tot, des del món lo-
cal continuarem treballant per tota la 
ciutadania del nostre poble, indepen-
dentment de la seva ideología política, 
mirant d’ajudar a resoldre els seus 
problemes del día a día. Així ho hem 
fet tots els consistoris d’aquest poble 
al llarg de les darreres dècades

Avui, diada nacional del nostre país, 
és el moment per dir ben alt i clar, un 
cop més i tants com calgui, que des 
de Cassà, no defallirem en el camí 
d’aconseguir la república catalana. 
Tots aquells que ho desitgem de cor 
des de fa anys sortim aquesta tarda 
al carrer expressant aquest desig.

Que tingueu una bona Diada 2022
Visca Cassà. Visca Catalunya"

PARLAMENT DE 
ROBERT MUNDET
Un any més celebrem la nostra Diad"a 
Nacional amb la mirada posada en la 
voluntat d’aconseguir un futur molt 

més prometedor que l’actualitat. El 
que tenim a dia d’avui no és la que 
volem per les generacions que ens 
segueixen. Estem veient com la infla-
ció creix, els preus es disparen, les 
desigualtats s’incrementen, la bretxa 
digital separa generacions i sectors 
socials, l’habitatge ha passat a ser la 
preocupació principal de joves i no tan 
joves, les empreses pateixen i l’eco-
nomia mundial està passant per una 
situació molt crítica. Ens afecta a tots 

i entre tots ens n’hem de sortir. Com 
a societat som davant de molts rep-
tes que haurem d’abordar i proposar 
solucions a curt termini.

Les circumstàncies de la Covid han 
alterat la realitat social, econòmica, 
mediambiental i política del nostre 
país. I encara més la realitat diària 
de tots nosaltres: teletreball, confina-
ment, conciliació, precarietat laboral, 
nous hàbits de consum, noves neces-
sitats socials que han impactat de ple 

El cant dels Segadors en finalitzar l'acte 
institucional
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en el dia a dia de les nostres famí-
lies... el món local, els ajuntaments, 
han de liderar la resposta a tots 
aquests reptes des de la proximitat i 
la coneixença de les necessitats reals 
dels ciutadans.

Per altra banda, volem ser una na-
ció normal i no se’ns permet decidir 
el nostre futur de manera indepen-
dent. Ho vàrem intentar l’1 d’octubre 
del 2017 i les conseqüències encara 
les estem pagant amb persecució i 
repressió judicial. I qui digui que ens 
ho inventem menteix. Ells mateixos, 
polítics, policia i estament judicial, han 
creat aquest gran monstre, que va en 
contra de tot el que ve de Catalunya.

L’última peripècia coneguda, per no 
dir-ho d’una altra manera, són el di-
versos intents d'infiltració de la Policia 
Nacional en organitzacions juvenils in-
dependentistes o l’operació Pegasus, 
que espiava a tort i a dret. El ministeri 
de l'Interior les justifica i les qualifica 
de "legítimes, idònies i oportunes”. 
La perversitat no té límits. Ens iden-
tifiquen com extremistes identitaris, 
excloents i violents; però ells estan 
donant una imatge de país barroer, 
corrupte, manipulador, amb un esta-
ment judicial retrograda i sense cap 
tipus de moralitat. Continuen actuant 
fora de la llei dins d’una democràcia a 
precari. Si per alguna cosa ens hem 
caracteritzat des de fa molts anys és 
pel nostre pacifisme i també per l'alt 
grau de mobilització. En contra hi te-
nim tots els mitjans que disposa l’Es-
tat, sense cap escrúpol.

Malauradament, el dret a l’autode-
terminació, el dret a la llibertat d’ex-
pressió i el dret al lliure pensament 
són portes que mai s’han obert del tot 
en aquest país. Acumulem ja molts 
segles de demostracions reiterades 
de com solucionar l’encaix amb Espa-
nya sense cap avenç. Continuem sen-
se rebre el respecte per aconseguir 
allò que volem ser: una nació amb els 
drets que pertoquen i que siguin reco-
neguts en els tractats internacionals. 
L’Estat espanyol no té cap voluntat de 
negociar, i el seu ordenament jurídic 
està totalment blindat perquè no es 
pugui fer un altre referèndum.

Aviat farà cinc anys d’aquell Primer 
d’Octubre que ens va fer triomfants, 
que ens va mostrar la millor versió 
que tots, junts, som capaços d’oferir. 
Més enllà del patiment, de la repres-
sió, de la presó i de l’exili que hem 
patit i patim encara, aquell Primer 
d’Octubre és, sobretot, la fita clara 
d’una victòria sense pal·liatius d’una 

societat cívica, pacífica i democràtica 
que va dir prou a la dependència es-
panyola i un sí contundent a esdevenir 
un nou Estat europeu.

Ho vam tenir a tocar, però no va 
ser possible. Des d’aleshores ens han 
volgut vendre que l’objectiu que perse-
guíem ha anat quedant diluït amb el 
temps i que cada vegada hi ha menys 
suport a tot el moviment independen-
tista. Segur que hi va haver i hi ha ha-
gut desencís i frustració, però tinc la 
certesa que el moviment és ben viu i 
estem molt lluny encara de la pantalla 
que tot ha quedat en un no res.

Tenim clar que ningú ens farà cap 
regal ni ens posaran cap catifa ver-
mella per demostrar bona voluntat 
per escoltar totes les reivindicacions 
que s’aproven des del nostre Parla-
ment. Ens ho hem de guanyar com a 
poble i com a nació. I això ens porta a 
no defallir. Hem de ser tossudament 
intransigents en les nostres reivindi-
cacions i ens hem d’autoexigir més 

perseverança.
El 2017 vam plantar una nova lla-

vor. Ens vam sumar i vam poder com-
provar la dura resposta a les nostres 
demandes. Sabem més que ningú, 
per l’experiència rebuda, que no serà 
ni fàcil ni ràpid; però hem de ser, 
quants més millor, per sortir d’aquest 
autonomisme asfixiant. No ens po-
dem permetre el luxe de quedar dilu-
ïts en un país de “cafè per a tothom” 
que no respecti el desenvolupament 
econòmic, la llengua i les institucions 
pròpies de Catalunya. Soc dels que 
creu que val la pena treballar per cre-
ar una nova oportunitat.

No podem deixar que tota la feina 
feta, tots els anys de lluita, mobilitza-
ció, organització i preparació quedin 
enterrats per les renúncies i l’anar 
fent. Aquest Onze de Setembre i tots 
els que vinguin hem de fer públic el 
nostre anhel de llibertat i per un futur 
digne de la nació catalana. Si volem 
arribar a bon port, hem d’anar tots a 

Albert Bosch, al violi, director de la Jove 
Orquesaar de Cassà; a sota els regidors i resta 
d'assistents a l'acte cantant l'himne de Catalu-

nya, Els Segadors.
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la una i fer les renúncies que calgui en 
els nostres plantejaments per facilitar 
una àmplia entesa que ens porti cap 
a la República.

Fa 5 anys vam decidir que no ens 
conformaríem a sobreviure, sinó que 
volíem viure amb dignitat i llibertat. 
Res ha canviat perquè ens hàgim de 
desdir d'aquella decisió majoritària, 
més aviat han augmentat les raons 
de resistir, de mantenir la posició i no 
fer concessions.

Més enllà de les veus i dels accents 
de cadascú pronunciats des de tots i 
cadascun dels racons del país, més 
enllà de les legítimes i necessàries 
diferències que ens configuren com 
una societat rica i diversa, ens uneix 
un desig de llibertat col·lectiva, d’in-
dependència, que sabem que només 
podrem materialitzar des de la unitat 
i amb la tossuda determinació que 
junts hem demostrat que sabem fer 
possible.

Per tantes generacions que ens han 
precedit i per totes les generacions 
que ens seguiran, coneixem i estimem 
el nostre passat, som conscients de 
les oportunitats del nostre present i 
tenim clar que el millor futur només el 
construirem tots junts.

Visca Cassà de la Selva i Visca Ca-
talunya lliure".

LA UD CASSÀ, PREMI JOSEP 
DALMÀS
Amb motiu dels 110 anys de futbol al 
nostre poble, el club Unió Deportiva 
Cassà va rebre el migdia de la diada 
el 18è guardó Josep Dalmàs atorgat 

per la secció local d’Esquerra Republi-
cana a persones o entitats que s’ha-
gin destacat pels seus valor socials i 
cívics al nostre poble. L’acte es va ce-
lebrar davant el monument al qui fou 
alcalde de Cassà durant la Guerra Ci-
vil, amb intervencions de diferents re-
presentants d’Esquerra i de la família. 

El president del club, Miquel Cla-
pés va recordar en el seu parlament 
d’agraïment la relació que podria ha-
ver tingut Josep Dalmàs, alcalde de 
Cassà durant la Guerra civil, amb el 
futbol a Cassà, tota vegada que un 
dels protagonistes del primer partit 
de futbol a Cassà va ser el seu amic 
Pompeu Pascal i Carbó, nascut un any 
abans que Dalmàs i company d'idees 
republicanes i catalanistes. Aquest 
fou el seu parlament:

"En primer lloc, permeteu-me mani-
festar el meu agraïment a la secció 
local d’Esquerra i a la família Dalmàs 
per aquest guardó de reconeixement 
a la feina feta per la gent del futbol a 
Cassà.

En segon lloc voldria destacar la re-
lació del futbol a cassà amb en Josep 
Dalmàs i més concretament la relació 
de Pompeu Pascual, un dels primers 
futbolistes de Cassà, el que fou alcal-
de de la nostra vila durant la guerra 
civil.

Voldria recordar que el mes d’agost 
de 1912, un grup de joves cassa-
nencs van ser els que van engredar-se 
a organitzar el primer partit de futbol 
a l’anomenat camp d’en Trompa en un 
camp que fins i tot tenia una perera 
al mig, que no es podia tocar. Des 

Membres de la UD Cassà, de la família Dalmàs i d'Esquerra Cassà, després del liurament de guardó Josep Dalmàs al club cassanenc.
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d’aquell 18 d’agost de 1912 han pas-
sat més de cent deu anys en els quals 
el futbol amb major o menor intensitat 
ha estat present al nostre poble. 

Entre aquells joves estudiants hi ha-
via en Pompeu Pascual i Carbó que 
precisament als temps que Josep 
Dalmàs entrava en política a Cassà, 
ell, fent de metge a Girona culminava 
el seu compromís ciutadà amb l'in-
grés a Esquerra Republicana de Ca-
talunya, partit amb qui va concorre a 
les Eleccions Municipals del 12 d'abril 
del 1931, resultant escollit regidor 
de l'Ajuntament de Girona. President 
del Centre d'Unió Republicana l'any 
1932, Peius Pascual, que vint anys 
abans havia contribuït a crear el fut-
bol a Cassà. promou i subvenciona el 
setmanari Acció Ciutadana, òrgan del 
Partit Republicà Federal Nacionalista 
de les comarques gironines. 

En Dalmàs va néixer el 1898 i en 
Peius un any abans o sigui que no 
seria d’estranyar que el primer partit 
de futbol l’hagués vist també en Jo-
sep Dalmàs i Martí i que tindria uns 
catorze anys i hagués volgut assistir 
a aquell nou joc/espectacle que s’es-
trenava a Cassà.

Segurament avui tant en Peius com 
en Dalmàs estarien cofois de veure 
com aquell partit inicial va portar una 

cua que de moment porta 110 anys 
de vida

No cal oblidar que una de les millors 
definicions de Josep Dalmàs, tot just 
acabat de traspassar -l’abril de 1975- 
la va fer en Peius Pascual: 

“Avui ha mort l’home que va escriu-
re la més preciosa pàgina de la his-
tòria d’aquest poble i de molts altres 
pobles”. 

En la carta de condol que Pompeu 
Pascual va dirigir a la família Dalmàs 
(recollida al llibre biogràfic de Josep 
Maymí) deia que:  “la seva gesta du-
rant la Guerra civil me’l feia veure ro-
dejat d’una magnífica aurèola: car jo 
crec que el temperament dels homes 
es posa de manifest en els moments 
difícils...”

I cloïa: i en el poc que em queda per 
viure els puc assegurar que el record 
de Josep Dalmàs no es marcirà pas”.

Dos anys després, el 1977, les fi-
gures de Pompeu Pascual i Josep Dal-
màs van quedar unides per un acte 
d’homenatge comú organitzat per la 
Colla Excursionista Cassanenca, dins 
els actes de la Festa Literària.

Feta aquesta referència a l’estreta 
vinculació entre els orígens del futbol 
a Cassà i en Josep Dalmàs, perme-
teu-me ara que com a president actu-
al de l’entitat faci tres pinzellades per 

-d’alguna manera- justificar aquest 
guardó, que crec que caldria anar dis-
tribuint entre totes les persones que 
al llarg dels anys han dedicat temps i 
esforços a mantenir el futbol i la UD 
Cassà al nostre poble.

En primer lloc, voldria dir -encara 
que sigui un tòpic ben poc original. 
que el Cassà sempre ha sigut més 
que un club de futbol. Al llarg de la 
seva història trobem una colla d’exem-
ples en els que la UD Cassà ha servit 
d’aixopluc i de promotor d’iniciatives 
diverses que després han agafat vida 
pròpia, des de la Colla Excursionista, 
el club d’escacs, les sardanes, l’at-
letisme..., abans que hi haguessin 
entitats que s’hi dediquessin específi-
cament, havien trobat en el futbol un 
espai on poder nàixer i créixer inicial-
ment, perquè el club sempre ha es-
tat obert a donar suport a iniciatives, 
especialment si estan destinades a 
fomentar hàbits culturals, esportius i 
saludables....

En segon lloc, crec que aquest re-
coneixement el mereix el club també 
per la tasca social feta per l’entitat al 
llarg dels anys, quan la UD Cassà era 
un club esportiu que – juntament amb 
altres entitats locals- suplia la inactu-
ació dels poders públics per organit-
zar actes festius com la Festa major 

Ofrena floral al monument a Josep Dalmàs, a càrrec del portaveu d'ERC a l'Ajuntament, Martí Valles; a la dreta el net de l'alcalde Dalmàs pronuncia unes 
paraules d'agraïment en l'acte d'homenatge al seu avi. A la pàgina següent, el president de la UD Cassà, Miquel Clapés, en el seu parlament.
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o els balls de gala, la que muntava els 
concursos de sardanes o organitzava 
sortides i excursions... Ara és el club 
que organitza la quina de Nadal, ha 
promogut activitats diverses per la 
marató de TV3 i sempre intentem do-
nar sortides esportives als joves com 
ara amb els tornejos de futbol 7 als 
vespres o els campus d’entrenament 
de cada estiu. I sempre tenint ben clar 
que som un club ben arrelat al poble 
cosa que també és important en unes 
èpoques on veus com grans projectes 
que creixen de manera espectacular 
acaben perdent la seva identitat com 
a elements implicats en el municipi.

I finalment i potser centrant-me 
més en l’àmbit esportiu voldria desta-
car que des de fa uns anys, el Cassà 
ha adoptat una filosofia clara en tota 
la seva estructura: el primer és la for-
mació i humana, esportiva i tècnica 
als nois i noies que juguen a Cassà. 
Sincerament, i encara que fai lleig que 
ho digui el president, no ens impor-
ta tant que l’equip primer estigui en 
una categoria o una altra; ens agrada 
molt més que cada cop sigui més un 
equip de casa i que el poble s’identifi-
qui amb aquest conjunt i així l’acom-
panyi en el seu camí esportiu. Si les 
coses van bé, molt millor; però el que 
estem fent és sobretot ajudar els nois 
i noies -permeteu-me destacar que en 
futbol femení, el Cassà, ja és el cub de 
referència a les comarques gironines 

pel nombre i qualitat dels equips que 
tenim – deia, ajudar nois i noies a gau-
dir fent esport i descobrint els valors 
de convivència, salut, esportivitat, que 
comporta jugar amb deu companys 
més a un esport.

Repetim l’agraïment per aquest 
guardó que és un reconeixement a la 
feina feta per tots els homes i dones 
que han estat promovent el futbol al 
nostre poble.

Hem fet 110 anys i  potser d’aquí a 
cent deu anys encara hi haurà futbol a 
Cassà i hi haurà un club que esperem 
tingui els mateixos interessos que els 

que defensem ara: fer poble, fer es-
port i formar la mainada de Cassà.

I un record ben entranyable per Jo-
sep Dalmàs i el seu amic i implantador 
del futbol a Cassà, Pompeu Pascual.

Gràcies per tot”.
L’acte es va tancar amb el cant dels 

Segadors; a la tarda nombrosos cas-
sanencs van desplaçar-se a Barcelo-
na per assistir a la manifestació con-
vocada per l’ANC a la qual van assistir  
mig milió de persones.

Text i fotos: Joan Carles Codolà
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Les tombes del cementiri de la petita 
població portuguesa d’Azaruja (1.325 
habitants), a l’Alentejo, són testimoni 
del pas dels tapers de les comarques 
gironines per aquella població; fa més 
de cent setanta anys (a partir del 
1840) obrers especialistes a treballar 
el suro de Cassà de la Selva, Palafru-
gell, Palamós, Sant Feliu de Guíxols, 
Tossa de Mar... van acudir a Portugal 
per  fer servir els seus coneixements 
en el treball del suro en un país amb 
una gran matèria primera, però amb  
un desconeixement i poc desenvolupa-
ment de la indústria surera.  Aquest 
desembarcament de tapers catalans a 
Portugal va tenir un significat especial 
a Azaruja  pel pes específic dels tapers 
catalans va ser molt rellevant en la po-
blació  i alguns anys es batejaven més 
descendents de catalans que de por-
tuguesos....

Així, els Girbal, Delmàs, Vilaret, Su-

reda, Gruart, Barris, Mundet, Carbó, 
Camps, Trias, Marull, Llach...- es po-
den anar veient en els noms de les 
làpides de les tombes del cementiri 
d’Azaruja  (renovat el 1885) i que és el 
millor testimoni d’aquell pas de tapers 
cassanencs per la població portuguès.

“Vaig venir a Cassà i el primer que 
vaig trobar és una plaça que por-
ta el nom de Vilaret; el cor em va 
fer un salt. Érem al lloc d’on veni-
en els nostres avantpassats...” co-
menta Joao Paulo Girbal, descendest 
d'un dels habitants d’Azaruja que fa 
tres anys va venir a Cassà per interes-
sar-se per aquell grup de tapers del 
nostre poble que sis generacions enre-
re havien anat a Portugal a ensenyar 
el procés de treball del suro; Girbal, 
exdirector de Microsoft Portugal i un 
apassionat de la genealogia ha trobat 
els seus antecedents familiars a Pala-
frugell  i a Azaruja ha connectat amb 

molts altres descendents d’altres po-
bles gironins  amb les ganes de recu-
perar el record dels orígens catalans 
de moltes famílies del país. 

En el seu llibre “La contribució catala-
na al desenvolupament de la indústria 
surera portuguesa” Pere Sala i Jordi 
Nadal  van estudiar el 2010 aquest fe-
nomen i van anar repassant els noms 
dels tapers cassanencs i d’altres po-
blacions properes que van emigrar a 
Portugal i van establir les bases de 
la indústria surera, molt endarrerida 
170 anys enrere.

Aquest mes de setembre a Azaru-
ja s’ha organitzat un festival que entre 
altres funcions tenia la de despertar 
la curiositat i l’interès dels actuals ha-
bitants d’Azaruja vers els seus orígens 
catalans.  Com, deia el programa El 
festival Suro “és un esdeveniment 
cultural i artístic que basa el seu 
programa en la història i la memò-

A mitjans del S. XIX d'Azaruja es deia 'l'aldeia dos catalaes'

Rere les passes dels tapers 
de Cassà emigrats a Portugal

Uns cartells del festival Suro, a Azaruja; a la dreta, el monument al "tirador", el 
pelador de suro; a sota, taula rodona de cassanencs amb descendents d'emigrants 
de les comarques gironines a Portugal.
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ria del patrimoni surer (cortiça en 
portuguès), i la seva relacio amb el 
territori i el paisatge. Musica, ex-
posicions, teatre, debat, i gastrono-
mia s’ajunten en un programa multi-
disciplinari concebut per a diferents 
públics”.

Una de les principals impulsores del 
festival, Maria do Carmo Duque va po-
sar-se en contacte amb gent de Cassà 
relacionats amb el Grup de Recerca i 
Estudis Cassanencs (GREC) i Editorial 
Gavarres, per informar d’aquest festi-
val i els objectius que perseguia.

La idea va engrescar les dues enti-
tats i així entre els dies 16 i 18 de 
setembre una representació cassa-
nenca formada per tres membres del 
GRECD (Quim Cadanet, Xavier Albertí 
i Joan Carles Codolà) i dos d’Editorial 
Gavarres (Eloi i Àngel Madrià) ens vam 
desplaçar a Azaruja  per  comprovar 
en el mateix terreny si el record dels 

primitius cassanencs es conservava 
en aquell poble situat a 1.167 km de 
Cassà, a mig camí entre Lisboa i Bada-
joz, a la regió de l’Alentejo portuguès.

El festival Suro era prou hermètic en 
la seva presentació com per obrir-se a 
qualsevol tipus d’especulacions sobre 
el que hi podríem trobar, ja que no ens 
podíem imaginar  com seria tot plegat. 
Però només arribar a Azaruja vam co-
mençar a veure-ho més clar; després 
de buscar de manera complicada on 
es feia el festival i de veure que en al-
guns punts del municipi s’ignorava to-
talment de què els estàvem parlant, 
vam arribar a l‘entrada de l’antiga fà-
brica “catalana” on ens vam trobar el 
que havia estat regidor d’aquell barri 
d’Èvora, Antonio Ricardo, que ens va 
rebre entusiasmat i fent gala dels seus 
antecedents catalans, ja que encara 
que ell havia perdut els cognoms, la 
seva família materna era Gruart (d’orí-

gens de Cassà). A partir d’aquí tot va 
anar molt més rodat i  després d‘inten-
tar entendre com es van passant de 
generació en generació els cognoms 
portuguesos vam veure com tot i que 
no hi ha gaires  habitants actuals que 
portin els cognoms catalans n’hi ha 
molts que els reivindiquen en ser dels 
seus  familiars directes de fa dues, 
tres, quatre  o cinc generacions.

Després de la primera trobada,  el 
festival ens va permetre trobar  uns 
quants descendents de cassanencs 
que havien estat a Portugal, especial-
ment gràcies  a la taula rodona, mo-
derada per l’antic delegat del govern 
de la Generalitat a Portugal, Ramon 
Font, en la qual catalans i portuguesos 
vam anar exposant les mateixes ganes 
de recuperar  aquesta relació entre 
Azaruja i Cassà de la Selva  iniciada 
a mitjans del segle XIX. Ramon Font, 
periodista i diplomàtic (expresident de 

Algunes tombes del cementiri d'Azaruja amb cognoms catalans i símbols surers evidents; a sota, demostració de fer anar la garlopa i en Porfirio, descendent 
de cassanencs emigrats a Portugal.
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TVE Catalunya, de RNE  del Consell de 
l'Audiovisual de Catalunya, entre altres 
càrrecs) també es va implicar molt en 
aquest festival Suro i va ajudar a esta-
blir connexions que en el futur poden 
ajudar a refer els llaços amb els des-
cendents dels cassanencs que viuen a 
Azaruja.

En l’aspecte musical el festival Suro 
també va incidir en els llaços entre Ca-
talunya i Portugal amb una actuació 
de primer ordre en la que van com-
partir escenari -durant una estona- el 
cantant lusità que va guanyar el festival 
d’Eurovisió fa cinc anys, Salvador So-
bral, amb la cantant barcelonina Ma-
galí Sare; un autèntic luxe que va permetre veure actuar 
de ben a prop el  fenomen portuguès dels darrers anys 
juntament amb una de les veus emergents més conegudes 
de Catalunya per haver actuat amb el grup Mèlt, guanyador 
del concurs televisiu Oh hapy day el 2015.

A més a Suro es va poder veure un petit concert de la 
banda municipal d’Azaruja o actuacions artístiques i exposi-
cions diverses d’autors de la zona. 

En el marc de la indústria surera, el més destacat va ser 
l’exhibició d’algunes eines antigues com ara una garlopa, 

RECORDS GASTRONÒMICS
“Nosaltres aquí fem botifarres, però a altres pobles del 
costat no saben què és això; nosaltres hem conservat la 
tradició catalana de fer embotit amb pebre  mentre que la 
tradició portuguesa és fer-los fumats”, recordava una veïna 
d’Azaruja evocant les receptes familiars transmeses per les 
seves àvies. A més de la botifarra, recordava la llonganissa, 
que també només es fa a les cases particulars i no es troba 
a les botigues. També es fa el bacallà amb allioli, un altre 
plat que amb aquest nom només es fa a Azaruja i es creu 
que ve dels temps en què els catalans estaven a la zona. A 
Portugal es feia la matança del porc a les cases particulars 
i algunes de les fórmules per al tractament de la carn de 
porc sembla que provenen del temps que els catalans hi 
van estar, com ara la carn de perol, una recepta que enca-
ra recordava l’Antònia, una dona de 92 anys que havia ser-
vit de minyona a casa dels Girbal durant més de 40 anys.

un tipus de ribot destinat a fer taps cònics a partir dels 
carracs. Un especialista en aquesta eina va oferir una exhi-
bició de com funcionava l’estri després de desenes d’anys  i 
permetia tenir uns taps de qualitat i perfectament cònics.

Actualment, a Azaruja encara hi ha empreses que ocupen 
grans superfícies a l’entrada del poble; però el nombre de tre-
balladors que hi ha cada fàbrica és poc important (màxim deu 
persones), ja que  en aquestes empreses es prepara el suro 
per enviar a altres fàbriques on s’elaboren els taps o els pro-
ductes derivats del suro, molt diversos a Portugal.  La gran 
riquesa d’aquell territori són els arbres, ja que les plantacions 

Els representants cassanencs a Azaruja van 
explicar: la pela el suro a casa nostra (Eloi 

Madrià, a dalt a l'esquerra); la tradició surera 
cassanenca (Àngel Madria, a dalt, a la dreta); 

i la proposta de taps de finca (Quim Cadanet i 
Xavier Albertí, a la dreta).
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En el seu llibre La contribució catala-
na al desenvolupament de la indústria 
surera portuguesa Pere Sala i Jordi 
Nadal consideren que  Arauja és «A 
ALDEIA DOS CATALAES». I expliquen 
que,  a meitat del segle XIX, "Azaru-
ja es va constituir com a centre de 
preparació i de producció manufactu-
rera basat en dos petits obradors... 
Certament, Azaruja va ser (i és en 
gran part) un paradigma d'enclau 
manufacturer, compost de moltes 
«microempreses» o petites empre-
ses domèstiques d'un mateix sector 
econòmic, el surer.

"Durant quasi cinquanta anys, de 
1845 a 1892, en els llibres de naixe-
ments de la parròquia de Sào Bento 
do Mato corresponents a Azaruja hi 
trobem esmentats tretze troncs fa-
miliars catalans, és a dir, tretze cog 
noms de pares originaris de Catalu-
nya, cognoms que -en la mesura que 
els duen tots els membres masculins 
de cada nissaga- sovint apareixen 
més d'una vegada. Són els següents: 
Camps, Girbal, Tries, Vilaret, Bech, 
Tenes, Gruart, Marull, Sureda, Bru-
net, Lagrifa, Llach i Gibert".../...

Fins al 1875 prop del 80% del 
col·lectiu de tapers d'Azaruja va ser 
integrat per catalans i catalanopar-
lants..../... ¿Quin nombre sumaven 
i quin percentatge representaven 
aquestes persones d'origen català 
dins el total de progenitors de nadons 
fills de taper inscrits en els llibres 
baptismals? En el període comprès 
entre 1848 i 1875,  foren batejats 
Azaruja vint-i-nou infants de pares 
tapers; d'aquests darrers, quinze, o 
sigui més de la meitat, eren originaris 
de Catalunya. La proporció parla per 
ella mateixa".

de suros "cortiça" -que  durant quilòme-
tres acompanyen al viatger a banda i 
banda de la carretera- permeten visu-
alitzar una gran producció de matèria 
primera, un dels factors que fa cent 
setanta anys van provocar que uns cas-
sanencs emprenedors viatgessin cap a 
Portugal a fer fortuna. Els seus descen-
dents esperen ara retrobar-se amb els 
seus familiars catalans a Cassà.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

A la dreta, de dalt a baix: una sureda a prop 
d'Azaruja; un moment del concert de Magalí 

Sare i Salvador Sobral; i la representació cassa-
nenca, amb Ramon Font i Paulo Girbal.

Quan la meitat 
dels nascuts eren 

d'origen català
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Cassà al dia Entrevista

L'Òscar Pèrez, conegut com a Òscar 
Vandenberg, és un Productor i discjò-
quei nascut a Cassà i, aquest mes, li 
hem fet una petita entrevista:
Qui és l'Òscar?
Òscar Vandenberg és el meu nom ar-
tístic i soc productor i discjòquei cas-
sanenc. La meva música es podria 
definir com a techhouse (amb segell 
propi personal) amb melodies ale-
gres, baixos contundents acompanyat 
de percussions, temes que enganxen 
i que conviden molt a ballar.
Com van ser els teus inicis en el 
món de la música?
De petit em van regalar un teclat (Ca-

sio PT82) que el tocava sense parar 
i encara conservo. El món del Dj em 
va començar a agradar quan anava a 
la Sala del Cel els diumenges a la tar-
da a veure els concursos de djs. M’hi 
vaig acabar d'enganxar veient al David 
Pastilles i Buenri, llavors va ser quan 
a casa vaig agafar un radiocasset i 
un tocadiscos de fusta del meu pare i 
vaig connectar els altaveus junts per 
poder mesclar. Cap a l'any 1994, 
amb el meu primer sou del Quim's em 
vaig comprar una taula de mescles i 
uns plats. Al cap de poc vaig comen-
çar a punxar a Platja d'Aro: a Atyco, 
Pacha, Maddox, Paladium... i a pubs 

com l'Elefant Blanc, Mig 17 o l'Assac 
entre altres.
Per què et vas centrar en la mú-
sica?
Vaig estar punxant fins als 2000, 
quan ho vaig aparcar una mica per 
dedicar- me a la fotografia. Fa qua-
tre anys, però, va néixer l'Aleix i vaig 
deixar l'art de la imatge per tornar a 
produir música, ja que em permetia 
estar més a casa. Vaig produir molts 
estils diferents, ara bé, el techhouse 
va destacar i és el que m'agrada.
Quina seria la definició de la teva 
música?
La meva música té molta percussió, 

'Per fer un tema puc trigar 
dues hores o quatre dies'

Òscar Pèrez "Vandenberg", productor musical i discjòquei
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Entrevista Cassà al dia
l'estructura molt personal 
amb drops i breaks. Busco 
melodies alegres que engan-
xin. Intento trobar coses di-
ferents, amb pads, textures 
i amb veus molt potents, te-
mes molt ballables de pista i 
que no es facin molt pesats...

En aquests moments, la 
meva discogràfica és Moonli-
fe Records, de Burgos, i tinc 
entre vuit-centes i mil escol-
tes mensuals a Spotify i he 
arribat a tenir mil dues-cen-
tes escoltes en un sol mes. 
Esperem que siguin molts 
més!
Quin és el teu procés cre-
atiu?
Agafo un bloc de 8 compas-
sos i l'estructuro de dalt a 
baix: la melodia, la percus-
sió, el baix, les textures, els 
efectes... si veig que funcio-
na, hi afegeixo el "subidón", 
el drops, els breaks i la vaig 
allargant fins a tenir l’estruc-
tura. A vegades agafo una 
cançó antiga, li canvio les 
notes i així tens una melodia 
diferent.

Depenent del moment, 
pots tardar dues hores o 
quatre dies. Tot va condicionat pel blo-
queig creatiu!
Com veus el panorama musical ca-
talà?
Molt extens. Fa uns anys hi havia Els 
Pets, Sopa de Cabra, Sangtraït i no 
gaires més. Actualment hi ha un munt 
d'artistes i estils diferents: La Pegati-
na, Oques Grasses... Al tecno hi ha 
molta gent també que produeix i molt 
bona, n'hi ha molts de desconeguts 
com per exemple Mark Tarmorea 
però també molts coneguts. Alguns 
noms són Carl Coix o Jeff Mills entre 
altres.
Quina és la teva relació amb Cas-
sà?
Vaig néixer i visc aquí! Amb els meus 
pares vivíem al carrer Migdia, van 
condicionar el soterrani com una pe-

tita discoteca i punxava allà amb els 
amics i veïns. Actualment, visc al veï-
nat Verneda, als Refugis, un lloc tran-
quil i perfecte per poder produir i com 
no, per fer fotografies també.
Quins projectes futurs tens?
El meu principal objectiu és tenir en-
tre deu i quinze cançons per poder fer 
una sessió d'una hora i mitja de dura-
da i poder tocar en algun club o festi-
val, al White Summer, Santa Market 
o a Cassà, qui sap...

A part d'això, la meva discogràfica 
engloba una setantena d'artistes naci-
onals i internacionals i volem muntar 
un festival gros i conegut i poder actu-
ar a tot el país.
Com és el teu dia a dia?
Compagino la feina amb la música. 
Dedico una part del meu temps lliure 
a produir i l'altre a la família.

Com t'imagines la música del 
futur?
Ara hi ha un munt d'estils de 
música electrònica i abans no 
tants, avui en dia cadascú es fa 
el seu estic amb sons diferents 
per destacar de la resta. Crec 
que serà com ara, no canviarà 
pas gaire més.
Has abandonat la fotogra-
fia?
No! Sempre que puc, faig fotos 
a les fires i festes de Cassà, 
m'agrada molt la fotografia de 
carrer. A més, col·laboro amb 
aquesta revista. La fotografia 
m'ha donat molt, guardons de 
la federació Catalana, de la fe-
deració Espanyola, premis, lo-
cals, nacionals i internacionals 
i un munt d'exposicions com-
partint paret amb grans de la 
fotografia.

La fotografia va molt ben 
acompanyada de la producció 
musical, són camps diferents, 
però a l’hora de treballar són 
molts semblants. A més la fina-
litat és la mateixa: transmetre 
sensacions.

Quin consell donaries a 
l'Òscar que comença a pun-
xar i produir?

Que s'ho passi bé, que es formi 
en molts aspectes per saber sobre 
teoria, producció, mesclar, masterit-
zar..., que cuidi molt les xarxes socials 
amb contingut de qualitat... Perseve-
rança, temps i il·lusió són les tres 
claus per arribar on un vulgui. Com 
he dit, sobretot gaudir molt i si a més 
fa gaudir, molt millor!

Aquesta entrevista la vull dedicar a 
la meva mare que fa pocs mesos ens 
va deixar, ja que ella sempre em dona-
va molt de suport i creia en mi en tot 
el feia, tant amb la música com amb 
la fotografia, i fa que continuï lluitant 
pels meus somnis. Per tu, Salo.

Text: Xènia Carreras
Fotos: Òscar Pérez
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Cassà al dia Notícies

El Consorci de les Gavarres disposarà l’any 2023 d’un 
pressupost de 733.000 euros. Es tracta del pressupost 
més elevat de la història d’aquest ens adscrit a la Diputa-
ció de Girona, amb un increment del 12,85 % respecte 
de l’any anterior. El pressupost s’ha aprovat per unanimi-
tat durant la sessió plenària celebrada aquest dimecres 7 
de setembre. La Diputació de Girona hi segueix aportant 
la partida més gran, amb un total de 329.082 euros, 
mentre que en el capítol d’ingressos cal destacar també 
l’augment del 30 % de l’aportació de la Generalitat de Ca-
talunya, amb 226.200 euros per a despeses corrents i 
inversions.

El president del Consorci de les Gavarres, Pau Presas, 
ha destacat que «aquest pressupost manté com a prioritat 
l’execució de les actuacions previstes en el Pla Estratègic 
2021-2025, que comprenen des de les accions de con-
servació del patrimoni natural, fins a la recerca i divulga-
ció, la cultura, la conservació del patrimoni cultural, histò-
ric i immaterial, i la promoció econòmica de tot l’entorn del 
massís de les Gavarres». En aquest sentit, Presas ha fet 
una valoració positiva tant de la consolidació de l’aportació 
econòmica de la Diputació de Girona com de l’augment 
de l’aportació de la Generalitat de Catalunya: «El Consorci 
de les Gavarres gaudeix d’una bona salut gràcies a la col-
laboració i la implicació de tots els seus membres, i és un 
element indispensable per fer una tasca que en cas con-
trari cap altre entitat faria».

Pel que fa a les actuacions vinculades al desplegament 
del Pla Estratègic, es preveu seguir treballant en la preven-
ció d’incendis i en la recuperació d’espais oberts, i també 
es vol potenciar tant la difusió dels valors del massís entre 
la població, mitjançant el servei educatiu que s’ofereix a 
escoles i instituts, com el desenvolupament local i turístic, 
amb especial èmfasis en els productors del sector primari 
dins l’Espai Natural Protegit de les Gavarres.

Així mateix, una de les prioritats és la consolidació del 
Festival Art & Gavarres, que justament el passat 3 de se-
tembre en va iniciar la 5a edició, amb la participació de set 
municipis i de vint-i-quatre artistes nacionals i internacio-
nals (foto de la dreta).

Finalment, cal destacar la partida de 69.000 euros per 
a inversions, destinades especialment a la finca de Can 
Vilallonga de Cassà de la Selva, actualment propietat de 
l’INCASÒL, amb previsió que passi a ser de la Generalitat 

El Consorci les Gavarres tindrà un 
pressupost de 733.000 € el 2023

de Catalunya properament, amb la qual es preveu poder 
formalitzar un nou conveni de cessió de la finca per de-
senvolupar-hi nous projectes de major envergadura a llarg 
termini.

El Ple també va aprovar les bases de les subvencions 
«Gavarres Voluntàries» per a l’any 2023, amb petites mo-
dificacions de caràcter tècnic, tenint en compte l’èxit de la 
convocatòria del 2022, en què quatre entitats han rebut 
3.000 euros cadascuna per a tasques de voluntariat a 
l’Espai Natural de les Gavarres.

El Consorci de les Gavarres és una entitat creada el 
novembre de 1998 amb l’objectiu de protegir i gestionar 
l’Espai d’Interès Natural de les Gavarres. En formen part 
els vint ajuntaments amb terme municipal dins de l’Espai 
Natural Protegit, els consells comarcals del Baix Empordà 
i del Gironès, el Departament de Territori i Sostenibilitat 
de la Generalitat de Catalunya, la Diputació de Girona, el 
Consorci Forestal de Catalunya i l’Associació de Gestors 
Forestals de les Gavarres.

Des del 2018 el Consorci de les Gavarres està adscrit a 
la Diputació de Girona, i disposa d’un consell de coopera-
ció, amb funcions d’assessorament i de proposta, format 
per entitats que tenen com a àmbit preferent el massís de 
les Gavarres.
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Notícies De Tot Arreu

Campllong va tancar el 19è cicle de Música del País el 
passat dissabte 3 de setembre amb l’actuació de Marina 
Rossell acompanyada al piano per Xavi Lloses. Va ser un 
concert presentació del seu darrer treball 300 crits inter-
calant peces del seu repertori habitual, que ja atresora 
més de 40 anys de carrera. El cicle Musicant té com a 
raó de ser el conreu de la música feta als països catalans, 
oferint una gran diversitat que hi dona un estil propi, com 
es veu a les imatges d'aquesta pàgina. Per això és costum 
començar la programació amb una proposta de música 
clàssica, com va ser el cas de l’espectacle Musicàtnia amb 
l’orquestra de corda Terrassa 48 i Marta Valero a la veu 
de soprano, amb un repertori noucentista relacionat amb 
l’escriptora Caterina Albert. Música, literatura i història a 
parts iguales.

El següent concert del dimecres 31 d’agost va estar de-
dicat a la rumba catalana amb el grup Sabor de Gràcia, 
que van connectar des del minut u amb el públic, amb una 
interpretació fresca, rítmica i entregada. Una bona part del 
temes eren en català i la posada en escena era d’allò més 
trepidant. Parlant d’entrega amb el públic, l’actuació del di-
jous 1 de setembre a càrrec de les Balkan Paradise Orches-
tra va ser allò que es diu un tour de force musical. Deu joves 
instrumentistes de vent i percussió van oferir el seu recital 
amb temes propis, completament de memòria i amb una 
presentació coreogràfica que no deixava ni una escletxa per 
relaxar-se. Tot un manifest d’energia musical. El divendres el 
concert va estar dedicat al rock amb un dels grups punters 
del catàleg català: Obeses, acompanyats discreta però efi-
caçment des de darrera l’escenari per Cor d’Obeses. Sota 
el títol Amb l’ai al cor, el grup de l’Anoia liderat per Arnau 
Tordera I va desgranar les peces del seu CD Fills de les es-
trelles amb d’altres clàssics dels primers treballs, oferint un 
concert amb un caràcter força heavy i sense concessions, 
per a satisfacció del públic assistent.

Com sempre el Musicant és una realitat gràcies a les 
col·laboracions dels amic i amigues de la comissió de fes-
tes de Campllong, els patrocinadors públics i privats i per 
sobre de tot els músics i el públic que de manera fidel ens 
acompanya cada any. Moltes gràcies a tothom i fins la 
propera!

Fotos: Iconna

Marina Rossell 
clou brillantment 
el Musicant 22

setembre 2022 · núm. 835 · Llumiguia    31



Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Alcaldia

Diumenge 11 de setembre, al 
matí, va tenir lloc la celebració 
institucional de la Diada Nacio-
nal de Catalunya, al pati de Can 
Nadal. L'acte va començar amb 
la hissada de la senyera, la Jove 
Orquestra de Cassà ha inter-
pretat "El cant de la senyera" 
davant les autoritats presents, 
l'alcalde, Robert Mundet, acom-
panyat dels regidors i regidores 
del consistori, Margarida Bou, 
la jutgessa de pau, a més de la 
Policia Local de Cassà, veïnes i veïns. 
Tot seguit, van tenir lloc els parlaments 
de l'alcalde, i dels regidors Martí Vallès 
i Marià Montsunyer, en representació 
dels tres partits polítics que formen el 
ple municipal. La Jove Orquestra va po-
sar l'acompanyament musical que va fi-

nalitzar amb la interpretació de l'himne 
nacional de Catalunya, "Els Segadors".

L'AJUNTAMENT ADAPTA LES 
TEMPERATURES DELS LOCALS 
MUNICIPALS A LA NORMATIVA
Les dependències municipals es van 

Acte institucional de la Diada 
Nacional de Catalunya

adaptar durant el mes d’agost al Re-
ial decret llei 14/2022 que regula, 
entre altres temes, les temperatu-
res dels locals municipals. Més con-
cretament, l'article 29 indica que les 
temperatures dels recintes habitables 
climatitzats no poden ser inferiors a 
27 °C a l'estiu ni superiors a 19 °C 
durant l'hivern.

En aquest sentit, totes les oficines 
municipals, la biblioteca, l'emissora de 
ràdio i l'Espai Jove l'Escorxador, com a 
espais més concorreguts, han ajustat 
els equips de climatització a la nova 
normativa i estaran a una temperatura 
no inferior als 27 °C. Per a tal efec-
te, s'estan repartint uns indicadors de 
temperatura i humitat per tal que els 
treballadors/es municipals puguin vi-
sualitzar constantment la temperatura 
i la humitat, i aplicar les correccions 
necessàries al sistema de climatitza-
ció. També està previst adaptar la cli-
matització de la Llar d'Infants Munici-
pal Taps a l'actual normativa.

Per altra banda, es van instal·lar 
unes pantalles que visualitzen la tem-
peratura i humitat dels recintes, en 
tots els espais amb accés al públic, 
d'acord amb el punt segon de l'esmen-
tat article 29.

Finalment, les dependències munici-
pals que tenen accés directe des del 
carrer, hauran de disposar d'una porta 
amb un sistema automàtic, que pot ser 
un braç de tancament o portes auto-
màtiques, per tal que no quedi obert 
permanentment. En aquest sentit, tam-
bé s'estan adaptant alguns espais que 
actualment tenen portes sense siste-
mes automàtics. Han quedat exclosos 
d'aquesta normativa el gimnàs i la pis-
cina municipal, segons interpretació de 
l'article 29 del mateix Reial decret.
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Ajuntament / Des de la Casa de la Vila Cassà al Dia

Cultura

El passat 3 de setembre es va fer el recorregut inaugural 
per totes les instal·lacions amb parada a Can Vilallonga, 
on enguany hi ha dues intervencions, de Pablo Paz i Idoia 
Lizeaga. Hi participen 24 artistes nacionals i internacio-
nals, que han realitzat 19 intervencions d'art natura en set 
municipis gavarrencs.

El conjunt d'artistes es va aturar per descobrir les dues 
intervencions que hi ha a Can Vilallonga. En Pablo Paz va 
presentar el seu treball, del que va comentar que és com 
una mena de tatuatge a la natura on ha deixat un camí, 
un recorregut davant la casa. El mateix artista va convidar 
a trepitjar i sentir la petjada de la seva obra, que forma la 
paraula amor i roma, segons el sentit del recorregut.

La Idoia Lizeaga va fer una presentació on la sintonia 
interpretada en directe amb un Qanun, una cítara d'origen 
turc, va anar acompanyat d’una performance on les nou 
figures fetes de suro van cobrar vida, abraçant diferents 
persones que la mateixa artista havia col·locat davant la 
seva obra. 

 
ELS CAMINS COM A ELEMENTS VERTEBRADORS 
DEL TERRITORI I LA SOCIETAT
Diversos emplaçaments dels municipis de Cassà de la Sel-
va, Celrà, Girona, Juià, Llagostera, Madremanya i Sant 
Martí Vell són l'escenari de les intervencions artístiques de 
24 artistes locals, nacionals i internacionals, que partici-
pen en la cinquena edició del Festival Art & Gavarres. Els 
artistes procedeixen de França, Bèlgica, el Marroc, el País 
Basc, València, Galícia i Catalunya.

Enguany el fil inspirador i conductor proposat gira a l'en-
torn de la importància que han tingut els camins al llarg de 
la història com a elements vertebradors del territori i de 
la societat. En aquest sentit, els set municipis participants 
estaven units pel camí d'Empúries a la banda empordane-
sa, un brancal secundari de la Via Augusta que anava des 
de Gerunda fins a Emporion, o l'antic camí ral de Girona a 
Sant Feliu de Guíxols, entre el Gironès i el Baix Empordà. 

Com a novetat d'aquesta cinquena edició, cal destacar 
l'intercanvi amb La Providence Centre Catalan d'Art Vivant 
de la Catalunya del Nord en el marc del microprojecte eu-
ropeu PAYART, finançat per la Comunitat de Treball del Pi-
rineu, que ha permès la participació de dos artistes nord-

catalans. Així mateix, s'ha iniciat una col·laboració amb la 
Fundació SETBA, que té per missió acostar l'art a col-
lectius amb risc d'exclusió social i mostrar la seva realitat 
a través de la cultura.

S'inaugura la 5a edició del 
Festival Art & Gavarres
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Urbanisme i Via pública

El Ple Municipal Extraordinari va aprovar per 
unanimitat l'encàrrec de gestió pel conveni amb 
la Diputació per l'asfaltatge del camí de Can Ro-
ser a Can Palahí (veïnat de Matamala).

Es farà el manteniment d'un tram de 545 
m lineals i 1.635 m2, on es compactarà i es 
prepararà el terreny amb una subbase d'àrid 
reciclat de formigó d'uns 15 cm i es farà un 
doble tractament superficial asfàltic amb preen-
gravillat acabat en negre. La preparació del ter-
reny va a càrrec de l’Ajuntament i el tractament 
superficial l'executarà la Diputació, amb un cost 
de 3.580,65 €.

Amb aquesta actuació s'evitarà la creació 
dels esvorancs que es generen amb el pas dels 
vehicles i amb les pluges, en un camí amb força 
pendent. Les obres de millora s’han previst exe-
cutar aquest mes de setembre.

MILLORES EN 
SENYALITZACIÓ
Un dels altres punts 
on s'han pintat els 
passos de vianants 
és al carrer Enric 
Coris, a l'altura del 
carrer Llevant i a 
l'encreuament amb 
el carrer Migdia. 
Amb aquesta ac-
tuació el pas de vi-
anants va recte al 
pas de vianants cap 
al carrer la Bisbal i 
també s'han mogut 
els contenidors per 
poder controlar-los 
més bé amb la cà-
mera de seguretat 
instal·lada en el 
transformador.

CANVIS A LA PART DE 
DALT DEL CARRER BIS-
BAL
Després de diverses reuni-
ons amb els veïns i veïnes del 
carrer Bisbal, es va decidir 
deixar com a vorera ampla 
sense aparcaments el tram 
que va del carrer Llevant fins 
al començament del carrer, a 
l'alçada de la illeta de l'olive-
ra. D'aquesta manera se so-
luciona l'espai necessari per 
què els vehicles dels garatges 
d'aquesta zona puguin entrar 
i sortir sense cap problema 
i amb molta més seguretat. 
Per tal de senyalitzar aquest 
tram s'instal·laran propera-
ment 7 jardineres. L'espai 
que queda obert amb sauló 
s'acabarà d'arreglar quan faci 
un temps òptim per plantar-hi 
els arbres que hi van segons 
el projecte.

El ple aprova l'asfaltatge del camí 
de Can Roser a Can Palahí

Ciutadania i 
Serveis Socials

S’INSTAL·LA UN LAVABO PORTÀTIL ALS 
HORTS URBANS
A finals d’agost es va instal·lar un lavabo d’us 
públic als horts urbans comunitaris que estan 
situats al polígon. Es tracta d’un mòdul portàtil 
que per metrà el seu ús a un espai que està 
freqüentat per les escoles de Cassà on s’hi fan 
projectes amb convenis amb els centres educa-
tius a més d’estar a disposició dels usuaris par-
ticulars i Serveis Socials.
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OBRES PER REFORÇAR LA XARXA 
DE DISTRIBUCIÓ DE GAS
A finals d’agost va començar la primera fase d'obres que 
es duran a terme per fer noves connexions i reforçar la 
xarxa de distribució de gas.

Aquesta és la previsió de les quatre fases en les que es 
faran les obres:

1. Lateral de la rotonda del carrer Xavier Carbó.
2. Durant la setmana del 5 al 9 de setembre el carrer 

del Remei.
3. Del 12 al 16 de setembre, l’actuació es farà a l’inici 

del carrer Castellflorit. Hi haurà un tall parcial de carrer 
d’un sentit a la carretera Provincial. 

4. Finalment, la setmana del 19 de setembre es faran 
les obres que van del Passeig Ferrocarril fins al carrer del 
Portal, amb afectació a la rotonda del carrer Germà Agustí 
i la zona d’aparcaments de davant del Bon Preu al carrer 
de la Via. 

OBRES DE MILLORA DE L'APARCAMENT 
DEL CARRER MIGDIA
El passat 29 de setembre es van fer les obres de millora 
de l'aparcament de sorra situat al carrer Migdia.

Amb aquesta actuació s’ha arreglat el problema que 
genera l'acumulació d'aigua a la paret mitjanera que limi-
ta amb els edificis d'habitatges del carrer Santa Pellaia. 
Aquesta zona s'ha rebaixat i anivellat per aconseguir sal-
var el pendent que és més pronunciat en aquest punt de 
l'aparcament.

També es va fer una actuació per eliminar els sots exis-
tents amb l’aportació de terra.

ACTUACIONS DE MILLORA AL CARRER MARINA I 
MANTENIMENT AL CARRER DEL CASTELL
A mitjans de setembre s’ha fet la neteja i manteniment de 
l'aparcament de terra al carrer del Castell amb la carrete-
ra Provincial. A més de treure les herbes s’ha millorat el 
ferm que estava molt deteriorat.

Per altra banda, també es va tancar l'accés a l'aparca-
ment del c/ Marina per unes obres de millora i substitució 
de panots malmesos a la vorera del c/ Marina.

CANVIS A LA ILLETA DEL MONUMENT A 
LA SARDANA
Aquest setembre s'han fet diverses actuacions a 
la illeta que hi ha a l'entrada del poble en direcció 
a l'entrada del c/ Via per tal de millorar-ne la se-
guretat, el reg automàtic i l'estètica.

A finals de juliol ja es va tronar a posar al seu 
lloc el monument a la sardana que es va treure 
per rebaixar el talús que hi havia i així tenir una 
visió més àmplia i clara de tota la zona, tant pels 
ciclistes que l'han de creuar com pels vehicles de 
motor. Aquest setembre s'han posat unes bigues 
de fusta per delimitar diversos espais d'aquesta 
illeta que aniran enjardinats i en algun s'hi posarà 
pedra de color per millorar-ne l'estètica.
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Protecció Civil
Balises per reforçar la seguretat 

en els passos de vianants
de Cassà de la Selva

A finals d’agost es van posar en marxa unes balises de 
leds en els passos de vianants de l’inici del carrer Marina. 
L’objectiu és potenciar la visibilitat, reforçar la seguretat de 
les persones i reduir possibles accidents en aquest punt.

S’han aprofitat les obres del carrer Indústria i de La Bis-
bal, per instal·lar un sistema de balises amb leds que indi-
quen els dos passos de vianants que hi ha en aquest punt. 
Aquestes llums estan encastades en el paviment i són d’al-
ta visibilitat durant la nit. També s’ha reforçat la il·luminaria 
amb uns fanals específics per als passos de vianants, a 
més dels que hi ha en els carrers.

Els passos de vianants, també s’han pintat de color ver-
mell i blanc. Com s’ha demostrat en altres actuacions fe-
tes a la població, amb aquesta pintura són més visibles 
per als conductors i asseguren que els vianants puguin 
travessar el carrer amb més seguretat.

Aquesta actuació, que l’Ajuntament tenia prevista, va ser 
una de les millores que l’empresa que va guanyar la licita-
ció de les obres del carrer Indústria i La Bisbal va oferir 

com a millora. Per tant, s’ha pogut realitzar sense cap 
cost pel consistori.

Una vegada s’hagi comprovat el seu correcte funciona-
ment, l’Ajuntament té previst d’instal·lar-ne en altres punts 
del municipi, on hi ha molta afluència de vehicles i vianants.

AUGMENT DE TOVALLO-
LETES A LA DEPURADORA 
PROCEDENTS DEL RAMAL 
DE CASSÀ
A la depuradora de Cassà s'ha 
detectat un augment de tovallole-
tes, especialment al ramal que ve 
del nostre municipi. 

Les tovalloletes higièniques i 
altres productes d’higiene perso-
nal que s’aboquen al vàter, junta-
ment amb els greixos, olis i altres 
substàncies que arriben als siste-
mes de sanejament generen un 
“monstre” que es coneix amb el 
nom de fatberg, que provoca un 
impacte negatiu directe en diver-
sos àmbits:

• A les poblacions (obturen les 
canonades i baixants dels edificis)

• A les depuradores (sobrecost econòmic perquè mal-

Medi Ambient
menten les instal·lacions). 

• Al medi ambient (impacte 
sobre l’ecosistema marí).

• Als pressupostos públics 
(sobrecost per a la seva gestió 
i eliminació). 

El vàter no és una paperera, 
no contribueixis a fer créixer el 
monstre!

MERCADONA S’ADHEREIX 
COM A NOU PUNT DE RE-
COLLIDA D’OLI DOMÈSTIC
Aquest supermercat farà una 
prova pilot per participar a la 
campanya de recollida d’oli 
i situaran un un nou punt de 
recollida a Cassà. A aquests 
punts de recollida, es facilita 
una ampolla per fer el reciclat-
ge i posteriorment dipositar-la 
als baguls que trobareu als co-

merços col·laboradors i la deixalleria:
 Deixalleria Municipal
Rostisseria Ca la Pilar
Botiga Ca la Pilar
BonÀrea
Maxi Dia
Mercadona
S’estima que cada llar genera uns 2,5l per habitant d’oli 

vegetal usat cada any, això vol dir que es podrien reciclar 
uns 26.000 litres d’oli anualment a Cassà.

L’oli vegetal és molt contaminant, no sols perquè cor-
romp la puresa de les aigües i el circuit hídric, obstrueix 
canonades, produeix males olors..., sinó també perquè 
perjudica i encareix el procés de depuració de les aigües 
municipals.

Us convidem a participar a la campanya de recollida d’oli 
domèstic per protegir el medi ambient, reduir la contami-
nació i donar-li una nova vida com a biodièsel a més de 
reduir despeses, Tant per tant, fem-ho bé!
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Educació

Esports

Comencen les inscripcions
als cursos de l'àrea d'Educació

El dijous 1 de setembre van començar les inscripcions dels 
cursos organitzats des de l’àrea d’Educació de l’Ajuntament 
per aquest curs 2022-2023. Les inscripcions es realitza-
ran a l’edifici de l’Estació (Rambla Onze de Setembre 113) 
de dilluns a divendres de 9 a 14 h i dimarts de 16 a 18 h.

 S’inicien les inscripcions dels següents cursos: 
• Espai d’Estudis de Formació d’Adults
• Espai d’Estudi d’ESO
• Alfabetització en llengua catalana
• Alfabetització digital
Per a més informació, podeu consultar a: cassa.cat/

formacio o al telèfon 972 460 005.

II JORNADA D’EDUCACIÓ EN FAMÍLIA
Presentem la segona edició de les Jornades d’Educació i 
Família a Cassà de la Selva. Es tracta d’una sèrie de xerra-
des i tallers formatius on es treballaran aspectes diversos 
relacionats amb l’educació des de la primera infància fins a 
l’adolescència (o més...). 
Aquestes jornades s’adrecen especialment a famílies, però 
són extensibles a tota la comunitat educativa. 

Volem destacar que una de les sessions vindran acom-
panyades d’un taller paral·lel perquè els infants hi puguin 
assistir mentre els pares i mares participen de l’activitat.

La primera jornada, “Parlem de sexe a casa”, a càrrec 
de la psicòloga i sexòloga Elena Crespi Asensio tindrà lloc 
el 16 d’octubre a les 11 h al Casal dels Jubilats. 

Primer Memorial Àngel Viana
El passat dissabte dia 10 de setembre, a la tarda, es va 
fer un partit de bàsquet i un acte de reconeixement de la 
feina feta per l’Àngel Viana durant molts anys al Foment 
Deportiu Cassanenc, sobretot a l’àrea de bàsquet. En 
aquest acte l’alcalde, Robert Mundet, va donar el trofeu 
d’aquest 1r memorial a l’equip visitant, de Gavà.
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Biblioteca Municipal

Recomanacions 
Terres mortes de Núria Bendicho, edi-
tat per Anagrama.
Terres mortes és el debut literari de 
Núria Bendicho. La novel·la va ser fina-
lista al premi Anagrama i el seu jurat en 
va recomanar la publicació.

La Núria ens presenta una història 
crua, feréstega, asfixiant i lúgubre a es-
tones, situada en un entorn rural d’inicis 
del segle XX. La novel·la comença amb 
la mort a causa d’un tret d’en Joan, un 
dels fills de la família protagonista. Qui 
haurà estat l’assassí? Per quin motiu 
l’haurà matat? Per descobrir-ho hau-
rem d’endinsar-nos en el passat i el 
present dels diferents membres de la 
família i ho farem a través dels monò-
legs que van desgranant els diferents 
personatges capítol a capítol; uns mo-
nòlegs absorbents que ens mantenen 
en màxima tensió fins al final. Els detalls 
escabrosos i esperpèntics no hi falten!

La llengua que utilitza la Núria i l’estil 
narratiu és un gaudi absolut. Quin ta-
lent!

Germanet, d’Amets Arzallus i Ibrahima 
Balde, editat per Blackie Books.
“Soc a Europa, però jo no volia venir a 
Europa». Així comença la història d’Ibra-
hima Balde, un noi que va néixer a Gui-
nea però va marxar de casa seva per 
anar a buscar el seu germà petit, el seu 
germanet. Una llarga travessia a través 
de deserts i oceans que el va portar 
fins al País Basc, on va conèixer Amets 
Arzallus, el coautor d’aquesta novel·la.

És a través de l’Amets que conei-
xem la terrible i commovedora història 

de l’Ibrahima. L’Ibrahima no perseguia 
un somni ni una vida millor a Europa, 
simplement anava a la recerca del seu 
germà. Una història plena de dificul-
tats, on l’Ibrahima haurà de sobreviure 
a les tortures, al desert, a la fam, a la 
travessa amb pastera i a molts altres 
perills. Malgrat que hi ha moments ter-
ribles que encongeixen el cor i fan venir 
les llàgrimes als ulls, darrere les línies 
de Germanet també hi ha una bonica 
història d’amistat, explicada amb senzi-
llesa i molta, molta bellesa. L’estil direc-
te del relat fa que tinguem la sensació 
de trobar-nos davant de l’Ibrahima es-
coltant atentament les seves colpidores 
paraules.

CLUBS DE LECTURA
Amb l’inici del curs escolar comencen 
els clubs de lectura a la biblioteca. 
Aquest any us fem tres propostes per 
a nens i joves:

- Club de lectura infantil: primer dis-
sabte de cada mes, per a infants de 
3r i 4t de primària.

- Club de lectura familiar: 4 dissab-
tes al llarg del curs escolar, per a 
infants de 5è i 6è de primària i les 
seves famílies.

- Club de lectura juvenil: 4 dissabtes 
al llarg del curs escolar, per a joves de 
1r i 2n ESO.
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Tornem a la feina
Ja som al setembre de nou i a l'Escola de Música Pere Mercader, tornem a la 
feina. Les classes s’han encetat enguany el dia 5 de setembre, avançant com 
bé sabeu l’inici de curs igual que a les escoles de primària i ja s'ha preparat 
tot l'horari lectiu amb la comunitat educativa de l'escola, alumnes, professors 
i pares.

Us informem d’algunes novetats, començant per l’intercanvi entre els càrrecs 
de direcció acadèmica i cap d’estudis de l’escola. La fins ara directora l’Aida 
Hospital passa a cap d’estudis i la Concepció Planas, fins ara cap d’estudis 
passa a la direcció. Aquest canvi formal, continuarà amb la tasca feta fins ara, 
tenint en compte tota l’experiència acumulada de les professores esmentades i 
la seva llarga trajectòria al centre d’ensenyament musical de Cassà. Pel que fa 
al professorat, només dues novetats: 

L’ex-alumne d’oboè del centre Albert Solench, torna a l’escola, aquest cop 
com a professor i el Joan Barrera, després d’uns anys torna com a professor 
de saxo. La resta del claustre de professors continua com fins ara. 

Es continua oferint la mateixa oferta educativa i ofertes de matriculació que 
podeu consultar a:

Us recordem que la matrícula encara continua oberta, per si algun alumne 
no s'ha pogut apuntar encara durant les vacances d'estiu. 

Des d'aquestes línies desitgem que bon inici de curs a tothom i donem la 
benvinguda tant als alumnes com als professors nouvinguts al centre.

Escola Municipal de Música Pere Mercader
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Escola Municipal d'Art Josep Lloveras
Esperem que hagueu gaudit i aprofitat 
les vacances d’estiu i que un an any 
més i amb les mateixes ganes i il·lusió, 
ens acompanyeu en la posada en mar-
xa dels motors del curs 2022-2023 
de l’Escola d’Art Josep Lloveras.

Ens agradaria arrencar el curs fent 
un repàs els Matins d’Art del mes de 
juliol on els infants cassanencs van 
crear i compartir mentre experimen-
tàven a tots nivells d’una immersió al 
fantàstic món de Jules Verne a través 
del teatre, el cinema, la música, el vo-
lum i el color, i on van poder gaudir 
lliurement a través de l’art.

Per altra banda, ja tenim la mirada 
posada en l’arrencada d’un curs on vo-
lem que tothom, i de totes les edats, 
trobi un espai on poder desenvolu-
par-se creativament.

Com sabeu, a banda dels tallers ha-
bituals de dibuix i pintura per a nens, 
adolescents i adults, treballem al taller 
de joieria i de tapís, i com sempre, se-
guim apostant per una proposta fami-
liar, programant tallers per a ser com-
partits en família els caps de setmana. 

Enguany, a més comptarem amb 
altres cursos monogràfics: Les altres 
històries de les Arts vist des d’altres 
perspectives. A partir de diferents 
conceptes ens aproparem a l’art i a 
les seves principals manifestacions al 
llarg del temps (pintura, cinema, foto-
grafia, literatura, dansa, música i mol-
tes més). Es tracta, tant d’aprendre 
noves narracions com desaprendre 
clixés i estereotips, per descobrir al-
tres lectures i interpretacions més 
obertes. Seguint un fil que teixirà re-
correguts alternatius per les històries 
de les Arts.

A més, us acompanyarem a desco-
brir un món de tècniques d’estampa-
ció mil·lenàries. En aquest curs apren-
drem a treballar sobre planxes de 
cautxú i linòleum en gravats directes 
(linogravat), creació de monotips, plan-

A dalt, imatges dels Matins d'Art; a la dreta, curs d'història de l'art.

xes de metall (calcografia) i serigrafia. 
Estamparem amb tècniques manuals 
i tòrcul. Tallarem i farem incisions en 
les planxes de coure i zinc amb burins, 
punta seca, manera negra i aiguaforts 
amb planxes de metall i àcids.

I per últim us convidem a treure el 
màxim partit de la vostra càmera o te-
lèfon mòbil en un aquest taller d’intro-
ducció a la fotografia partint del nivell 
de 0 i treballant els aspectes tècnics 
bàsics. Es combinaran les classes te-
òriques amb els exercicis pràctics i de 
seguida podreu començar a prendre 
fotografies amb total llibertat i inten-
ció. Farem sortides per tal de posar 
en pràctica els coneixements adquirits 

i acabarem amb unes classes de trac-
tament digital bàsic.

A banda de les novetats, el curs co-
mença amb les propostes estables de 
sempre, que segueixen dins el mateix 
horari i format que els darrers anys, i 
que podeu consultar a l’apartat d’art i 
formació de www.salagala.cat.

Així doncs, esperem que totes 
aquestes propostes siguin del vostres 
interès i que omplin l’escola d’art de 
petits i grans durant aquest nou curs 
que comencem. 

Sigueu-hi tots benvinguts!!!

Marta Carreté / Coordinadora de l’Es-
cola d’art Josep Lloveras
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Meri Vila Ribera 
Va morir el 4 d'agost de 2022, a l’edat de 38 anys. Era 
casada amb Jordi Sagué Frigolé i deixa una filla, Elsa. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 6 d'agost a l'església 
parroquial de Cassà de la Selva.

Ricard Juana Güell

Va morir el 6 d'agost de 2022, a l’edat de 90 anys. Era ca-
sat amb Angelina Ogué Casanovas i deixa tres fills: Montse, 
Xevi i Jordi. La cerimònia exequial es va celebrar el 8 d'agost 
a la Sala de cerimònies del Tanatori de Cassà de la Selva.

L’HORT D’EN RICARD
Llegums aquí, fruiters allà, l’hort ofenós, fa un goig que 

encanta.
Qui el ve tota hora a treballar, porta un feix d’anys... 

se'n va a 90
Fa esclatar lliris i clavells i de tota arrel, la set apaga.

Estadística local / Defuncions - Agost 2022
L’arbre enriquit de brots novells, li dona fruits i ombra 

en paga.
Mirant a terra s’ha encorbat i la terra sempre el crida.
Flors i verdures han jurat, d’anar alegrant la seva vida. 
Com ha amarat aquest tros d’hort amb sa suor, fins a 

hores d’ara,
es tant seu, que ni la mort, ha gosat treure-li encara

Plantes al jorn, restareu tristes i decaigudes
Com ell, ningú us estimarà i d’enyorament us anireu 

assecant.
 

 La teva esposa i família

Mercè Puig Dilmé
Va morir el 20 d'agost de 2022, a l’edat de 94 anys. Era 
vídua d'Enric Vila Vilà i deixa un fill, Jordi. La cerimònia exe-
quial es va celebrar el 21 d'agost a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

María del Olmo Muñiz
Va morir el 26 d'agost de 2022, a l’edat de 87 anys. Deixa 
tres fills: Joan, Jose i Dolors. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 29 d'agost a la Sala de cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Josep Virgili Rubirola
Va morir el 27 d'agost de 2022, a l’edat de 91 anys. Era 
casat amb Neus Dalmàs Mallorquí La cerimònia exequial es 
va celebrar el 28 d'agost a la Sala de cerimònies del Tanatori 
de Cassà de la Selva.
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Meteorològiques

AGOST 2022

Temperatures:
Mitjana del mes: 24,59º C La mitja-

na d’agost de Cassà és de 23,57º ( + 
1,22º)

Màxima absoluta: 38,7 ºC dia 12 
quan faltaven 10 minuts per la una.

Mínima absoluta: 11,9ºC el dia 19 a 
2/4 de 7 del matí.

Mitjana de les màximes: 33,33 ºC
Mitjana de les mínimes: 17ºC

Pluges:
Set dies amb precipitació: 
Dia 5  0,4 l
Dia 17     3,9 l 
Dia 18    17,1 l
Dia 21     1   l
Dia 25     1,2 l
Dia 30 6,8 l
Dia 31     1,2 l
Precipitació total: 32,8 litres (l a mit-

jana global de tots els mesos d’agost és 
de 52,78 litres)

  
Vents dominants: Xaloc (ESE) durant 

15 dies. Ràfega més forta de vent: 
39,6 Km/h de SSE (Xaloc) el dia 18 
a 2/4 i 3 minuts de les 12 del migdia. 

(Dates tretes del Meteocat)

CONTINUEM SECS I AMB CALOR
Continuem amb la sequera i tot i que la 
segona part del mes s’ha espavilat una 
mica, s’han enregistrat 32,8 lites, vint 
menys que la mitjana. la notícia desta-
cada del que va d’any és l’escassetat 
de les pluges. Pensem que en el que 

Policia Local

ACCIDENTS MES D'AGOST 2022
Accidentes amb danys materials:
Dia 3:- Passeig Ferrocarril s/n. Vehicles implicats: Opel Corsa i Renault 

Megane
Dia 5:- Ronda de la Sardana, s/n Vehicles implicats: Toyota Auris i Camió 

DAF 530XF
Dia 10:- Plaça de la Coma, 30.
Vehicles implicats: Mercedes Benz i Furgoneta Nissan Interstar.
Dia 27:- Rambla Onze de Setembre, 99.
Vehicles implicats: Furgó Opel Vivaro i Furgoneta Peugeot Partner
Accidents amb ferits
Dia 30:C/ Pla de l’Estany, 5.Una conductora perd el control del seu vehicle 

de mobilitat personal.
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Màximes, mínimes i pluges d'AGOST 2022
Temp. mitjana : 24,59 º C  Pluja total : 32,8 litres                                

Pluja Màximes Mínimes

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)          TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres

va d’any, només han caigut 282,4 li-
tres, queden 4 mesos i la mitjana anual 
s’acosta als 700.

Pel que fa a la temperatura, també 
ha estat alta, més d’un grau superior a 
la mitjana i a l’agost les màximes han 

estat superiors a 30 graus en tots els 
dies menys 2. 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l'observatori de  l'Ajuntament. L'enllaç 
és: cassa.cat/meteo/
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Una imponent ventada, molt concen-
trada en un punt, va provocar la cai-
guda d’un arbre al carrer de Xavier 
Carbó de la nostra vila, el 17 d’agost 
passat a les set de la tarda L’arbre, 
una mèlia de 36 anys, va desplo-
mar-se sobre la tanca que separava 
dues finques i va provocar uns quants 
danys materials sense que afortuna-
dament ferís a ningú.

Segons explica el propietari de la 
casa on va passar l’accident, Gered 
Reyner, “dos minuts abans que cai-
gués l’arbre, jo era al pati i vaig veu-
re que una acàcia que era al costat 

de la mèlia tenia alguna branca que 
s’estava tombant molt arran de 
terra; em va estranyar, ja que no 
feia gaire vent... Vaig entrar a la 
casa i al cap de dos minuts em diu 
el veí que ha caigut la mèlia sobre 
la tanca que separa els dos patis!”

Efectivament, l’arbre havia caigut, 
probablement per l’efecte d’un petit 
esclafit que va aixecar-lo, el va tombar 
i el va fer caure; la mèlia d’uns cinc 
metre d’alt i 70 cm de diàmetre va 
anar a recolzar-se sobre la taca de 
bruc i el mur que separava els patis. 
Afortunadament, no hi havia persones 

en aquell punt i ningú no va prendre 
mal; "dos minuts abans i m’hagu-
és pogut caure a sobre” - recorda 
Reyner – “vam tenir molta sort".

Els danys materials van afectar so-
bretot el material que hi havia al pati 
de la casa del veí i la tanca que delimi-
tava les finques. Reyner diu que “en-
cara no entenc com va poder pas-
sar; però a ben segur que va ser 
una ventada d’una força molt im-
portant, ja que l’arbre estava ben 
arrelat des de feia 36 anys i tenia 
un pes i un volum importants”.

Notícies Cassà al dia

Una ventada tomba un arbre 
al carrer de Xavier Carbó

La mèlia caiguda a la tanca entre dos patis el 17 d'agost passat.
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TOT IGUAL
Encara que l'Ajuntament i Vies Verdes s'han compromès 
a fer canvis importants en la rodona del Bonpreu, conti-
nua el perill de mort després de 2 mesos.

En l’apartat d’Urbanisme i Via Pública 
elaborat per l’ajuntament en el Llu-
miguia del mes passat, així com en 
pràcticament totes les informacions 
de diaris i revistes relacionades amb 
les Vies Verdes hi ha una confusió 
molt gran en el concepte de MOBI-
LITAT SOSTENIBLE, de manera que, 
en totes aquestes publicacions se 
sol donar per descomptat que el fet 
d’ampliar els Km de Vies Verdes cons-
truïdes comporta, automàticament, 
una millora de la mobilitat sostenible 
en el sentit que això és així perquè 
aquestes Vies Verdes interconnecten 
pobles entre sí. Un cas paradigmàtic 
d’aquest pensament és la Via Verda 
Onyar-Verneda, que passa per Cassà 
i que connecta amb Campllong, Llam-
billes i Fornells de la Selva, i de la qual 
es parlava en l’escrit de l’ajuntament amb el nom de «Via 
Verda del Pla Gironès Sud» perquè aquest nom és el que 
li va donar el Consorci de les Vies Verdes el dia 28 de 
juliol passat en una presentació de 4 rutes noves que 
estan a punt d’acabar-se però que encara no estan en 
ple funcionament.

La mobilitat sostenible és aquell desplaçament que es 

Entitats Mou-te en Bici

Confusions entorn de la 
mobilitat sostenible

fa amb mitjans que no depenen directament dels com-
bustibles fòssils, i que, per tant, no perjudiquen el medi 
ni contribueixen a l’escalfament global (canvi climàtic) per-
què no produeixen CO2, de manera que aquest anar d’un 
lloc a l’altre es pot continuar fent «ad infinitum» sense cap 
problema. En aquest sentit, els desplaçaments a peu i 
amb bicicleta, que només depenen de la força física, són 
els més representatius de la mobilitat sostenible, tot i que 

Com es dedueix de l’ indicador de la Via Verda Onyar-Verneda situat a la 
Rodona de la Carretera de Marina a can Parramon, aquesta Via Verda no 
és pas una via per a la mobilitat sostenible. Té la finalitat de fer descobrir 
territori, una finalitat turística, esportiva o de lleure...però per arribar aviat 
a Campllong, no és aconsellable de seguir-la encara que vagis amb bicicleta!

Un Carril Bici de mobilitat sostenible ha de ser útil per anar d’un lloc a l’altre, ha d’estar asfaltat i, 
generalment, ha de discórrer adjacent a la carretera.
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Mou-te en Bici Entitats
els vehicles elèctrics (bicicletes, mo-
tos, cotxes, camionetes o camions) 
també es poden considerar vehicles 
sostenibles si el corrent que utilitzen 
és obtingut amb plaques solars o 
amb altres fonts renovables. Jo no 
sóc partidari de fer-ho, però la Unió 
Europea acaba d’aprovar recentment 
considerar que l’energia nuclear és 
una font d’energia sostenible. Per 
tant, fins i tot si l’energia elèctrica 
prové d’una central nuclear, la podrí-
em considerar (administrativament) 
com a sostenible malgrat que els 
residus nuclears que es produeixen 
i les centrals mateix quan acaben el 
seu període d’explotació donen uns 
problemes ambientals terribles que 
les generacions futures hauran d’en-
tomar (cosa que vol dir que, ecolò-
gicament, no ho és de sostenible 
aquest tipus d’energia!). Però fins i 
tot un científic eminent, James Love-
lock, pare de la «Teoria Gaia» mort 
aquest estiu, havia considerat ja fa 
molts anys que, com que el CO2 és 
el pitjor problema de la Terra, l’ener-
gia nuclear era una font acceptable 
mentre es treballa en el desenvolupa-
ment d’altres fonts d’energia autènti-
cament sostenibles.

De totes maneres, els desplaça-
ments entre dos punts, si es vol que 
siguin eficients i pràctics i, per tant, 
el més ràpids possible, han de dis-
córrer pel camí més curt i fàcil que 
hi hagi. I això tant si es fa amb vehi-
cles que cremen combustibles fòssils 
com amb vehicles sostenibles...natu-
ralment, sempre que LA FINALITAT 
DEL DESPLAÇAMENT sigui arribar a 
algun punt concret: a ningú se li acu-
diria d’anar de Cassà a Girona pas-
sant per Llagostera i Vidreres si el 
que vol realment és anar a Girona; hi 
arribarà molt més aviat si passa per 
Llambilles, Quart i la Creueta.

Aquest sentit finalista del despla-
çament és el que moltes vegades no 
es té en compte quan es parla de 
les Vies Verdes com a vies de mo-

bilitat sostenible. És per això que LA 
VIA VERDA ONYAR-VERNEDA NO ÉS 
UNA RUTA QUE MILLORI LA MOBI-
LITAT SOSTENIBLE: ningú de Cassà 
la utilitzarà per anar a Campllong, 
simplement perquè, per anar-hi, vol-
ta pel Club de Tennis Cassà, el pont 
de Verneda de la carretera de Lla-
gostera, la Pineda Fosca, can Gurí, el 
Masnou, els entorns de can Dalmau i 
la riera Gotarra...per tant, és evident 
que la finalitat de la ruta no és unir 
Cassà i Campllong d’una manera rà-
pida i eficient, sinó una altra.

Tot i això, no hem de treure im-
portància a les Vies Verdes, perquè 
contribueixen d’una manera molt va-
luosa a l’ús de mitjans de transport 
sostenibles com la bicicleta per a 
finalitats diverses com el lleure o el 
coneixement del territori proper, i po-
den facilitar que els que hi transiten 
utilitzant aquests vehicles vegin facti-
ble que també poden utilitzar-los com 
a vehicles de desplaçament quotidià. 
I també és cert que obren el territori 
a la implantació del turisme sosteni-
ble i que, per tant, ofereixen noves 
possibilitats de desenvolupament 
econòmic. En un proper número del 
Llumiguia farem un comentari deta-
llat de la Ruta Onyar-Verneda, que té 
elements molt interessants però en 
té també de criticables i de millora-
bles.

Per tant, hem de tenir clar que, 
generalment, són les carreteres les 
vies de comunicació que s’han dis-
senyat amb una finalitat d’eficiència 
i rapidesa en la comunicació entre 2 
punts. És per això que, si realment 
es vol augmentar la mobilitat soste-
nible, el que s’ha de fer és adequar 
les carreteres existents per al trànsit 
ràpid de vehicles de mobilitat sos-
tenible, especialment de bicicletes 
però també dels altres vehicles sos-
tenibles. Però per a les bicicletes cal 
habilitar en totes les carreteres uns 
CARRILS BICI adequats per a la mobi-
litat sostenible: asfaltats per facilitar 

rodar-hi ràpidament; amb prioritat a 
les cruïlles i traient-ne els entrebancs 
innecessaris que hi fan farragosa la 
circulació; que ressegueixin la pròpia 
carretera sense desnivells inneces-
saris; sense tants pals delimitadors 
que, sovint, són més perillosos que el 
propi obstacle que es vol evitar. I, si 
convé, cal fer-ho a expenses del tràn-
sit de vehicles que cremen combus-
tibles fòssils; al cap i a la fi, aquests 
tenen els dies comptats i hauran de 
ser arraconats en un futur molt pro-
per.

La nostra mobilitat quotidiana i el 
nostre model de vida ha de canviar 
molt i molt en els propers anys, mul-
tiplicant per molt el transport col-
lectiu (especialment el tren) i fent-lo 
general al país, eficient i assequible 
per a totes les butxaques. En els paï-
sos desenvolupats ja fa anys que han 
començat a abordar aquest tema 
amb seriositat, i els enginyers ja 
han començat a dissenyar unes vies 
de comunicació eficients i segures 
transitables amb tot tipus de vehicles 
sostenibles. A les comarques gironi-
nes, ja comencen a haver-hi iniciati-
ves en aquest sentit, com la de cons-
truir un tren-tram d’Olot a Besalú, 
Banyoles i Girona i la de construir un 
altre tren-tram que recorri la Costa 
Brava. A més, la Plataforma per al 
Transport Públic ha proposat desti-
nar els diners previstos per ampliar 
l’AP7 a construir un tren que uneixi 
Girona amb Reus; i hi ha altres pro-
jectes de trens-tram als Pirineus, a 
les terres de l’Ebre i al Bages...per-
què promocionar totes les formes 
de mobilitat sostenible i fer-les útils, 
eficients i assequibles per a tothom 
és l’única possibilitat que tenim d’un 
progrés compatible amb la preserva-
ció de la Terra. Esperem que, més 
aviat que tard, tots ho entenguem i 
actuem de manera conseqüent per 
aconseguir-ho.

Xavier Viñas i Teixidor/xvinas@xtec.cat

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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Entitats Colla Excursionista

Aquest estiu des de la Colla Excursi-
onista Cassanenca he fet una ruta 
circular al voltant del Mont Thabor a 
la Savoia, Haute-Alpes, sortint del mu-
nicipi de Névache, prop de Briançon.

El Mont Thabor és un cim de 3.178 
m d’alçada, el més alt del massís de 
Cerces i que per la seva situació no 
hi ha altres muntanyes que li impedei-
xin ser un magnífic mirador de bona 
part dels Alps francesos: Massís 
dels Écrins amb la Barre i el Dome, 
la Meije, la zona d’Alpe d’Huez, el 
massís de la Chartreuse, el massís 
de la Vanoise fins la Grande Casse i 
més enllà el Mont-Blanc. I cap al sud-
est fins el Mont Viso italià i el Mer-
cantour, al sud. Magnífic, i sobretot 
pels immillorables dies de què vam 

gaudir. Ni un núvol, ni una tempesta, 
ni una gota d’aigua, ni vent,… tònica 
general d’aquest estiu tant càlid que 
hem patit. Allà als Alps, també. No 
vam trepitjar ni una congesta de neu, 
tot i moure’ns sempre per damunt de 
2.000 m d’alçada. Els torrents força 
secs, els estanys amb un nivell baix 
d’aigua, l’herba dels prats molt rossa i 
escàs bestiar pasturant. En dos refu-
gis escassejava l’aigua i no permetien 
dutxar-se i en un també els perjudi-
cava en tenir prou electricitat perquè 
l’obtenien a través d’una petita central 
hidroelèctrica pròpia. Una mica deso-
lador.

Vam fer nit en 7 refugis de 4 valls: 
Laval, Drayéres i Ricou (primera, se-
gona i última nit, respectivament) a la 

Vallée de la Clarée. La tercera nit al 
Refugi de Terre Rouge a Valmeinier. 
La quarta nit al Refugi des Marches 
a la vallée de Bissorte. La cinquena, 
al Refugi del Mont Thabor a Valfréjus. 
La sisena nit, al refugi Terzo Alpini a 
la Vallée Étroite, construït pel club alpí 
italià de Torino quan encara era d’Ità-
lia abans de la 2a Guerra Mundial.

Tot l’escenari d’aquesta ruta trans-
corre en escenaris de la 2a Guerra 
Mundial, en què les tropes italianes 
van projectar envair aquesta part de 
França molt propera a Itàlia per pe-
netrar a la vall de la Maurienne i diri-
gir-se cap a Grenoble. L’ocupació va 
durar 4 anys. Restes de ferralla, ca-
mins ben empedrats, algun búnquer 
i força documentació als refugis dels 

Diverses imatges de la ruta i la foto de grup al cim del Mont Thabor (3.178 m). A la foto inferior dreta, al fons,el massís dels Ècrins.

Pels camins de la II Guerra 
Mundial: ruta del Mont Thabor

Itinerari pels Alps entre França i Itàlia

46    Llumiguia · núm. 835 · setembre 2022 



• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com

Colla Excursionista Entitats

A la foto superior esquerra, el refugi del Mont Thabor a 2.500 m. A les altres 
imatges, els paisatges i diversos moments de la ruta.

esdeveniments ocorreguts fa 80 anys i en els anteriors del 
període d’entreguerres, recorden un passat luctuós per on 
ara hi caminem sense por.

L’ascensió al Mont Thabor és senzilla malgrat ser un cim 
de gairebé 3.200 m d’alçada. Desenes i desenes d’excur-
sionistes hi van pujar el mateix dia que nosaltres. Uns cor-
rents, altres amb bicicleta penjada al coll per fer un bon 
descens i la majoria a peu i amb esforç, des dels diferents 
punts d’accés: del refugi del propi nom amb 4 hores, des 
del fons de la Vallée Étroite amb més de 6 hores o des del 
refugi de Terre Rouge. Dalt de tot és una gran esplanada 
on hi ha també una capella des del segle XV, ara en força 
mal estat i que pot fer la funció de refugi en cas de mal 
temps.

Una altra experiència inoblidable i molt recomanable d’un 
altre racó dels Alps.

FITXA TÈCNICA
6 etapes, del 7 al 14 d’agost de 2022

- 85 kms
- Desnivell: +5.800 metres i -5.800 metres
- 4 Cims: Plateau de Pére (2.615 m), Pointe de la San-

donière (2.925 m), Mont Thabor (3.178 m), Pic de Lac 
Blanc (2.975 m)

- Molts colls: Beraudes (2.831 m), Ponsonnière (2.711 
m), Cerces (2.574 m), Plagnette (2.550 m), Pas des 
Griffes (2.554 m), Marches (2.725 m), Sarrasins (2.844 
m), de la Vallée Étroite (2.434 m), des Meandes (2.727 
m), du Vallon (2.645 m), Pas du Lac Blanc (2.935 m)

- I alguns llacs: Beraudes, Cerces, Rond, Grand Ban, 
Roche Noire, Sante Marguerite, Blanc, Serpent

- Components:10 excursionistes

Dolors Rubirola
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Entitats Amics de la Sardana

El 23 d’agost va tenir lloc el concurs 
de colles sardanístiques a Roses amb 
uns bons resultats per a les colles de 
Cassà que van obtenir els següents 
resultats:

Taps: segons
Mans Amigues: primers
Amics dansaires: tercers

EXHIBICIÓ DE MANS AMIGUES 
A TORDERA
Per altra banda, el 25 d’agost, la co-
lla Mans Amigues va fer una exhibició 
sardanística amb motiu de la cloenda 
del Curset de Tordera. Varen ballar 
dues sardanes: una de lluïment i una 
de punts lliures.

STAGE DE MANS AMIGUES A 
PONTÓS
El primer cap de setmana de setem-
bre, Mans Amigues va marxar d’stage 
a Pontós, a Figueres, per preparar la 
segona meitat de la temporada. Es 
van fer molts entrenaments per mi-
llorar els punts febles que té la colla, 

Bons resultats de les colles al 
concurs sardanístic de Roses

Dos moments del concurs de Roses.
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Amics de la Sardana / Casal de Jubilats Entitats

Un cop arribat el mes de setembre 
l’agenda d’activitats del Casal va pre-
nent forma. 

A partir del dia 5 tindrem obert 
cada tarda de 4 a 6, per tal de que es 
pugui venir a jugar, prendre un cafetó 
i fer la tertúlia, a l’espera de trobar 
una solució definitiva per la gestió del 
bar del Casal.

Continuem treballant gràcies a la 
voluntat dels membres de la Junta 
per mantenir el màxim d’hores obert i 
de persones col·laboradores que ens 
donen un bon cop de mà. 

Fem una crida a tota persona ju-
bilada o pensionista que consideri el 
Casal un lloc de trobada per fer-nos 
companyia, escoltar-nos, fer jocs, 
aprendre, escoltar conferències, lle-
gir i compartir. Ens agradaria que fos 
un punt de referència digne. 

Aquest mes continuen els balls de 

dijous i diumenge. 
Comença:
Escalfament i Defensa personal els 

dimarts i divendres amb en Valentí. 
De 10:30 a 12h. 6 de setembre.

Gimnàs amb Marta Cla. Dilluns i Di-
jous de 9:30 a 10:30. A partir del dia 
12 de setembre.

Ioga amb cadira. Marta Cla. Dilluns 
de 17 a 18 h. A partir del dia 12 de 
setembre.

Ioga Normal. Marta Cla. Dilluns de 
18:30 a 20 h. A partir del dia 12 de 
setembre.

Taller de memòria . Carme Madrià. 
Dimarts de 16 a 17h. A partir del 6 
de setembre.

Assessorament informàtic i de mò-
bil. Maria Dolors Godoy. Dimecres 15 
i 28 de setembre de 10 a 12h.

Ball en línia. Isabel Ortíz. Els dimarts 
de 18:30 a 20 h. Comença 20 de 

setembre.
Biodansa. Marta Miquel. Divendres 

16 de setembre . De 16:30 a 18 h. 
Recordem que per la FIRA DE SAN-

TA TECLA, hi haurà berenar i ball al 
Pavelló. 1€ els socis i jubilats o pen-
sionistes empadronats a Cassà. 9 € 
els no socis. El ball anirà a càrrec del 
cassanenc Quim Coll. 

Per inscripcions cada dia de 11 a 
13 h al Casal. Telèfon 972 46 0506.

JUBILATS I PENSIONISTES. FEM 
CASAL!
Us esperem 

Durant el mes d’octubre començarà 
l’anglès, francès, servei de biblioteca, 
informàtica, parlem de cuina, llana, 
patchwork, servei d’osteopatia, taller 
d’emocions. 

Anirem concretant a través de face-
book i de la ràdio.

Casal de jubilats de Cassà

Omplim l'agenda d'activitats

però no van faltar moments de lleure!

ACTVITATS PER A L’OCTUBRE 
L’octubre arriba carregat d’activitats: 

Torna el curset d’ensenyament de 
sardanes els dissabtes al matí, gra-
tuït i per totes les edats, però aquest 
cop serà a la Plaça de la Coma, amb 
un munt de jocs i sorpreses pensades 
per apropar les sardanes a tothom! 

Dia 8: Dintre de la 39ena Diada Tar-
doral, amb les cobles Flama de Far-

ners i Baix Empordà, té lloc el 38è 
concurs de colles sardanistes de Cas-
sà, que enguany és comarcal i Bàsic 
d’honor veterà. 

Dia 16: Mans Amigues, Bàsic d’ho-
nor de Mans amigues a a Terrassa,.

Dia 23: hi ha el concurs comarcal 
de Banyoles

39 DIADA TARDORAL 
Serà el 8 d’octubre al Passeig Vi-

laret:

A les 5: Doble balada de sardanes 
amb les cobles Baix Empordà i Flama 
de Farners.

A les 10: 38è Concurs de Colles 
sardanistes amb la Flama de Farners. 

 Que hagin vingut del mont o de la 
plana,

relliguen ara els ahirs i els demans:
amb beutat grega i forças catala
el rotlle ha aplegat els germans. 

Poesia: "Sardana” d’Enric Guiter

L’estage a Pontós i l’exhibició de Mans amigues a Tordera.
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Entitats Parròquia de Cassà

A la nostra Parròquia fa ja tretze anys que està en marxa 
aquest moviment de gent cristiana de l’anomenada “ter-
cera edat”. Va néixer fruit de l’exitosa Trobada Diocesana 
que es feu en la nostra parròquia el 25 de març del 2009.

Quan es va iniciar arribàrem a formar-ne part prop de 
trenta persones d’ambdós sexes. Els representants mas-
culins ens han anat deixant per la seva mort o per haver 
estat ingressats en alguna residència i també ha passat el 
mateix amb moltes de les participants femenines.

Ens trobem cada primer dimecres de mes, de 4 a 5 de 
la tarda a la rectoria, a partir d’octubre fins a finals de juny 
que fem la festa de cloenda.

Però l’esperit d’aquesta petita crònica no és sols comen-
tar-vos aquesta activitat parroquial sinó, a més a més, 
donar-la a conèixer a tota la gent gran que hi pugui estar 
interessada.

Cal, per tant, que primer en repassem una mica la història.
El 1952,a les rodalies de París, es varen reunir un grup 

de jubilats per reflexionar, a la llum de l’Evangeli, quina era 
la situació de tantes persones com ells, una mica margi-
nats pel món on són mirats amb un xic de llàstima.

Per a ells va quedar clar que la gent gran ha de seguir 
estimant la vida sense sentir-se inútils, marcant-se una 
missió per senzilla que sigui i, alhora preparant-se, amb 
plena consciència, en el dia de trobar-se amb el Senyor.

I així va néixer el moviment anomenat a France “Vie mon-
tante”, que va tirar endavant sota l’orientació espiritual del 
bisbe auxiliar de París.

Va ser en un congrés celebrat el 1983 quan es va de-
cidir tirar endavant el moviment “Vie montante internacio-
nal” que aplega, actualment, homes i dones de 52 països, 
entre ells Bèlgica, Anglaterra, Alemanya, Espanya, Japó. 
Catalunya, Illes Balears i País Basc, cada una té el seu 
nom propi. El català: “Vida Creixent”.

Catalunya fou la capdavantera a la nostra península, 
doncs s’hi va adherir el 1984, i al nostre bisbat es va inici-
ar el 1986 de la mà de Josep M. Ministral Macià.

No podem tancar els ulls al fet de què, volent o no vo-
lent, sentim una mica aquest esperit de marginació i ens 
costa adaptar-nos a uns canvis tan ràpids en el món de la 
tecnologia, en l’excés d’informació i desinformació que ens 
arriba per tots els mitjans de comunicació, en la nostra 
relació amb el jovent del nostre entorn (entre els quals, 
per cert, hi ha gent meravellosa) i també, per què no dir-ho 
clarament, per tot el present que està vivint el catolicisme 
que per a les generacions passades havia estat un punt de 
referència i de recolzament imprescindible.

Doncs bé, de tot això és del que parlem amb tota lli-

bertat en les nostres reunions, d’això i de com nosaltres, 
sense grans gestos ni grans manifestacions, hem de ser 
els portadors de pau, de convivència, de respecte i essen-
cialment D’AMOR al nostre entorn.

Comptem amb un temari que ens serveix de guia per a 
cada reunió i precisament el temari d’aquest any porta el 
títol més subjectiu que es podia escollir: ESTIMAR, que és, 
precisament el punt de cloenda dels Manaments.

Parlarem de l’afecte, de la benevolència, del saber do-
nar-nos, d’erradicar l’egoisme, de “saber estimar-nos a 
nosaltres mateixos”, assignatura pendent per a molta gent 
gran i, per damunt de tot d’estimar Déu i deixar-nos esti-
mar per Ell.

Si desitgeu conèixer-ne més detalls, parlar amb gent que 
forma part del grup, etc. podeu posar-vos en contacte di-
rectament amb la parròquia o telefonant al 665771294 
(M. Dolors).

VIDA CREIXENT de Cassà de la Selva 

Vida creixent
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Llar d'Infants Taps Entitats

S’ha acabat l’estiu i comença un nou curs a la llar d’infants 
Taps, després de dos anys, hem tornat a la normalitat, i 
les famílies ja poden entrar a acompanyar als seus fills i 
filles a les aules. Poden jugar pels diferents espais propo-
sats als passadissos, poden veure i conèixer les diferents 
aules i participar en el dia a dia de la llar. Ens fa molta 
il·lusió!

Actualment, estem iniciant el procés d’adaptació i les 
famílies han pogut acompanyar, de manera progressiva, 
als seus infants en aquests moments de canvis i noves 
rutines. Un bon acompanyament ajuda als infants i a les 
famílies a assumir tots aquests canvis de la millor manera. 

Durant les primeres setmanes és habitual escoltar al-
guns plors dels infants, que de mica en mica es van adap-
tant a l’escola, van començant a trobar-se més a gust. 
Segur, que en qüestió de setmanes, aquests plors es con-
vertiran en rialles, jocs i confidències.

 Esperem que aquest curs ens ofereixi un munt de nous 
descobriments, aprenentatges, experiències i noves amis-

Un nou curs!

tats que ens enriquiran i ens ajudaran a créixer i a ser més 
autònoms i autònomes cada dia!

Bon començament de curs!
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Entitats Escola Aldric

L’Aldric obre les portes al curs 
2022-2023 amb moltes ganes i il-
lusió.

El 5 de setembre ha estat el primer 
dia de curs per tots els nens i per to-
tes les nenes d’Educació Infantil i Pri-
mària.

Els infants de I3, al llarg de tres 
dies, han fet l’adaptació a l’escola.

CLAUSTRE
El claustre està format per les se-
güents persones:

L’Equip Directiu:
- Alba Abulí – directora
- Eva Lladó – cap d’estudis
- Susanna Vidó – secretària

Educació Infantil:
- Gina Vila i Cèlia Vidal — tutores 

de I3
- Eva Piña i Gina Mendoza – tutores 

de I4
- Mariona Comadira i Anna Pericot 

– tutores de I5
- Núria Fernández i Alba Abulí – su-

port
- Olga Sánchez - suport i Música

Educació Primària:
- Xènia Nogué i Judit Lloveras – tu-

tores de 1r
-Yolanda Castelló i Rosa Campanón 

– tutores de 2n
- Ariadna Carmona i Laura Obré – 

tutores de 3r
- Cati Planella i Maria Ridao- tutores 

de 4t
- Susana Carreras i Cristina Negre– 

tutores de 5è
- Núria Blay i Mònica Bou– tutores 

de 6è

Especialistes:
- Alba Gener, Irene Llach i Laura Au-

lina – Llengua Anglesa
- Marvi Alonso – Música
- Jordi Vilà – Educació Física
- Adam Porxas, Judit Boza i Susan-

na Vidó– Educació Especial
- Imma Ramírez – Mestra SIEI
- Rosa M. Salgas – Educadora SIEI

Professional de l’EAP – Patrícia 
Masllopart

Logopedes – Anna Sangrà (Ajunta-
ment) i Marta Casadevall (CREDA)

Coordinadora del menjador – Jordi-
na Ruscalleda

Conserge – Prudenci Medina
Administrativa – Mercè Zamora

Benvinguda al curs 22/23
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Escola Aldric Entitats

PROJECTES I ACTIVITATS DEL 
CENTRE

PLA DE TREBALL a tot PRIMÀRIA: 
El PdT ja forma part de la metodologia 
de l’Aldric. És una manera de treballar 
que fomenta l’autonomia de l’alumnat. 
Fa uns anys que l’Aldric va apostar 
per aquesta metodologia innovadora 
que ajuda als i les alumnes a ser més 
competents en la societat actual.

ESPAIS i LABORATORIS:
Continuem amb els Espais a Educació 
Infantil i Cicle Inicial i Mitjà, i els Labo-
ratoris a Cicle Superior.

PROJECTES D’EDUCACIÓ FÍSICA, 
SALUT I ENTORN:
En la Comissió Mou-te i Fes Salut es 
tornaran a proposar iniciatives amb la 
finalitat de millorar la qualitat de vida 
de tota la comunitat educativa.

PROJECTE ESCOLTA’M:
Aquest és un projecte que proposa 
un espai dins l’horari escolar per a fer 
tutories personalitzades amb la tuto-
ra i d’aquesta manera, tot creant un 
espai de confiança, cada alumne té la 
possibilitat d’expressar-se lliurement 
amb l’escolta activa del mestre. Es re-
alitza a tot Primària.

ESCOLA de PRÀCTIQUES:
Un any més, l’escola està oberta a re-
bre estudiants que actualment estan 
cursant Magisteri. Considerem que 
és una experiència molt gratificant 
per a l’escola, mestres i alumnes.

FESTES:
Des de fa anys, es va establir que les 
festes del calendari escolar serien or-
ganitzades per cada curs de l’escola. 
Això fa que cada grup s’impliqui en la 
preparació de la festa assignada, si-
gui significatiu per a ells i elles i així, 
es facin responsables de totes les 
tasques que cal dur a terme: organit-
zació, fer cartells, enviar cartes, fer 
graelles, demanar permisos, etc.
- La Castanyada: 2n (28 d’octubre)
- Nadal: 5è (21 de desembre)
- La Pau: 1r (30 de gener)
- Carnestoltes: 4t (16 de febrer 
2022)
- Setmana Cultural: 6è (12, 13 i 14 
d’abril)
- Comiat de P5: P5 (21 de juny)
- Comiat de 6è: 5è (22 de juny)
- Final de curs: 3r i Ed. Infantil (22 
de juny)

BIBLIOTECA del CENTRE:
L’Aldric sempre ha fomentat el gust 

per la lectura i l’ús de la biblioteca. 

PARTICIPACIÓ EN LES ACTIVITATS 
DEL POBLE:
Com ja és tradició, l’escola s’adhereix 
a totes aquelles activitats i propostes 
que s’ofereixen des de l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva i altres entitats.

Creiem que és una manera efecti-
va de participar activament en tot allò 
que es fa al poble i apropa els alum-
nes al seu entorn. 

PROJECTE CLIL A CICLE SUPERI-
OR
Enguany iniciem un projecte en anglès 
a 5è i 6è. Aquest projecte es diu CLIL

(Content Language Integrated Lear-
ning) en anglès o AICLE ( Aprenentat-
ge Integrat de Continguts i Llengües 
Estrangeres) en català. Es tracta 
d’ensenyar una matèria comuna, com 
podria ser Medi, Matemàtiques o Mú-
sica en una llengua estrangera. En el 
nostre cas, una de les sessions de 
Medi que fan els i les alumnes a la 
setmana serà en anglès i així cobriran 
uns temes en català amb la tutora i 
d’altres amb l’especialista d’anglès.

Considerem que és una opció que 
ens permetrà ampliar les sessions de 
d’anglès i d’aquesta manera, fomen-
tar l’ús d’aquesta llengua estrangera.
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L’escola Puig d’Arques inicia el curs 2022-2023 sense 
restriccions sanitàries, però de ben segur les experièn-
cies d’aquests darrers dos anys ens han ajudat a conso-
lidar hàbits organitzatius i sanitaris per a la millora de la 
nostra salut física i emocional: entrades i sortides a l’es-
cola aprofitant totes les portes d’accés, hàbits d’higiene 

Entitats Escola Puig d'Arques

Un nou curs sense restriccions 
i ple de canvis pedagògics

El claustre de l'Escola Puig d'Arques, reunit a l'inici de curs.

com la neteja freqüent de mans o el tenir cura de les nos-
tres malalties a casa (constipats, grips, …), i la ventilació 
periòdica dels espais per renovar l’aire.

Aquest nou curs també ha vingut ple de canvis peda-
gògics, fets amb excessiva pressa per voler guanyar uns 
anys que en el nostre inconscient hem donat per perduts, 
avançament del calendari escolar al 5 de setembre, jor-
nades intensives de setembre i juny, tardes de lleure per 
a la conciliació familiar, implementació paulatina dels nous 
currículum que els notarem d’una manera palpable en els 
informes d'autovaluació i avaluació del nostre alumnat. En 
el treball escolar també tindrem més recursos digitals, el 
Departament d’Educació s’ha compromés a proporcionar 
a tots els nens i nenes de cicle superior un ordinador por-
tàtil i anar dotant totes les aules de pissarres interactives.

És cert que la crisi econòmica lligada a l’alça dels preus 
de l’energia s’ha deixat sentir en el cistell de la compra del 
material escolar. Ens caldrà consolidar l’hàbit de l’austeri-
tat i procurar fer activitats, sortides i colònies en què hi 
pugui participar tothom.

No vull acabar sense esmentar uns espais: els patis i 
unes estones: els esbarjos, on els nostres infants gau-
deixen de manera especial. Aquest curs tornem a com-
partir-los plenament. Les famílies i escola a través de la 
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Escola Puig d'Arques Entitats

seva comissió hem procurat que siguin el 
màxim plaents possibles: ampliant zones 
de l’escola per fer el bibliopati i l’espai de 
jocs de taula, aportant nous materials i 
organitzats durant aquest any dissabtes 
en família per a la millora d’aquests es-
pais.

Estem a l’espera de la prompta execu-
ció dels pressupostos participatius 2021 
de l'Ajuntament per a la millora del teatre 
i el gimnàs.

Iniciem i gaudim plegats alumnat, famí-
lies, docents, personal de serveis, cuina i 
neteja, monitors de menjador i monitors 
extraescolars de totes les novetats que 
ens aporti aquest nou curs 2022-2023.

PLANTILLA DEL CURS
 2022/2023
Enguany la plantilla de l'escola queda con-
figurada de la manera següent:

Equip directiu
Directora: Isabel Carbó
Cap d'estudis: Àlex Carrera
Secretària: Dolors Pedraza
Educació Infantil:
3 anys: Auxi Sais i Dolors Duch
4 anys: Teia Tulsà i Cati Moreno
5 anys: Ariadna Ruiz i Sandra Morillo/ Chelo Dominguez
Suports/ Especialistes: Anna Mendoza (TEI), Dolors 

Pedraza,Dolors Duch i Alícia Lacalle
 
Educació Primària:
1r C.I: Marta Menció, Irene Tamayo i Esther Pujol
2n C.I.: Alba Rabassedas i Mar Albesa 
Suports/ Especialistes: Gemma Carreras, Isabel Carbó, 

Irene Tamayo, Esther Pujol i Ernest Calderon  
1r C.M: Elisa Roig i Montserrat Carreras 
2n C.M: Noe Rodríguez i Joan Carles Barnés 
Especialistes/Suports: Lourdes Grau, Jana Boadas / 

Jaume Aguadé,   Joan Carles Barnés i Ivan Quirós  
1r C.S: M. Àngels Aymerich i Montse Escoda   
2n C.S: Bernat Dalmau i Mònica Casas
Especialistes/Suports: Àlex Carrera, Mònica Rabionet, 

Rosa Mundet i Bernat Dalmau
Logopeda Ajuntament: Anna Sangrà
Logopeda CREDA: Anna Agustí
Administrativa: Montse Navarro
Conserge: Joan Ruiz

LA VEU DELS PARES, AFA
Benvinguda al nou curs!

L’horari d’atenció de l’AFA és dilluns i divendres de 9 a 
12h i els dimecres de 9 a 12h i de 15.30 a 16.30h. Ens 
podeu trobar dins aquest horari al 699621191 i presen-
cial amb cita prèvia.

També a través de correu electrònic a afapuigdarques@
gmail.com i als canals de difusió a Instagram, Facebook i 
blog.

Famílies, encara sou a temps de col·laborar amb l’AFA! 
Us podeu inscriure com a socis amb una petita aportació 
anual. També podeu aportar idees o suggeriments formant 
part de l’associació.

Què fem?
Col·laborem a les celebracions de l’escola, ens encarre-

guem de la socialització de llibres, biblioteca, ajudem a mi-
llorar els equipaments del centre i gestionem les activitats 
extraescolars i menjador.

Tot allò que està a la nostra mà per tal de fer del centre 
una escola més innovadora. 

Una imatge del vestíbul donant la benvinguda 
amb tots els idiomes que es parlen al centre.

primopiano
formació a mida

C/ Enric Coris 13, 1r · Cassà de la Selva

www.primopiano.cat · info@primopiano.cat

650 397 735 @primopianocassa

Ens encanten
les matemàtiques,

t’ajudem?

Inscripcions a partir del
22 d’agost

Inici del curs el
5 de setembre
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

La Salle Cassà ha encetat el nou curs 
22-23 amb un acte al pati de l’escola. 
El dia 5 va començar l’alumnat d’infan-
til i primària, i el dia 7 es van incorpo-

rar els alumnes d’ESO. 
Després de les emocions inicials els 

nois i noies van anar cap a les classes 
per començar la feina del nou curs. 

Esperem que aquest curs 2022/23, 
marcat pel canvi de calendari sigui 
profitós per tothom!

Que el nou curs sigui ben 
profitós per a tothom
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Col·legi La Salle Cassà Entitats

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai
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Entitats Institut de Cassà

Escrivim aquesta crònica de setembre des de la il·lusió 
i les ganes de començar un nou curs sense mesures ni 
restriccions Covid. Després de dos cursos amb mascare-

Iniciem un nou curs deixant 
enrere les mesures Covid

Recepció i benvinguda als alumnes de 1r d'ESO

tes obligatòries, desinfeccions amb gel hidroalcohòlic, en-
trades i sortides esglaonades, patis limitats, classes per 
videoconferència, espais tancats i grups bombolla, podem 
dir que, per fi, tornem a la tan esperada normalitat.

UN CENTRE EN CREIXEMENT
Aquest curs 2022-2023, l’alumnat del nostre centre con-
tinua creixent. En dades provisionals, i pendents sempre 
de les incorporacions tardanes, tenim gairebé 700 alum-
nes (500 d’ESO i 200 de Batxillerat) i, pel que fa a la resta 
de la comunitat educativa, enguany hi ha 67 professors i 
quatre persones del PAS (Personal d’Administració i Ser-
veis). Els alumnes d’ESO estan repartits en cinc grups de 
primer, cinc de segon, cinc de tercer, cinc de quart i un 
grup d’Escola Oberta (de tercer i quart d’ESO); i, respecte 
als alumnes de Batxillerat, hi ha tres grups de primer i tres 
grups de segon.

Com a novetat respecte del curs passat, la ubicació de 
l’alumnat ha canviat: els grups de primer cicle d’ESO fan 
classe a la zona dels mòduls prefabricats i, per tant, els 
pertoca el pati del davant, i els grups de segon cicle d’ESO 

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30
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Institut de Cassà Entitats

i de Batxillerat, en canvi, fan classe a les aules de l’edifici i 
se’ls ha adjudicat el pati de la part del darrere del centre. 
Aquesta nova distribució està pensada per millorar la con-
vivència de l’alumnat al centre i per poder acollir millor els 
alumnes de primer cicle d’ESO.

RECURSOS ESPECÍFICS
Amb la voluntat d’atendre les necessitats de l’alumnat de 
l’Institut i d’assessorar tota la comunitat educativa, comp-
tem amb la figura de tres orientadores i dels recursos 
específics següents, destinats a l’atenció a la diversitat. En 
primer lloc, el SIEI (Suport Intensiu per a l’Educació Inclusi-
va), que regula l’atenció educativa a partir de tres actua-
cions: l’aula viva, un espai d’atenció grupal per a l’alumnat 
amb necessitats específiques; els suports a l’aula, que per-
meten que aquest alumnat pugui ser a classe amb l’ajuda 
d’una orientadora, i les hores d’atenció individualitzada.

En segon lloc, el PIM (Pla Intensiu de Millora), una eina 
adreçada a l’alumnat de primer cicle d’ESO que presenta 
dificultats d’aprenentatge i parteix d’un baix nivell d’assoli-
ment de les competències bàsiques en l’educació primària. 
Es tracta d’un grup d’alumnat reduït i flexible, al qual se li 
adapten les matèries de llengua catalana, llengua castella-
na i matemàtiques, i se li ofereixen els continguts d’apre-
nentatge adaptats a les seves necessitats individuals.

En tercer lloc, l’aula d’acollida, coordinada des dels de-
partaments de Llengua catalana i de Diversitat, on s’ofe-
reix una atenció específica a l’alumnat nouvingut pel que 
fa a l’aprenentatge de la llengua catalana, i també sobre 
aspectes curriculars i emocionals. Aquest curs tenim 
alumnes procedents de l’Índia, d’Ucraïna, del Marroc, de 
Gàmbia i d’Hondures. A més a més, per tal de millorar la 
seva inclusió al centre i també al municipi, es portaran 

A dalt, primera trobada amb els alumnes que s'incorporen al centre; a sota, difussió dels programes Europa Acull, de mediació i Ertasmus+ i una imatge 
del servei de bar.
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a terme dos projectes: d’una banda, 
una col·laboració amb Ràdio Cassà 
on els alumnes parlaran sobre els 
seus països d’origen i, d’altra banda, 
la celebració del Dia Internacional de 
la Llengua Materna, en què presenta-
ran les seves llengües davant la resta 
de d’alumnat.

I finalment, altres recursos per 
atendre la diversitat que s’ofereixen al 
centre són la UEC (Unitat d’Escolaritza-
ció Compartida); l’Escola Oberta, una 
modalitat d’aprenentatge destinada a 
l’alumnat de segon cicle que combina 
l’escolarització al centre amb pràcti-
ques a l’empresa; el 4t A, un grup de 
diversificació curricular que té com a 
objectiu que aquests alumnes assolei-
xin les competències bàsiques de quart 
d’ESO i aconsegueixin el graduat esco-
lar, i també el programa UAO (Unitats 
d’Acompanyament i Orientació), un es-
pai de suport personal i familiar desti-
nat a l’alumnat educativament vulnera-
ble, finançat amb fons europeus.

A banda d’aquests recursos del 
centre, també s’ofereixen a l’alumnat 
altres recursos promoguts per l’Ajun-
tament de Cassà de la Selva com ara 
el programa CREC (Centre de Reforç 
Escolar de Cassà) per a l’alumnat de 
primer cicle d’ESO; el Centre Obert 
Municipal, un espai per atendre emo-
cionalment i acadèmica els infants i les 

famílies amb necessitats socioeducati-
ves, i el programa Connecta’t, un ser-
vei d’atenció als alumnes d’ESO que han 
estat sancionats on poden fer tasques 
acadèmiques.

PLA DE SALUT
A més a més, comptem amb un pro-
grama transversal entre el departa-
ment de Salut i el departament d’Edu-
cació que té com a finalitat promoure 
la salut, prevenir situacions de risc 
i atendre de manera precoç proble-
mes de salut mental, afectivosexual 
i consum de drogues. Dins d’aquest 
programa, tenim el suport d’una in-
fermera que és al centre dues hores 
setmanals i els alumnes li poden fer 
consultes de manera confidencial.

També, per tal de promoure la con-
vivència de tot l’alumnat, disposem 
del Pla de convivència i mediació, un 
projecte de mediació entre iguals, en 
què els alumnes de segon cicle d’ESO 
i de Batxillerat actuen com a media-
dors a l’hora de resoldre desavinen-
ces o conflictes lleus entre alumnes, 
sempre a partir del diàleg i la comuni-
cació no violenta, sota el lema: “Si un 
problema has de solucionar, els medi-
adors et podem ajudar!”.

PROJECTE ERASMUS +
D’altres projectes de centre que ja es-

taven consolidats i que s’han mantin-
gut aquest curs són l’Erasmus+, com 
a principal eina d’internacionalització 
escolar al centre; el Cambridge-Delf, 
per potenciar les llengües estrangeres 
(anglès i francès) a l’ESO i al Batxille-
rat; el Servei Comunitari, destinat als 
alumnes de tercer d’ESO perquè expe-
rimentin accions de compromís cívic 
a través d’activitats de voluntariat; el 
PLEC (Pla de Lectura), per millorar la 
comprensió lectora i formar lectors 
que gaudeixin i aprenguin llegint; el pro-
jecte Voluntaris per la llengua, un pla 
per ajudar a millorar l’expressió oral en 
català de l’alumnat nouvingut a partir 
de les converses amb parelles lingüísti-
ques; el projecte Europa Acull a tercer 
d’ESO, un pla globalitzat que intenta re-
flexionar sobre les condicions d’acollida 
dels immigrants dels països europeus, 
i, finalment, l’intercanvi amb un país es-
tranger, a quart d’ESO.

També aquest curs es recupera el 
projecte UNESCO, amb quatre eixos 
d’actuació principals: cultura i multi-
culturalitat, pau i solidaritat, patrimo-
ni històric i natural, i desenvolupa-
ment sostenible.

BENVINGUDA ALS 
NOUS ALUMNES
I volem acabar la primera crònica 
d’aquest curs 2022-2023 donant la 
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TORNEM A OBRIR LA BIBLIOTECA
Sobre els equipaments del centre, i com a novetat després 
de dos cursos de mesures Covid, s’ha reobert i reorganit-
zat la biblioteca de l’Institut. Tot l’alumnat del centre s’hi pot 
adreçar durant els primers patis, de 10 h a 10.25 h, per 
llegir, estudiar, fer deures, jugar a jocs de taula o agafar 

llibres en préstec. S’ha volgut crear un lloc de calma, amb 
diversos ambients com ara una zona de sofàs, una butaca 
per a la lectura individual i una zona de treball amb taules 
i cadires. També continua vigent el servei de bar, que obre 
cada dia a les 7.45 h i l’alumnat s’hi pot dirigir durant tots 
dos patis.

benvinguda als alumnes de primer 
d’ESO, que inicien una nova etapa 
educativa al centre, alguns amb mol-
tes ganes, d’altres a l’expectativa de 
què s’hi trobaran, però tots i totes 
amb la voluntat de fer nous amics, 
d’aprendre molt i poder estar a gust 
a l’Institut. Esperem que se sentin 
ben acollits i acompanyats en l’apre-
nentatge durant tots els cursos que 
siguin al centre.

Primer dia de curs a l'Institut de Cassà.
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2018, 2019, 2021 i 2022, quatre anys seguits amb vic-
tòria de Marc Duran a les 24 hores de tenis Taula (el 
2020, la Covid va impedir la celebració de la prova) evi-
dencien la bona sintonia del jugador de Vilanova i la Geltrú 
amb les 24 hores de tennis de taula de Cassà de la Selva. 
Tot i fer broma en la darrera partida dient que ja no tenia 
edat per aquestes competicions tan dures, el jugador del 
Borges, de 36 anys, va dominar amb claredat la 39a edi-
ció de les 24 hores de Cassà amb un clar triomf sobre Pau 
Lloret, que es va plantar a la final superant un altre dels 
favorits, el recent fixatge del CTT Olot, Arnau Pons.

Després que el 2021 la pandèmia va obligar a planifi-
car unes 24 hores amb menys concentració de partits i 
un descans nocturn, enguany la competició, nascuda l’any 
1980 sota els auspicis del Foment Deportiu Cassanenc i 
Narcís Negre, recuperava el format de les anteriors edici-
ons si bé amb una novetat important que era la competició 
de dobles, que va gaudir d’un extraordinari èxit; la fase 

Marc Duran ho torna a fer
El campió estatal guanya per quart cop les 24 hores de Cassà

Marc Duran, amb la seva companya Aneta Olendzka, a la final de dobles de les 24 hores de tennis taula de Cassà, que no va poder guanyar.

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA. . . 

C/ Remei, 163 – Nau 2 / 17244 – Cassà de la Selva
Telf. 972.46.44.50 – 697.678.231
email: administracio@itcassa.com

Horari: Dilluns a divendres: 7h – 15h
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inicial d’aquesta modalitat va oferir 
un gran espectacle com va ser el de 
veure 64 jugadors jugant simultània-
ment al pavelló PAV3 de Cassà en les 
setze taules instal·lades per l’organit-
zació del Tennis Taula Cassà. Amb la 
incorporació dels dobles es van jugar 
un total de vuit categories diferents 
a les que cal afegir les quatre inicials 
del torneig obert de Cassà, destinat a 
jugadors i jugadores benjamins i ale-
vins, organitzat com cada any per la 
Federació Catalana de tennis de taula 
el dissabte al matí.

Tot i els problemes informàtics que 
van fer trontollar la competició a les 
primeres hores de la nit, les 24 ho-
res es van anar desenvolupant amb 
normalitat i ben aviat els favorits van 
anar destacant-se en els seus grups; 
en categoria absoluta masculina tant 
Marc Duran com Arnau Pons van 
guanyar tots els partits de la fase prè-
via i van consolidar la seva condició 

de favorits, igual com Pere Navarro; 
el jugador badaloní, excampió estatal 
i català, havia guanyat a les 24 hores 
de Cassà el 2007 i el 2009 (i segon 
classificat el 2010 i el 2008) i va tor-
nar a jugar a Cassà, on va caure a les 
semifinals davant el futur vencedor, 
Marc Duran per 3 jocs a un).

L’altra semifinal masculina la van 
protagonitzar Pau Lloret i el jugador 
del TT Cassà, Martí Pèlachs, que van 
disputar un matx molt igualat i ple 
d’alternatives; tot i el domini inicial 
del badaloní, el jugador cassanenc va 
empatar a dos jocs i en el cinquè i 
definitiu va caure per 11-8. Pau Llo-
ret ja havia donat la sorpresa en els 
quarts de final en eliminat Arnau Pons 
(TT Olot), que fins al moment portava 
una ratxa impecable guanyant gairebé 
sempre per 3 -0; Lloret, que seria el 
seu company a la final de dobles el va 
derrotar per 3-2 i després de superar 
Pèlachs es plantava a la final.

Per l’altre costat del quadre final, 
Marc Duran va arribar també ala final 
de manera impecable, ja que només 
havia cedit un joc a l’excampió Pere 
Navarro. En el duel decisiu amb Pau 
Lloret el jugador de Vilanova va ser 
molt superior i va aconseguir el seu 
quart triomf consecutiu a les 24 ho-
res per un clar 3 a 1.

PONS-LLORET GUANYEN EN 
DOBLES
En canvi, a la final de dobles els jo-
ves Pau Lloret i Arnau Pons van im-
posar-se en la final a Marc Duran i 
la seva companya Aneta Olendzka 
per un ajustat 3-2; els vencedors van 
saber jugar més agressius contra 
l’Aneta i encara que el matx va tenir 
moments molt equilibrats gràcies als 
bons serveis de Marc duran al final 
Lloret i Pons es van endur el primer 
triomf en una competició de dobles a 
les 24 hores de Cassà.

De dalt a baix i d'esquerra a dreta, quatre dels protagonistes de la competició individual masculina: Marc Duran, Pau Lloret, Pere Navarro i Arnau Pons
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A la resta de categories – en total 
hi havia més de dos-cents jugadors 
inscrits- es van veure finals força igua-
lades i amb un nivell certament elevat, 
atès el bon nivell dels jugadors i juga-
dores que les van disputar.

En la categoria de veterans de més 
de 50 anys es van enfrontar dos 
“històrics” de les comarques gironi-
nes, com Jaume Muntada (Figueres) 
i Joan Sués (l’Escala) que quaranta 
anys enrere ja havien jugat a les 24 
hores; en la final Muntada es va im-
posar per 3-0 a Joan Sués, un dels 
jugadors que més cops ha competit a 
les 24 hores de Cassà.

En l’altra categoria de veterans, per 
jugadors d’entre 40 i 50 anys, el tri-
omf va ser per al representant del TT 
Cassà, Jordi Pagès, que s’imposà per 
3-0 a Xavier Grau. En la categoria de TT 
Adaptat, el jove Ferran Paredes es va 
imposar per 3-2 a Jordi Dinarés. En fè-
mines, el triomf se’n va anar a Madrid, 
per la jugadora del TM Hortaleza An-
drea Benítez que s’imposà clarament a 
la barcelonina Eva Martínez (3-0).

Una de les finals més disputades 
va ser la de juvenils en la que Pol Pie-
ra va desaprofitar un 2-0 i va acabar 
perdent per 3-2 davant Biel Rodríguez 
(amb un 11-0 inclòs). En infantils, Ar-
nau Coll es va imposar per 3-0 a Jacob 
Pous mentre que en la competició re-

servada a jugadors locals i no federats 
Albert Ribas es va imposar a Oriol Klis 
per 3-1.

Les 24 hores de Cassà, que s’havi-
en encetat dissabte a les deu del matí 
van finalitzar diumenge a les 3 de la 
tarda amb l’acte de repartiment de 

Imatge general del pav3 amb les 16 taules; a la 
dreta, la parella guanyadora de dobles: Arnau 

Pons (al servei) i Pau Lloret.
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premis als participants, amb un esment especial al trofeu 
Narcís Negre que dona nom a la prova i que va ser lliurat 
a Marc Duran per la filla del promotor de les 24 hores, 
Marta Negre.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

De dalt a baix i d'esquerra a dreta: la final de locals, amb el guanyador, 
Ribas, en primer terme; final de veterans 50 amb Muntada i Suès; Andrea 

Benítez, guanyadora en fèmines; els germans gironins Salleras en el partit 
de dobles; i Martí Pèlachs, del TT Cassà, que va caure en les semifinals.
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Cat. Absoluta
Cl.  Cognom, nom Club  Punts 
1 Duran, Marc Ctt Borges 12
2 Lloret Rigat, Pau Club Tennis Tau 8
3 Navarro Galvez, Pere CTT Badalona 10
4 Pèlachs Monell, Martí Tennis Taula Ca 10
5 Pons, Arnau CTT Olot 12
6 Porta López, Raúl CN Mataro 10
8 Martín , José CTT CASTEIGALLI 8
9 Puigmolé, Andreu TT Cassà 10
9 BARRENECHE, Àlvaro CTT OLESA 8
10 Artacho, Sergi C.T.T. LA BISBA 10
11 Pacareu, Aleix CN MATARÓ 10
12 Rubio Cortada, Joel CTT Borges 8
13 Villanueva, Nelson Alcobendas tm 8
14 Cintas Ortega, Eric Cett Esparrague 8
15 Berneda Gibert, Robert CTT Vilablareix 8
16 Avilés Navarro, David TTTorelló 8
17 Barrau, Rafa CTT ELS AMICS D 8
18 Bocanegra, Àlex CN Sabadell 8
19 Cortés, Juanjo Tona 8
20 Sedano, Albert AEC Reus 8
21 Borrell Serra, Biel TT Cassà 8
22 Benítez Fuente, Àlvaro Hortaleza TM 8
23 Vizcarri, Pere AEC Reus 8
24 Gutiérrez Olmedo, Miquel CTT BARCELONA 8
25 López, Alfonso TTParets 6
26 Chico, Miquel AEC Reus 6
27 Martorell, Neil lluïsos de gràc 6
28 Traynor Rochas, Liam Rivas 6
29 Blancafort, Jaume Roda de ter 6
30 Pié, Adrià AEC Rreus 6
31 Beneit, Jordi Ctt Palafrugell 6
32 Güell Araque, Pau CTT Borges 6
33 Moreno Aguayo, Javier Club Tennis Tau 6
34 Folch, Martí Lluïsos fe Gràc 6
35 Llastanós Bujons,  CTT Roda De Ter 6
36 Xavier Conde, F.X. C.T.T.Vilanova 6
37 Campos, Sergi AEC Reus 6
38 Ribera, Albert CTT Borges 6
39 Vilarnau Grabuleda, Pasu CTT Vilablareix 6
41 Ruescas Acedo, David CTT Badalona 6
42 Domingo Chavarria Ctt Tortosa 6
43 PIJUAN COSTA, GUILLEM CN MATARÓ 4
44 Martínez González CTT Badalona 4
45 Salleras Molar, Xavier AVAP 4
46 SOLSONA, Eduard CTT L'HOSPITALE 4
47 Vilallonga, Nurja Ateneu 1882 4
48 Puig Garcia, Josep Ganxets Reus 4
49 Fraile Oliva, Carles Tennis Taula Ca 4
50 Guell Lomas, David AVAP 4
51 Arribas Cortes, Sergi Ganxets de reus 4
52 Alzate, Carlos Club Oberena 4
53 Hernandez, Pablo Ttgirona 4
54 Guerrero, Stiven CTT Guissona 4
55 Ruano Ribas, Andre Independent 4
56 Martínez, Roger CTT castellgalí 4
57 Pérez Romaní, Pablo CTT Ateneu 1882 2
58 Coll, Dani ACLE CTT GUISSO 2
59 SALLERAS, DAVID AVAP 2
60 Torné, Èric Ctt borges 2
61 Chamorro Garcia, M ACLE GUISSONA C 2

Classificacions finals de les 24 hores

A la dreta, els podis de diferents categories; de dalt a baix; Locals no fede-
rats, TT adaptat, veterans 50 i veterans 40.

A la pàgina següent, podis d'infantils, juvenils, fèmines i dobles. 
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62 Mir, Oriol CTT Borges 2
63 García, Luis AEC Reus 2
64 Nieto Arenas, Pablo Ctt palafrugell 2
65 Pantojo Lopez, Raúl CTT Castelldefe 2
66 Aguiló i Garcia, Andreu Tt Cassà 2
67 Martinez Ramos JM Vlablareix 0
       

Cat. TT adaptat
1     Paredes Pardo, Ferran Independiente 10
2 Dinarès Lladó, Jordi Club Natació Sa 8
3 Gil Torres, David CTM Cullar Vega 6
4 CHAVARRÍA, Isaac CTT CARDEDEU 2

Cat. Vet. 40
1 Pagès, Jordi TT Cassà 8
2 Grau Dulcet, Xavier TT Parets del V 8
3 ROMO MORAN, MIQUEL ATENEU 1882 8
4 Bardera Poch, Damià CTT Vilablareix 8
5 Figarola, Miquel TT cassà 4
6 Carrera Castelló, Alex Ctt_Mollerussa 4
7 Herrero Martín, Javier CATT Sant Celon 4
8 Bosch, Eduard ttgirona 4
9 Collell Romero, Edu CTT Vilablareix 2
10 Romero, Santi ttgirona 2
11 Poch Roca, Jordi tt Cassa 2
12 Cortés Gómez, Juan CTT TONA 0
       

Cat. Veterans 50 

1 Muntada Giner, Jaume Tramuntana Figu 8
4 Serret Montagut, Joan CTT BORGES 8
2 Sues Sastre, Joan CER L'ESCALA 8
5 Sanahuja Ciurans, Jesús CATT SANT CELON 6
6 Coll Ferrer, Carlos CTT Vilablareix 6
7 Caparrós, Agustí TTParets 6
4 Pluma, Marc Ctt cassa 6
8 Ibañez, Jordi TTParets 6
9 FRANQUESA, Ricard EL CERCLE 6
10 Boireau, William TT CASSÀ 4
11 Ibañez, Josep Lluís TTParets 4
12 VARGAS LÓPEZ, PEDR AGRUPACIÓ CONGR 4
13 Monera Pou, Jesús EL CERLCE TT GR 4
14 Sole Quer, Jaume Vilablareig 4
15 Portet, Joaquim GIRBAU VIC TT 4
16 Sabater, Lluís TTCassà 4
17 Balague Mola, Ramon CER L'ESCALA 4
18 Roma, Jordi CTT BORGES BLAN 2
19 Jiménez, Francisco CTT Cardedeu 0

Cat. Femenina
 

1 Benítez, Andrea Hortaleza TM 8
2 Martínez de Oses, Eva CTT Ateneu 1882 6
3 Puigmolé, Anna ttcassà 6
4 Barrau Estévez, Ana CTT ELS AMICS D 6
5 Olendzka, Aneta Ctt Vic 6
6 Masdeu Mir, Abril TT Cassà 6
7 Escoda, Abril Els 8 de la gar 4
8 Bachs Garriga, Marina CTT Badalona 4
9 Fornells Pujol, Abril CTT Ateneu 1882 2
10 Romero, Judit ttgirona 2
       

Cat. Juvenil
 

1 Rodriguez Lopez, Biel CTT OLOT 8
2 Piera Pi, Pol CTT Barcelona 8
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3 ROMO ROSSELL, POL E.T.T.CASTELLDE 4
4 Raventós, Arnau CTT Badalona 4
5 ROMERA ROCA, GERARD T.T. Torelló 4
6 OBIOLS FARRAS, POL ESCOLA TENIS TA 4
7 Navarro Latorre, Arnau CTT Badalona 2
8 Escoda López, Jofre UE Sant Cugat 6
9 Bau Riera, Adrià Vic TT 4
10 Li Han, Said Tramuntana Figu 4
11 Larumbe, albert Tramuntana 2
       

Cat. Infantil
1 Coll Cicres, Arnau CTT Vilablareix 10
2 Pous Cisneros, Jacob C.N.Matraó 8
3 Callejón Piera, Christian UESC Sant Cugat 8
5 Gonzalez Asensio,  Vic tt 8
4 Sagrera Fornells,  Girbau Vic TT 8
6 Prieto, Arnau uesc Sant Cugat 6
7 CARRO, SOFIA UESCTT SANT CUG 6
8 kuznetsova, Maria CTT Ganxets 6
9 Figarola Almirall, Roc ttcassa 6
10 Poch Martinez, Roger tt cassa 6
11 Ponce, Carlos C.T.T. LA BISBA 6
12 SERRET PERELLO, JO CTT BORGES 6
13 Rejano, Arnau Club Tennis Tau 6
14 Lucas Moreno, Pablo CTT Badalona 4

Esports TT Cassà / Tennis Taula

15 Baquedano Padilla, Bruno CTT Ganxets 4
16 Rodríguez, Esteban Club Tennis Tau 4
17 Padrosa, Aleix C.T.T. LA BISBA 4
18 Portet, Joaquim GIRBAU VIC TT 4
19 Dosenko, David TT Blanes 4
20 Sampedro García, Yerai CTT GANXETS DE 4
21 Mañaricua Riera, Bertran CTT Valls del N 2
22 ROMA i ROS, NEUS CTT BORGES BLAN 2
23 Navarro Latorre, Laia CTT Badalona 2
24 SOLE, ANDREU ctt Borges 2
25 Cofiño Romero, Luis Ganxets de Reus 0

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina

Descendents de Narcís Negre, amb Marc Duran; a la dreta, a dalt, el podi 
de la categoria absoluta; a sota, els millors de l'obert del dissabte al matí.
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Classificacions de l'Obert

Dissabte al matí es va disputar l’obert de Cassà destinat 
als més joves (Benjamins i alevins) amb aquestes classifi-
cacions:

BENJAMÍ FEMENÍ
1a EL MOUHMOUH Oumina CTT CAMBRILS
2a SERRET Emma TT CASSÀ
3a LLOVET Agnès CN SABADELL
4a EL MOUHMOUH Iman CTT CAMBRILS
5a PUIGMOLÉ Queralt TT CASSÀ
6a MARTÍNEZ Paola CTT CAMBRILS
7a PUIGMULÉ Thaís TT CASSÀ
8a MARTÍNEZ Kira CTT GANXETS
9a ABEL Txell TT TRAMUNTANA

ALEVÍ FEMENÍ
1a CARRO Sofia UE SANT CUGAT
2a RODRÍGUEZ Alba CN MATARÓ
3a ROMA Neus CTT BORGES
4a ESTIVILL Cristina UE SANT CUGAT
5a MANRESA Jana CTT GANXETS
6a NAVARRO Laia CTT BADALONA
7a BAQUENADO Sofía CTT GANXETS

ALEVÍ MASCULÍ
1r ZOU Tian Xiang UE SANT CUGAT
2n FONT Aniol CN SABADELL
3r POCH Roger TT CASSÀ

3r MARTÍNEZ Roger TT TRAMUNTANA
5è CALLEJÓN Christian TT VALLS DEL NORD
5è SAMPEDRO Yerai CTT GANXETS
5è GRANADOS Joan CTT BADALONA
5è BAQUEDANO Bruno CTT GANXETS
9è LLOVET Arnau UE SANT CUGAT
9è NUÑEZ Pol CTT BADALONA
9è LAVADO Dídac CTT BADALONA
9è PONCE Carlos CTT LA BISBAL
9è PEDROSA Aleix CTT LA BISBAL
9è PIJUAN Eudald CN MATARÓ
9è MARTÍNEZ Rafael CTT CAMBRILS
9è AMANTIA Liam CTT BADALONA
17è COFIÑO Luis CTT GANXETS
17è MARTÍNEZ Biel  CTT VILABLAREIX
17è FERNÁNDEZ Jan NASTIC

Els podis de les tres categories de l'Obert de Cassà, amb el president de la 
Federació Catalana de Tennis taula, Agustí Masip, i la regidora d'esports, 

Lourdes Martin.

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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'Els nois i noies de Cassà 
necessitaven aquest nou camp'

Miquel Clapés, president de la UD Cassà, davant la nova temporada:

Des de fa unes setmanes les màqui-
nes estan treballant en l'antic camp 
de sorra de la zona esportiva on 
l'Ajuntament construeix un camp de 
futbol de gespa artificial; d'aquest 
tema, del reconeixement amb el guar-
dó Josep Dalmàs a la UD Cassà, de 
la nova temporada que es presenta i 
dels cent deu anys del futbol al nostre 
poble, en parlem en aquesta entrevis-
ta amb el president del club, Miquel 
Clapés.
Aquest mes de setembre s’han 
posat en marxa les obres del nou 
camp de futbol de gespa artificial 
que s’ubicarà on abans hi havia el 
camp de terra; una bona notícia 
per a la gent de la UD Cassà, no?
I tant; però no només per a la gent 
que estem a la junta sinó per a tots 
els nens, nenes, nois i noies, que 
juguen a futbol al club que en els 
darrers anys s’havien trobat molt 
mancats d’espai per poder entrenar 
adequadament. Penseu que aquesta 
temporada  tindrem més equips que 
mai, amb  prop de 400 esportistes i 
la manca d’espai obliga a fer els en-
trenaments en espais molt reduïts, 
ja que les hores factibles són les que 

són; amb aquest nou camp  podrem 
incrementar  una mica la zona i  en-
trenarem amb millors condicions la 
qual cosa és millor per als esportis-
tes individualment i per als equips, en 
conjunt és clar.
El camp de terra no era adequat?
Podia servir per a molt poques acti-
vitats d’entrenament. És perillós per  
a la mainada i per als grans  no ser-
veix per les seves característiques de 
terreny. Només ben bé per a alguns 
escalfaments...
L’Onze de Setembre passat  des 
d’Esquerra Cassà es va concedir el 
guardó Josep Dalmàs a la UD Cas-
sà. Com valoreu aquesta distinció?
És un gran orgull per a nosaltres re-
bre aquesta distinció, perquè  eviden-
cia el reconeixement de Cassà vers 
una entitat que en els cent deu anys 
que porta dedicada al poble  ha estat 
evidentment una gran promotora  de 
l’esport, però també  una gran entitat 
cívica que ha intentat sempre estar 
en primera línia a l’hora de donar su-
port a les activitats que contribueixen 
a fer poble.

L’actual junta pensem el mateix, 
que tot i que la funció essencial de 

la UD Cassà és fer esport i aconse-
guir que la mainada tingui una bona 
formació  i s’ho passi bé, que també 
hem de tenir clar que som una en-
titat de Cassà de la Selva i com a 
tal hem de donar suport  a tasques 
per  dinamitzar la vida social en tot 
allò que estigui a les nostres mans. 
Com vaig comentar en el discurs del 
dia 11 quan ens van donar la distin-
ció la UD Cassà està ben arrelada al 
nostre poble i  això és el primer; als 
pobles dels costats tenim exemples 
de clubs que han crescut i fan una 
bona tasca esportiva si bé no tenen 
aquest arrelament en el municipi sinó 
que són clubs amb unes dimensions 
exagerades per la població que hi viu. 
I el que passa és que en algun cas 
fins i tot han acabat abandonant el 
poble. No és el cas de la UD Cassà, 
on ho tenim clar: primer els jugadors 
i jugadores de casa i sempre pensant 
en Cassà.
Parlant dels cent deu anys, final-
ment no s’ha pogut celebrar el so-
par previst, no?
No; ens vam equivocar a l’hora de  tri-
ar la data sense tenir en compte que 
la situació en el calendari no era la mi-
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llor. Volem que la celebració dels cent 
deu anys de futbol a Cassà sigui ben 
lluïda i sobretot que tinguem al nostre 
costat a una gran representació dels 
jugadors i jugadores que al llarg dels 
anys han format part del club i això no 
es podia aconseguir per als inicis de 
setembre. No hem suspès el sopar; 
l’hem ajornat al 6 de maig de l‘any que 
ve... ja seran 111 anys. però l’espe-
rit serà el mateix: repassar la història 
del futbol a Cassà i fer un reconeixe-
ment  a un seguit de persones, en-
titats i empreses, que han contribuït 
de molt diverses maneres a arribar a 
aquesta xifra.
Esportivament com es planteja la 
temporada 2022-23?
Com ja he dit tenim més jugadors 
que mai, pel fet que també hi ha 
més equips, en total seran 26, com 
a mínim, dos més que l’any passat. 
Creixem en un femení i un masculí  i 
així  esprem que es mantingui aques-
ta gran pedrera del futbol al nostre 
poble. Pel que fa als equips sèniors 
crec que el femení aquesta tempora-
da  li toca estar a la part de dalt del 
seu grup de primera divisió, després 
de l’excel·lent final de temporada de 
l’anterior. Tenim un bon grup amb in-
corporacions que poden donar quali-
tat a l’equip. Estic molt il·lusionat amb 
aquest conjunt i amb l’Aina i en Jordi 
d’entrenadors podem fer bona feina.
Pel que fa al masculí, l’any passat 
ens vam quedar a un punt de jugar la 
promoció d’ascens i aquest any cerc 
que hi podrem arribar, ja que tenim 
un equip  amb moltes ganes i amb 
un entrenador quer està disposat a 
deixar-hi la pell.
Com és que un entrenador de tant 
prestigi i historial com Javi Sala-

mero ha decidit venir al Cassà?
Suposo que li agrada el nostre pro-
jecte, les instal·lacions i les idees que 
tenim amb relació al que s’ha de fer 
i de seguida ell mateix es va oferir 
per entrenar al nostre primer equip. 
Pensem que la seva experiència i  
mètodes poden ser molt bons per al 
club, no només per al primer equip 
sinó també per ajudar a formar tots 
els entrenadors. Estem, segurs que, 
amb en Quim Boada si en Sergi Tor-
res formaran un gran equip esportiu i 
aconseguirem el doble objectiu de te-
nir millors entrenadors i fer una bona 
temporada del primer equip. 
De la resta d’equips crec que també 
el filial pot aspirar a l’ascens i en futbol 
base, l’any passat vam estar a punt 
d’assolir dos ascensos; aquest any 
hem de tornar a estar entre els mi-
llors.
Enguany hem, vist algunes millors 
en material que són inèdites com 
ara la càmera que filma els partits...

I els entrenaments si cal. Ha estat una 
inversió important, per la VEO és un 
equipament que cada cop més s’es-
tà implementant als equips del nostre 
nivell i ens permet repassar com han 
anat els partits, els errors que s’han 
comès o els encerts i  ajuda molta a 
jugadors i tècnics a millorar en cada 
partit. De fet, salvant les distàncies, 
és el que fan servir els equips de pri-
mera divisió, però amb unes prestaci-
ons no tan elevades; però ens servirà 
tant per al primer equip com per a 
la resta de conjunts. Tenim un tècnic, 
en Sergi Pericot que en serà el pri-
mer responsable, però també altres 
entrenadors del club es formaran per 
treure el màxim rendiment d’aquesta 
aplicació.
L’Ajuntament va anunciar que can-
viaria el sistema d’atorgament de 
subvencions a les entitats esporti-
ves; com valoreu aquest canvi?
De moment vam tenir una reunió 
i  vam insistir, tant nosaltres com la 

Dues imatges de l'obra del nou camp de fut-
bol 7; a la pàgina anterior, el president de la UD 

Cassà, Miquel Clapés, visitant els treballs.  
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resta d’entitats, em sembla, que el 
que calia és que la normativa estigués 
ben clara, que tothom sàpigues quin 
pressupost podia treballar atenent a 
l’ajut municipal; el que  ens preocupa 
és que no s’ha  donat més informació 
i no sabem encara com quedarà el 
nou reglament ni com afectarà cada 
entitat. És un tema complex; però en-
tenem que s’havia de regular; però no 
comprenem com és que no s’ha in-
format millor les entitats sobre el que 
pot passar en el futur. 

Tot plegat és molt complex, ja que 
l’esport és una activitat fonamental 
per al municipi i a més dels factors de 
salut que comporten hi ha els de soci-
als i els de formació personal molt im-
portants; i això ho fem tots els clubs i 
entitats, per la qual cosa cal entendre 
que hi hagi suport municipal tant en 
equipaments com en personal (con-
serges) i subvencions; i entenc que el 
complicat és decidir quin ajut es dona 
cada un i calia posar ordre a aquesta 
situació; nosaltres no ens oposem al 
fet que hi hagi un reglament clar  i 
adequat a tothom,...
Esteu satisfets del manteniment 
de les instal·lacions del camp de 
futbol?
La veritat és que hi ha algunes man-
cances importants  que fins i tot ens 
preocupen per la seguretat de tot-
hom. Aquest camp d’esports ja té 
cap a vuitanta anys i l’estructura és la 
mateixa; ara mateix les graderies fan 
pena perquè es desprenem trossos 
de formigó i fini tot rocs, que algun 
dia poden fer mal. Nosaltres tenim al-
guna proposta de millora de la grade-
ria que a més milloraria la seguretat 
entorn de la zona del bar, però de mo-
ment no es pot aplicar; pensem que 

la revisió de l’obra de la zona del públic 
és inajornable per evitar incidents. I 
que consti que agraïm l’esforç fet 
amb el camp de gespa i entenem que 
hi ha moltes instal·lacions i que totes 
necessiten manteniment, però caldria 
tenir més cura del dia a dia...
Hi ha qui es queixa que amb el nou 
camp de gespa artificial es perdrà 
un espai d’ús púbic per la pràctica 
de l’esport...
Ja fa setmanes, que vam parlar amb 
l’Ajuntament, ja que som els primers 
que volem  que els usuaris que utilit-
zaven aquest camp de terra el puguin 
continuar  usant; i, si va millor, que 
facin servir el camp gros; però amb 
dos condicionants importants que  

s’han de tenir present: hi ha d’haver 
el compromís de  bona conservació 
de les instal·lacions amb persones 
responsables  que garanteixin aquest 
bon ús; i també regular els horaris 
d’obertura i tancament no tant per a 
nosaltres sinó sobretot per als ser-
veis municipals; creiem que el camp 
no pot estar obert tot el dia, perquè 
això el destrossaria. Altrament, es-
tem treballant amb la federació  cata-
lana de futbol per mirar de trobar una 
regulació per als jugadors que parti-
cipin en aquests partits, que puguin 
tenir algun tipus d’assegurança o fins 
i tot una competició pròpia.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

PRIMER CAP DE SETMANA DEL 
TORNEIG EUROFIRMS FUTBOL 7
Els dies 17i 18 de setembre es va ce-
lebrar el primer cap de stemana del   
Torneig Eurofirms Benjamí/Aleví mas-
culí. Els partits es van fer durant el 
dissabte i diumenge amb les següents 
classificacions finals:

Classificació alevins:1r: Fornells; 
2n: Ca l'Aguidó; 3r: UE Olot; 4t: Baix 
Ter; 5è: UD Cassà;  6è: Gironès Sa-
bat; 7è: Aqua Hotel; 8è: Banyoles; 
9è: Penya Blanc-i-blava; 10è:  Torde-
ra; 11è: Vilobí; 12è: Peralada

Classificació benjamins: 1. Rcd 
Espanyol; 2. Racing Blanenc; 3. Ue 

Fornells; 4. Peralada; 5. Banyoles; 6. 
Ca L'Aguidó; 7. GEiEG; 8. Tordera; 9. 
Roses; 10. Aqua Hotel; 11. UD Cas-
sà; 12. Girona FC.

El següent cap de setmana es va ju-
gar la segona jornada del torneig Eu-
rofirms en categories femenines aleví 
i infantil, també dissabte i diumenge.
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Per la temporada 2022-2023 el Foment 
tindrà els següents equips i entrenadors (un 
total de 300 jugadors/jugadores):

ESCOLETA: Laura Saubi i Jordi Torrent.
PRE MINI MASCULÍ”B”: Iker Cuellar.
PRE MINI MASCULÍ “A”: Cristina Porsell.
MINI MASCULÍ: Joel Abulí.
MINI FEMENÍ “B”: Berta Besses i Laura 

Saubí.
MINI FEMENÍ “A”: Gerard Jimenez i Clau-

dia Garcia,
PRE INFANTIL MASCULÍ: Carla Barnés
INFANTIL MASCULÍ: Yeray Ortega
INFANTIL FEMENÍ : Claudia Garcia.
CADET FEMENÍ: Clara Busquets Rincón.
CADET MASCULÍ: Marc Busquets Rincon.
JÚNIOR MASCULÍ: Gerard Jimenez .
JúNIOR FEMENÍ : Elena Pagés i Berta 

Besses.
SÈNIOR FEMENÍ 2a catalana: Gerard Nu-

ell
SOTS 21 MASCULÍ: Sergi Rojals.
SÈNIOR MASCULÍ “B” 3a categoria: Da-

miá Xifra.
SÈNIOR MASCULÍ “A” 2ª catalana: Albert 

Arderiu (també és coordinador dels equips 
de base).

Entrenadors 
2022/23

De dalt a baix i d'esquerra a dreta: Albert Arderiu, Carla Barnés, Clàudia Garcia, Cristina 
Porsell, Damià Xifra; Marc Busquets, Martí Vila, Sergi Rojals, Íker Cuéllar, Joel Abulí; Yeray 
Ortega, Gerard Jiménez, Elena Pagès; Gerard Nuell, Clara Busquets, Laura Saubí.
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A l'esquerra l'equip cadet masculí del Foment de la temporada 1991-1992: Gil (entrenador), Ontiveros, Moncadas, Pararols, C. Teixidor, Mañach, A. Teixi-
dor, C. Vila, Marjanedas, Manjón i Anglada. A la dreta, en Carles Manjón amb Xevi Carrera.

Moltes vegades he fet entrevistes a jugadors i jugadores de 
bàsquet; aquesta vegada ha estat una entrevista especial. 
Feia molts anys que no ens veiem i m'he trobat amb un 
ex-jugador en Carlos Manjón Casellas, un jove jugador que, 
per desgràcia, va patir un accident de tránsit i això no li va 
permetre continuar jugant a bàsquet al FD Cassanenc.

Ens amb trobat un dimecres a les 12 del migdia del mes 
d'agost de 2022 a l'entrada de l'hospital SantaCaterina de 
Salt; actualment hi viu molt prop. La xerrada ha estat molt 
profitosa sobretot per adonar-me que ell com a persona ha 
tingut una vida difícil amb esperit de superació davant dels 
entrebancs que li ha donat la vida. Sempre ha mirat de tirar 
endavant. En carles va nàixer el12 de Juliol del 1976
Historial esportiu...
Amb 6 i 7 anys vaig jugar a futbol amb l'U.D.Cassà però el 
segon any ja vaig començar a l'escoleta de bàsquet de la 
Salle Cassà. Hi vaig estar dels 8 anys als 12 anys i com que 
no hi havia equip de la meva edat, jugava a una categoria 
més de la que em tocava.

Dels 13 anys als 15 anys vaig venir al FD Cassanenc 
tenint com entrenadors en Mariano Ribas, la Roser Pujol, 
en Santi Gil i en Carles Xirgo i disfrutant d'unes bones tem-
porades; però l'abril del 1992 amb quinze anys, després de 
patir una lesió medul·lar en un accident trànsit, vaig haver 
de deixar de jugar.

Vaig reprendre el bàsquet 6 anys més tard durant la tem-
porada 1998-1999 quan vaig començar a jugar a bàsquet 
amb cadira de rodes a l'equip Mifas de Castelló d'Empuries. 
M'hi vaig estar fins la temporada 2000-2001 perquè l'estiu 
del 2003 vaig començar una nova etapa a la meva vida 
jugant a tennis durant 8 anys.

El 2014, després de 3 anys sense practicar cap esport, 
vaig tornar a fixar per l'equip Mifas i al 2021 pel C. B. Giro-
na en el que he estat fins ara.

Actualment estic intentant fer i provar tots els esports 
i activitats que puc (parapent, pònting, karts, submarinis-
me, vela, caiac, paddle surf, ball de saló, esquí...). Un dels 
projectes que em fa més il·lusió, juntament amb una colla 
d'amics, és fer un equip de rugby amb cadira de rodes per-
què no n'hi ha cap a la demarcació de Girona; espero acon-
seguir-ho abans de retirar-me de les pistes definitivament.
Com a entrenador?.
Durant les temporades 2001 al 2003 no jugava a cap equip 
perquè vaig entrenar al C.B. Llagostera, l'equip dels grans.
Actualment treballes?
No...i sí. No treballo però faig col·laboracions per la Funda-
ció Mifas i vaig a Escoles, Instituts, Clubs d'Esports, etc... a 
fer xerrades i activitats de bàsquet en cadira de rodes. (em 
comenta -rient- que a veure si un dia em feu venir al F.D. 
Cassanenc)
Quin esport practiques ara?
Actualment, de federat, cap; però vaig a fer km pel carril 
bici perquè el meu objectiu és, a part de mantenir-me en 
forma, fer els 100 km de via verda d'Olot a Sant Feliu sol i 
sense avituallament aquesta tardor.

Ja és la una del migdia, ell ha de marxar cap a Cassà de 
la Selva, ha de dinar a casa dels seus pares. Li desitjo molta 
sort en la vida i molts de records als seus pares.

Gràcies, Carles, espero que amb aquesta entrevista, 
molts de joves aprenguin de la teva gran virtut de ser opti-
mista, davant de les adversitats.

Xevi Carrera Bosch

Exjugadors/ores del Foment Deportiu Cassanenc

Parlem amb Carles Manjón Casellas
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Roger Casadevall i 
Trias

El dia 2 de juliol en un dinar familiar a 
Sant Antoni de Calonge em vaig tro-
bar en Roger Casadevall Trias; feia 
molts anys que no sabia de la seva 
trajectòria esportiva des de que va 
marxar del FD Cassanenc.

Data de naixement: 24 d'octubre 
1992

Historial Esportiu:
Temp 1999 - 2000: Escoleta de bàs-
quet al FD Cassanenc

2000 - 01.Comença jugar a Bàs-
quet en la categoria de Pre-Mini mas-
culí en el FD Cassanenc; el seu equip 
està format per els següents juga-
dors: Jordi Vilahur, Marc Puig, Aitor 
Fernandez, Roger Casadevall, Xavier 
Mayor, Eduard Fusté, Gerard Co-

derch, Manel Molina, Sergi Santiago 
i Marc Font. Entrenadors: Sergi Jime-
nez i Andreu Ledesma.

La temporada 2007 -08 en cate-
goria Cadet masculí el FD Cassanenc 
queda Campió Provincial i de Catalu-
nya; l'equip el formen: Cubells, Fer-
nandez, Bou (segon entrenador), Cap-
devila, López (entrenador), Montiel, 
Xifra, Puig, Nuell, Vives, Casadevall, 
Crous i Bosch.

2008 - 09. Categoria júnior mascu-
lí. Sots Campions Provincials amb el 
FD Cassanenc.

2009 - 10. 3a Categoria Sènior 
masculí. Premiat com a millor espor-
tista cassanenc.

2012 - 13. 3a Categoria Sènior 
masculí. Queden Campions.

2013 - 14: Pujen a 2a Catalana Sè-
nior masculí

2014 - 15: 2a Catalana Sènior 
masculí F.D. Cassanenc. L'equip el 

formen: Albert Arderiu, Jordi Ayach, 
Roger Casadevall, Marc Boadella, Da-
miá Xifra, Eduard Bertran, Josep Fer-
nández (C.B.Sant Feliu), Genís Ibanco 
(C.B.Quart), Karim Mohamed (C,B.
Sant Feliu), Manel Rocha (C.B. Sant 
Feliu), Albert Vallverdú (C.B. Banyoles). 
Entrenador: David Vilardebó(C.B.Sant 
Feliu) i Jordi Busquets.

2015 - 16: Fitxa pel C.E.Onyar a 
1aCatalana sènior masculí.

2016-2017. Fitxa pel C.E.B Girona 
a 3a Categoria Sènior masculí.
Treball i família:
Viu en parella a Cassà de la Selva i 
des de fa 10 anys treballa al P.G.A. 
Golf Catalunya de HEAD GREENKEE-
PER.

Li desitgem a en Roger molta salut i 
per molts anys.

Xavier Carrera Bosch

A l'esquerra, l'equip cadet masculí, campió territorial de la temporada 2007/08; a la dreta, en Ro-
ger Casadevall, en l'actualitat.

Exjugadors/ores del Foment Deportiu Cassanenc

SARA BLANQUERA, AUXILIAR 
DE TAULA A LA LLIGA ACB
La cassanenca Sara Blanquera - a la 
foto de l'esquerra amb l'entrenador 
del Bàsquet Girona, Aito Garcia Rene-
ses- serà auxiliar de taula dels partits 
de la màxima lliga espanyola, l’ACB, 
en haver assolit l'ascens, conjunta-
ment l'equip Bàsquet Girona.

La Sara d’adolescent ja va comen-
çar a jugar a bàsquet amb el Foment 
(i amb el Sant Gregori i el Vilablareix) i 
ben aviat va compaginar aquesta tas-
ca amb la d’auxiliar de taula als arbi-
tratges. Va començar a fer de taula 
als 14 anys amb els equips dels més 
menuts i va anar pujant categories 

fins arribar, ja fa 16 anys, a la màxi-
ma categoria estatal, coincidint amb 
l’ascens de l’Akasvayu a la màxima 
divisió estatal. Ha actuat en partits 
d'alt nivell com una semifinal FIBA Cup 
masculina, la final de la Copa de la 
Reina femenina i la final de la lliga LEB 
2021/22. Els ascensos i descensos 
dels auxiliars de taula a cada territo-
rial van aliats amb els dels equips i 
així gràcies a l’arribada de l’equip fe-
mení del Girona a la primera divisió, la 
Sara ha estat auxiliar de taula en de-
senes de partits de màxima categoria 
estatal i alguna competició europea; 
enguany hi tornarà amb el Bàsquet 
Girona de Marc Gasol a la lliga ACB.
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El dissabte 10 de setembre es va dis-
putar el I Memorial Àngel Viana i el 
Xè Torneig Xevi Carrera de bàsquet al 
pavelló de l’F.D. Cassanenc.

Puntualment, a les 5 de la tarda va 
començar el partit de bàsquet entre 
el Foment sènior femení de 2a catala-
na i el C.B. Gavá també de 2ª catala-
na. A la mitja part Xevi Carrera al mig 
de la pista va recordar Àngel Viana 
amb aquest parlament:

"Fa un any més o menys el actual 
president del club Àngel Teixidor li va 
semblar una bona idea de fer el Me-
morial Angel Viana; ens vàrem posar 
d’acord i vam decidir que el mateix dia 
que féssim el Torneig Xevi Carrera el 
farien les noies amb el memorial An-
gel Viana.

L’Àngel va començar a jugar a bàs-
quet l'any 1970 a la Salle Cassà amb 
un equip que quedà campió provincial 
de Minibàsquet.

La temporada 1972-1973 fitxa pel 
F.D. Cassanenc en la categoria Infantil 
masculí fins arribar a júnior el 1976. 

Als 16 anys comença a treballar a 
Embotits la Selva a Campllong (on 
estigué durant 40 anys treballant). El 
1985 comença l’etapa d’entrenador 
en la categoria de Mini masculí fins a 
arribar a la categoria de cadet mas-
culí. També forma part de la junta del 
Foment.

L’Àngel i la Roser es van casar l 
1986; la primera criatura va ser en 
Marc que va néixer el 17 de juny del 
1988 i després va venir l’Anna que 
va néixer el 10 d’octubre del 1991. 
Tots dos han estat bons jugadors de 
bàsquet. L’Àngel Viana ens va deixar 
el 3 de desembre del 2014 a l’edat 
de 56 anys.

Però la saga continua  ja que el fill 
d’en Marc i la Glòria, l’Àlex , ja juga 
a l’escoleta de bàsquet del Foment; 
amb 6 anys; el petit es diu Pol i té 3 
anys. L’Anna (que està de 5 mesos) i 
l’Eduard esperen una criatura”.

Un cop acabat el parlament, l’Ángel 
Teixidor va fer l’entrega a la família 
una placa en record d’aquesta diada.

El partit va continuar entre els dos 
equips i al final va guanyar el Foment 
per (66-42) fent un gran partit. Es va 
fer l’entrega de trofeus, l’alcalde de 
Cassà ,en Robert Mundet a l’equip 
perdedor el C.B. Gavá i l’Anna Viana a 
l’equip guanyador el F.D. Cassanenc.

Seguidament, es va jugar el sènior 
masculí entre els equips del F.D. Cas-
sanenc Automatismes Cassà (2a ca-
talana) i el C.B.Pallejá (1a catalana). 
Es va veure un bon partit, encara que 
la victòria fos per els visitants (48-74). 
Lourdes Martin (regidora d’esports 
de Cassà) va fer l’entrega al trofeu de 
l’equip perdedor, Gerard Jiménez com 
a capità del Foment; i Xevi Carrera a 
l’equip guanyador al capità de l’equip 
del C.B. Pallejá.

El públic assistent va sortir satisfet 
dels dos partits que es varen jugar, 
pensant que la lliga s'acost i els dos 
primers equips sèniors del Foment 
poden fer una bona temporada.

Xevi Carrera

Bona estrena dels sèniors en 
els trofeus Viana i Carrera

Els equips sènior femení imasculí del Foment, en la jornada del 10 de setembre; a sota, reconeixement a Àngel Viana i lliurament de trofeu a l'equip femení.
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30. Bosqueta comuna
Tot torna i, tot i que aquest estiu hagi estat el més calorós 
que recordem i sembla que encara no es vulgui acabar, la 
tardor i l’hivern tornaran i els ocells ho saben! Els ocells 
migradors no volen fred, ni manca d’aliments, així que a 
grans mals, grans remeis: fa fred, doncs me’n vaig, emi-
gro!

L’ocell d’avui, la BOSQUETA, Hippolais polyglotta és un pe-
tit ocell bosquetà que ha vingut a criar entre nosaltres i ara 
torna cap a l’Àfrica a passar l’hivern. Pot ser que no ens hi 
hàgim fixat mai, amagat com sol estar entre les branques 
dels arbres o arbusts (en castellà es diu “zarcero” , que 
ve de “zarza”, romeguera), però el que segur que no ens 
ha passat inadvertit és el seu cant continuat i melodiós en 
diverses tonalitats i estrofes, imitant altres ocells, d’aquí el 
nom d’espècie: polyglotta = diferents llengües.

Ocell de mida petita, uns 12 cm de llargada i uns 18 cm 
amb les ales obertes i uns 14 g de pes. El plomatge del 
dors és de color marró verdós i per sota és groguenc; el 
cap és arrodonit, encara que sovint en estat d’alarma o 
quan canta aixeca unes plomes que sembla una cresta; la 
part superior del cap és de color marró verdós, però té 
una línia groga, com una cella poc definida, sobre l'ull. El 
bec és de color marró groguenc, un xic més llarg i robust 
que el dels mosquiters; les potes també són entre grisen-
ques i marronoses. No hi ha dimorfisme sexual, això és 
diferències entre femelles i mascles.

ALIMENTACIÓ. Menja insectes, larves i fruits.
HÀBITAT I DISTRIBUCIÓ. Li agraden zones amb molta 

bardissa, seques, assolellades, caloroses o també en bosc 
de ribera però assolellat i molt, molt, embardissat. Es tro-
ba per tot Catalunya excepte a alta muntanya, és migrador 
regular, però escàs. A Cassà es troba tant als boscos de 
les Gavarres com als boscos de ribera de la plana.

La bosqueta vulgar no sol arribar a casa nostra fins a 
finals d’abril i la majoria no ho fa fins al mes de maig. De 
fet, arriba tan tard que els ocells tenen el temps just per 
criar i tornar a marxar! Fan el niu al mateix mes de maig i 
els pollets surten del niu a partir de finals de juny i principis 
de juliol. Al cap de dos mesos pràcticament no es deixen 
veure perquè ja han marxat cap a l’Àfrica.

Sol viure només 2 anys, tot i que pot arribar a 5, 7 anys.
El CANT és un xerroteig agradable, ràpid i fluid, barrejat 

amb refilets, xiulets i notes que recorden altres ocells com 
merles, pardals, mosquiters, etc. Cantant són incansables 
i ho poden fer durant hores des de les seves atalaies, atu-
rant-se només per anar al niu o alimentar-se. Quan canta 
aixeca les plomes de damunt del cap. Escolteu-lo a 

https://xeno-canto.org/245770

Com sempre, us animo que agafeu els prismàtics, aneu 
a fer un volt a bosc i us pareu quan sentiu un xerroteig 
melòdic i incansable que ve de dalt d’una branca; potser és 
la bosqueta que us diu, afanyeu-vos, mireu-me, que ja me’n 
vaig! Aneu-hi aviat, perquè si no haureu d’esperar a l’abril 
que ve, doncs, com diu la dita: 

 Per Sant Miquel, la bosqueta fuig lleugera i l’ull de bou 
al seu darrera.

 
Xon Vilahur 

AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel. : 972. 46. 44. 50
E-mail:  idamisa@idamisa. com
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La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (setembre 1947)

Col·laboracions Ara fa 75 anys

Foc: Malauradament, ja 
coneixem que l’estiu és 
una estació on els boscos 
es troben en perill pels 
possibles incendis que el 
sovintegen. El 1947 les 
Gavarres van ser les pro-
tagonistes en aquest sen-
tit perquè l’afectació va 
ser elevada i reiterada. A 
l’edició anterior ja s’havia 
deixat escrit que la calor 
havia repuntat durant el 
mes de juliol i, si a això li 
sumaves la falta de pluja, 
provocava un còctel per-
fecte perquè la mínima 
guspira creés els incendis 
que s’acabaren produint. 
El primer d’ells es produí en el primer 
d’agost en els boscs pròxims a “Can 
Torrent” estenent-se ràpidament fins a 
“Camins Blancs”. L'endemà se’n decla-
raria un altre vora a les dues passe-
res de Verneda. El fort vent el va atiar 
amb gran velocitat i no va arribar a 
deturar-se fins als murs de l’Església 
de Santa Pellaia. Sortosament els im-
mobles de les cases de “Can Torrent”, 
Limbo, Cassà, Mascordet i Vila se 
salvaren, però els boscos del voltant 
no tingueren tanta sort. Gràcies a l’es-
forç dels veïns que ajudaren a l’extinció 
de l'incendi la catàstrofe no va anar a 
més. Una de les curiositats d’aquells 
dies foscos varen ser les explosions 
constants que se sentien mentre el foc 
devorava el bosc en trobar-se les bales 
i projectils abandonats a terra durant 
el pas de la Guerra Civil.

Les flames no foren una particulari-
tat única de Cassà. El mateix “Luz y 
Guía” ens diu que des de la nostra vila 
es veien fins a 7 focs en el paisatge. 
Dos d’ells molt importants i que afec-
tarien el primer la zona de Sant Daniel 
i Celrà i l’altre una zona entre Roma-
nyà i la Bisbal, afectant aquest últim 
fins a 30 masos. En el primer cas el 
foc va rodejar la muntanya que culmi-
na amb el Santuari dels Àngels i les 
flames s’anaven dirigint, com s’ha dit, 
a la població de Celrà. Per extingir-lo 
van participar forces de l’exèrcit, de la 
Guàrdia Civil i fins a 180 veïns de Sar-
rià de Ter que després de dos dies de 
feina feixuga aconseguirien vèncer les 
flames.

Els danys acumulats que van trans-
cendir s’elevaven a 30 milions de pes-
setes. Tot i les situacions climàtiques 
favorables per la seva expansió, la mul-

titud d’incendis que hi va haver van ser 
motiu de sospita de més d’un/a que 
creia que havien estat provocats.

Feina municipal. Semblava que l’es-
tiu els hi havia anat molt bé als mem-
bres de l’Ajuntament perquè en la ses-
sió del 27 d’agost van avançar amb 
temes d’importància com per exem-
ple la millora de la sala d’autòpsies 
situada al Cementiri o la compra d’un 
aparell de raigs X per instal·lar-ho a 
l’Hospital Municipal. En aquest últim 
cas l’adquisició fou gràcies a uns cas-
sanencs generosos que vivien fora del 
poble. Deixant de banda el tema sani-
tari es projectava l’asfaltatge d’alguns 
carrers del nucli i també es van ocu-
par del problema d’abastiment d’aigua 
que afectava el municipi sobretot en 
èpoques de sequeres com les que 
s’havien viscut aquell estiu. Per això 
van emprendre gestions per intentar 
que hi hagués un subministrament 
més normal en les cases que tenien 
instal·lat el sistema d’aigua potable. 
Veurem com acaba, però sospito que 
aquest últim afer serà recurrent en 
aquesta secció.

Premi sardanístic: La colla sar-
danista «Rebrolls de Primavera» va 
participar en diversos concursos du-
rant aquell estiu, com els celebrats a 
Caldes de Malavella, Sant Feliu de Guí-
xols, Quart i S’Agaró. Mentre a S’Aga-
ró aconseguiren el vuitè lloc a Quart 
la classificació ja és més dubtosa. Pel 
Luz y Guía van ser segons; però Los Si-
tios publicava que la colla local quedava 
relegada en el tercer lloc per darrere 
d’”Amunt i Crits” i “Girona”, ambdós de 
la capital. Tothom escombrant cap a 
casa. En aquesta diada de Quart una 
altra colla local, “Infantina” va classifi-
car-se en la vuitena posició.

Pels necessitats d’Alema-
nya. Durant bona part de l’es-
tiu de 1947 des d’Acció Ca-
tòlica de Cassà es van recollir 
donatius per ajudar als més 
necessitats d’Alemanya des-
prés de les destrosses oca-
siones per la Segona Guerra 
Mundial. La generositat del 
poble va tornar a quedar de-
mostrada amb la donació 
de fins a 266 peces. Entre 
aquestes, setze abrics, vint-
i-un vestits de senyora, cinc 
vestits de senyor, disset jer-
seis, dotze bufandes, entre 
d’altres. També es recolliren 
355 pessetes que es van des-
tinar a comprar més roba.

Les coses evolucionen i no sempre 
al gust de tothom. L’autor de l’article 
feia referència en com en èpoques an-
teriors a l’escrit hi havia pageses que 
repartien la llet als seus clients cada 
matí i nit, fos estiu o hivern als crits de 
“La lletera!”. El 1947, però, si volies 
la llet l’havies d’anar a comprar a les 
cases on la comerciaven i això supo-
sava un sobreesforç per la pobra gent 
del poble que havia de caminar fins a 
fora vila per emplenar-se el got, ja que 
“tienen la mala costumbre de vivir si-
empre lejos de sus clientes”. On s’és 
vist. L’autor ho rematava amb una pre-
dicció: “Los tiempos irán cambiando y 
también llegará el día en que, como en 
las películas, les llevarán a domicilio la 
leche embotellada, esterilizada stasa-
nizada y azucarada”

Breus
Temps d’estiu, de vacances i de visi-

tants forans al poble. Des de la revista 
se n’havien detectat més que d’anys 
anteriors i això era motiu d’alegria.

I continuant amb l’alegria i la xerinola, 
els veïns del carrer d’Avall no s’estaven 
de res organitzant una festa amenitza-
da amb l'orquestra La Principal. Com 
no, el carrer va aparèixer degudament 
engalanat per l’esdeveniment.

De forma similar al que veiem actu-
alment, “una extraordinaria concurren-
cia cassanense contribuyó a animar 
las fiestas mayores de Caldas de Mala-
vella, San Andrés Salou i Campllonch”. 
Sempre presents.

Hem començat l’article amb el foc 
d’inicis d’agost i l’acabem amb la tem-
pesta de finals de mes que perjudicaria 
notablement els horts del poble.

Xavier Casabó Rabassedas
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Sedentarisme és quan una persona 
passa molta estona asseguda, reclina-
da o estirada durant el temps que està 
desperta. 

Els darrers anys han augmentat les 
hores diàries que dediquem a activitats 
sedentàries, en tots els àmbits de la 
vida: desplaçaments amb vehicle a mo-
tor, feina asseguts a l’oficina o davant 
l’ordinador, temps d’oci davant de pan-
talles (televisor, mòbil, ordinador, taule-
tes, videoconsoles, etc.) o llegint. Les 
persones romanen assegudes entre 5 
i 8 hores al dia. 

QUINS RISCOS TÉ? 
En els adults, el sedentarisme s’asso-
cia a una major mortalitat per totes 
les causes, més malalties cardiovascu-
lars, alguns tipus de càncer, diabetis de 
l’adult, síndrome metabòlica i altres fac-
tors de risc cardiovascular, problemes 
musculoesquelètics, menor producti-
vitat, pitjor benestar i major ansietat i 
depressió. 

Els riscos augmenten a partir de 7 
hores de sedentarisme al dia. És un 
risc per a la salut tan important com no 
fer suficient activitat física en el temps 
de lleure. Si faig activitat física o exercici 
durant el temps d’oci evitaré el riscos? 
Fer activitat física o exercici durant el 
temps d’oci és molt saludable i reco-
manable, però no elimina els riscos del 
sedentarisme, només els atenua. 

QUÈ HI PODEM FER? 
Totes les persones poden beneficiar-se 
d’augmentar l’activitat física i reduir el 
comportament sedentari, també les 
dones embarassades i les persones 

El sedentarisme, un risc per la salut

Consells de Salut Viure bé

amb malalties cròniques o amb disca-
pacitat. 

L’activitat física pot integrar-se a la 
feina, durant els desplaçaments i en les 
tasques quotidianes i domèstiques. 

Totes les activitats compten: 
1. Evita romandre assegut/da 

més de 7 hores cada dia quan estàs 
despert/a: millor menys de 4 hores. 
Canvia el temps sedentari per una acti-
vitat física de qualsevol intensitat (inclo-
sa la intensitat baixa).

2. Redueix el temps de pantalla (da-
vant del televisor, l’ordinador, el mòbil) 
a menys que t’estiguis movent. Mesura 
el temps que inverteixes en aquestes 
activitats i redueix-lo gradualment.

3. Utilitza les escales sempre que pu-
guis, enlloc de l’ascensor o les escales 
mecàniques.

4. Intenta fer desplaçaments a peu, 
en bicicleta o en un altre mitjà de mo-
bilitat activa.

5. Si vas en transport públic, deixa 
que la resta agafin seient i baixa una 
parada abans del teu destí. Si utilitzes el 
cotxe, aparca lluny i camina més.

6. Quan estiguis asseguda o assegut, 
tant a casa com a la feina, aixeca’t cada 
30 minuts aproximadament i camina 
uns minuts o fes una altra activitat fí-
sica. Aixeca’t i estira les cames; ves a 
beure aigua o al lavabo, etc. Posa’t re-

cordatoris al mòbil per aixecar-te.
7. Si no pots caminar o estar dem-

peus, intenta aixecar els genolls asse-
gut, estira els peus, mou els braços. 
Tota activitat compta!

8. Al telèfon? Aixeca’t o camina men-
tre parles.

9. Mira de fer reunions dempeus o 
caminant quan no necessitis escriure.

10. A la feina, si els teus companys 
i companyes són al mateix edifici, aixe-
ca’t per parlar amb ells i elles en lloc 
de fer servir el correu electrònic o la 
missatgeria instantània.

Equip d’Infermeria d’Atenció Primària 
/ CAP Cassà de la Selva

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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Viure bé El Vi de la PIlar

Al sud de la ciutat de Lleó, a la comarca del Páramo i dins 
la comunitat autònoma de Castella i Lleó, hi trobem la petita 
població de Valdevimbre. Es tracta d’una zona històrica de 
vins, on els nombrosos monestirs van fer possible el cultiu de 
la vinya. El més característic de la regió són els cellers-coves, 
espais foradats en petites elevacions de terra de fang for-
mant galeries subterrànies, on es crea un microclima idoni 
per a l'elaboració del vi. Ara, algunes d’aquestes coves s’han 
convertit en llocs on anar a menjar, com un reclam turístic 
més de la zona. 

En una d’aquestes coves, la Cueva Marcos, vaig poder tas-
tar el vi que recomano aquest mes. Parlo del GAMONAL, un 
vi elaborat amb una de les varietats autòctones de la zona, la 
Prieto Picudo. Una varietat que dona vins vermells de color 
cirera fosc, amb aromes de fruita vermella, de característi-
ques semblants a la Mencía de la DO veïna del Bierzo.

Amb gran esforç per part dels elaboradors de la zona, 
gairebé tots els cellers han reconvertit la seva producció 
per donar a conèixer les varietats tradicionals. Avui dia 
s'estan fent vins molt interessants, amb la Prieto Picudo 
com a varietat vermella i l’Albarín com a varietat blanca. 
Són ceps que s’adapten perfectament al clima més ex-
trem de la zona d’influència atlàntica, amb veremes força 
tardanes que no comencen fins a la tercera setmana de 
setembre.

Em va agradar veure que a la ciutat de Lleó se li dona 
importància a aquests tipus de vins, acompanyant un dels 
plats típics com la Cecina. Les pissarres dels bars de copes 
anuncien marques i vins de la Terra de Lleó, amb el jovent 
prenent-lo a copes al costat de la tapa sempre inclosa amb 
la beguda, encara que també a les cartes dels restaurants 
continuen amb les tradicionals marques de vins de Rioja i 
Ribera de Duero. 

Vaig creure que la ciutat de Lleó, del tot senyorial i amb 
un casc antic molt ben cuidat, vol tenir un aire de capitali-
tat. Persones de mitjana edat en endavant, amb aspecte 
de bona posició econòmica, freqüenten locals de moda a 
la zona. Un dels més coneguts és el Camarote Madrid, on 
em va fer la sensació d’estar envoltat de votants de certes 
opcions polítiques concretes. No en va, la decoració del local 
s’allunyava de les tasques més populars, amb escrit inclòs 
del periodista Carlos Herrera, tot lloant les virtuts de la ciu-
tat, l’ambient i l’honor de tenir al seu museu un dels Sants 
Grials autèntics, encara que mai se n’hagi fet esment a cap 
pel·lícula de Steven Spielberg.

PARDEVALLES és un celler familiar de llarga tradició viní-
cola a la població de Valdevimbre i que cultiva raïm autòcton 
de Prieto Picudo i Albarín, sobre terrenys amb gran quantitat 
de pedres arrodonides que acumulen calor durant el dia per 
ajudar a la planta a suportar les baixes temperatures de nit i 
millorar la seva maduració.

GAMONAL és el vi més emblemàtic del celler, monovarietal 
de Prieto Picudo, procedent de la vinya que porta el seu nom. 
Es verema manualment i fermenta en dipòsits d’acer inoxida-
ble amb control de temperatura, juntament amb les seves 
pells, i amb posterior criança de 12 mesos en barriques de 
225 litres de roure francès i americà.

Es caracteritza pel seu color cirera granat amb intensi-
tat colorant pujada i rivets marcats a la copa. Desperta 
aromes de fruita vermella madura, amb tocs de nas a 
mantega i torrats característics de la bota i deixa un re-
gust de regalèssia com a tret característic de la varietat. 
És un vi golós, potent i també fresc, on es barregen les 
notes amargues dels tanins de la pell i els tocs dolcencs 

Gamonal (Bodega 
Pardevalles - DO Tierra de León)

de la fruita vermella. El resultat és un vi molt gastronòmic 
i carnós amb llarga persistència a la boca.

Acompanyar-lo per l’ocasió amb un ‘txuleton’ de vaca vella 
criada pels mateixos propietaris del restaurant amb foc de 
llenya a la brasa va ser un gran encert.

Preu aproximat: 12 eur
Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

vos una visita clínica informativa en què us explicarem amb 
detalls com podeu beneficiar-vos de les bondats d'aquest 
tractament.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

A les nostres Clíniques som experts en implantologia mo-
nofàsica i implantologia estratègica després d'observar 
que aquest tipus d'implantologia aporta millors resultats 
als pacients

Hem observat que els pacients amb implants monofà-
sics presenten menys o cap periimplantitis (malaltia per la 
qual els implants desenvolupen infecció i es poden perdre 
amb els anys).

En el cas d'implants dentals, els bacteris són la causa 
de les infeccions. El coll llis de l'implant monofàsic utilitzat 
repel·leix els bacteris, ja que troben molta dificultat per 
adherir-se a una superfície polida i sense engranatges.

D'altra banda, tenim l'implant convencional bifàsic de coll 
rugós. La implantologia convencional utilitza un implant for-
mat per 3 peces: el mateix implant, un pilar, la corona i 
un cargol que uneix totes les peces. Sempre hi ha un en-
granatge i, per tant, un forat per on circulen els bacteris.

Això fa que la periimplantitis es consideri normal a partir 
del cinquè any en tots els estudis d'evolució d'aquest tipus 
d'implants. Tenim més de 20 anys d'experiència professi-
onal al sector i portem col·locant implants a les nostres 
Clíniques des de llavors.

L'obsessió per oferir les màximes garanties i resultats 
definitius a pacients que evolucionaven de forma negati-
va amb els implants bifàsics o convencionals, va impulsar 
l'equip a buscar solucions innovadores i trobar la implanto-
logia monofàsica.

 Els pacients operats mai es queden sense dents, això és 
conegut com a implants de càrrega immediata, ja que es 
porten el mateix dia una pròtesi semipermanent completa-
ment estètica que poden portar fins i tot anys, a causa de 
les seves qualitats visuals i funcionals.

LA CIRURGIA NO ÉS DOLOROSA EN ABSOLUT. Es rea-
litza amb anestèsia local, la mateixa que es fa servir per 
realitzar una extracció o un empastament. Mitjançant una 
radiografia 3D es fabrica una fèrula prequirúrgica perso-
nalitzada per a cada pacient que elimina completament el 
marge d'error a l'hora de la col·locació dels implants i de 
fet, la majoria dels pacients s'operen sense ni tan sols 
rebre un tall a la geniva.

Per això, els implants monofàsics són ideals per a pa-
cients anticoagulats, immunodeprimits, diabètics, proble-
mes de cor o amb qualsevol tipus de problema sistèmic, 
així com per a pacients d'edats avançades. Doncs és una 
cirurgia mínimament invasiva.

Els nostres pacients no troben grans diferències de preu 
comparats amb els implants convencionals. Un dels múl-
tiples avantatges de la implantologia monofàsica és que 
disminueix el temps que el pacient està assegut a la butaca 
dental, el nombre de visites al dentista i per descomptat 
el nombre d'additaments (peces) que conformen l'implant. 
Per tant, encara que la implantologia monofàsica és millor, 
no encareix el tractament.

És més, una variant de la implantologia monofàsica, és 
la implantologia estratègica, emprada especialment per a 
pacients amb poc os en què és expert el Dr. Manuel Lòpez 
de Calatayud i està dissenyada per emplaçar els implants 
estratègicament a l'os que encara no s'ha perdut, la qual 
cosa permet que el pacient estalviï el cost de l'empelt d'os 
que no calgui (biomaterial altament costós) i la cirurgia.

Si esteu interessats en els implants de càrrega immedi-
ata per rehabilitar la boca, sol·liciteu-nos una cita per fer-

Implantologia monofàsica de 
càrrega immediata

Higiene dental Viure bé
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

M‘acabava de despertar d’un somni 
desesperant. Mentre dormia, no sé 
quins esperits malèfics han sembrat 
en el meu cervell les imatges, que 
semblaven reals, d’un món fins llavors 
desconegut per a mi, en el qual, plena 
d’angoixa, no m’hauria estat possible 
viure si hagués estat real.

Em despertava de retorn d’un món 
maleït en el qual no coneixien el mot 
màgic MÚSICA.

Ràpidament, em vaig afanyar a en-
gegar tots els dispositius que tenia a 
mà per estar segura de què allò havia 
estat un mal somni, que jo vivia en un 
món musical, que no m’havien con-
demnat a no sentir música mai més!

També el meu cervell es va posar en 
marxa impetuosament. Tantes coses 
per descobrir que mai m’havien preo-
cupat perquè sempre havien format 
part del meu dia a dia!

Bé prou sabia la tasca que m’es-
perava! Un repàs exhaustiu a tot l’in-
comptable temps que havia passat 
des que els homes descobriren el pri-
mer so, el que ara diríem “la primera 
nota”, fins a arribar al moment pre-
sent. Em picava la curiositat!

Quan, ja ben desperta i encara amb 
el regust amarg d’aquell somni deses-
perant, vaig voler posar-me ràpida-
ment a la feina em vaig adonar que 
era immensa i que de poc em servi-
ria. Era millor calmar el meu neguit, 
pensar que havia retornat, per sort, 
d’un món impensable i que el que em 
calia era rememorar i reviure tota la 
bellesa, tots els sentiments, totes les 
alegries, tristors, rialles i llàgrimes 
que la música, que tota la vida m’ha-
via envoltat, m’havia assadollat i s’ha-
via convertit en una part irrenunciable 
del meu viure.

Quan va ser que en el món real es 
va descobrir la música?

Potser ho entendria consultant 
l’anomenada arqueoacústica, les re-

cerques de la xarxa universitària bri-
tànica Acoustics, l’estudi acústic de 
tres coves franceses, perquè segons 
aquestes disciplines, els instruments 
prehistòrics foren: els vents (flautes), 
la veu (cants) i la percussió (cos i idiò-
fons: vibracions de materials) i potser 
fins i tot la funció pràctica d’atraure 
animals amb crits!

Ara que ja estava més tranquil·la, 
més serena, vaig cercar una acollido-
ra ombra en el jardí i em vaig posar a 
recordar com la música ha estat pre-
sent en tots els moments cabdals de 
la meva existència...

...aquell piano presidint el menjador 
on en Carles, el germà gran, lluïa les 
seves arts de pianista i jo, la nineta 
dels seus ulls, l’escoltava extasiada.

...el gramòfon del pare amb aquell 
enginyós invent per mitjà del qual po-
díem sentir la seva música des de di-
ferents parts de la casa.

...el maleït so de les bombes caient 
al nostre entorn.

...el silenci dolorós de la postguerra 
(potser aquesta fou la causa del som-
ni).

...ja adolescent, el meu pare por-
tant-me molt sovint a sentir concerts 
en qualsevol poble del nostre entorn i 
a Girona i a Barcelona amb la seva mà 
damunt la meva en els moments més 
emotius, com volent fer-me compartir 
els seus sentiments.

...els meus estudis de piano, aque-
lles tardes en què venia un meu amic 
estudiant de violí i intentàvem, amb 
tossuderia, arribar a interpretar du-
ets més o menys acceptables.

...un piano que vingué amb mi a la 
meva nova llar de casada i que encara 
ara, per sort, ha tornat a la vida grà-
cies a la meva descendència, amb les 
seves notes barrejades amb arpegis 
de guitarra i cants escollits.

...i en els darrers anys, gràcies a 
alguna de les meves sortides pel món, 

la recerca inevitable d’espais replets 
de música.

Fent un repàs de les composicions 
musicals que ara són les meves pre-
ferències, em van venir al record les 
audicions més inoblidables:

La primera escapada esperantis-
ta d’intercanvi, em retorna a l’èxtasi 
d’haver escoltat aquell “solo” inobli-
dable del gran Kraus: “Pour quoi me 
revéiller...” de l’òpera de Werther de 
Massenet basada en la novel·la de Go-
ethe. Recordaré tota la vida aquella 
vetllada en el gran Teatre de l’Òpera 
de Riga.

La sort d’haver pogut assistir a la 
representació del ballet Giselle en el 
fabulós teatre Marinsky de St. Peters-
burg i al no menys fabulós “Mort del 
cigne” al Bolshoi.

Visitant Praga, haver pujat fins al 
cementiri de Vyherad i desprès de 
rendir culte al gran compositor i pa-
triota txec Smetana, extasiar-me da-
vant la vista del riu Moldava al qual 
ell va descriure musicalment en una 
partitura meravellosa, o haver assistit 
a la pregària, en forma de dansa, dels 
dervixos de la Capadòcia.

Aquella pel·lícula en blanc i negre 
Pasión immortal que em feu descobrir 
la Sinfonia n.2 per piano i orquestra 
de Rachmaninov, i ara, en moments 
d’intimitat, gaudir de l’art pianístic de 
Lang-Lang o de Hauser amb el seu vi-
oloncel...

Per tancar el cercle musical, haver 
vist convertir-se la meva casa natal 
en una famosa Escola de Música i te-
nir ja escollida i guardada, entre les 
meves darreres voluntats, la música 
que desitjo que soni en el meu funeral 
i si, a més a més d’aquesta música, 
sento cantar als àngels, què més puc 
demanar?

M. Dolors Godoy Rotllens

Un món impensable
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Mots encreuats 
Núm. 435

HORITZONTALS

1.- Posarà a zero la balança al so de la trompeta. Adver-
timent als usuaris de la llar de jubilats. 2.- Que ha perdut 
la vida per manca d’estímuls positius. Nota musical que 
sona a missa. 3.- Islamista radical afganès. En tingué 
coneixement i ho invertí. 4.- Ostentació artificiosa o per 
vanitat. Apassionat per una relació extraconjugal. 5.- 
Una llanterna dintre el llot. El que fa setanta. 6.- Element 
de seguretat de l’escalador. Extraterrestre de pel·lícula. 
Dues que van darrere l’imam. 7.- Arrauxat. Un grup de 
nou romans que surt al carrer. Acaba desè. 8.- Un gan-
xo de carnisser. Areòmetre per mesurar la densitat dels 
àcids. 9.- Títol d’alta dignitat en alguns estats. Cerca 
la broca del rellotge. 10.- Acabament del treball amb 
subtilesa i encert. És evident que diu les coses sense 
embuts. La causa n’és la mare. 11.- Una escala de pin-
tor. Freds i reservats.

VERTICALS

1.- Posseeixen una plaça de propietat i surten en por-
tada als diaris. Nota productiva. 2.- Figura retòrica que 
convida a sortir al carrer. El número més ben arrelat. 
3.- Sostenir amb puntals de baix a dalt. Romana amb 
distintiu alemany. 4.- Pupil·la de la Barbie, de baix a dalt. 
Féu ús d’un dret. 5.- Marges espadats. Tanquen els por-
tals. 6.- Estima la mestressa. L’est. Reunió nocturna de 
bruixes i bruixots. 7.- Un cavallet. Lletra de l’alfabet grec 
de baix a dalt. Vent suau. 8.- Que no presenten cap vo-
cal temàtica perquè són més de números que no pas de 
lletres. El nord. 9.- Cinc romans victoriosos. Edicte publi-
cat per ordre d’una autoritat. Promès. 10.- Adquireix la 
propietat d’atreure el ferro. Joc d’atzar. 11.- Són opera-
tius en el món de la informàtica. Un ganxo de carnisser. 

 Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 8

Per passar l’estona Entreteniments d’estiu
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